
WWW.TERRACHAXA.COM          EXEMPLAR GRATUÍTODECEMBRO - 2024      Nº 252

Cruce de acusacións 
ante o fallo negativo 
para que o evento sexa 
de Interese Turístico 
Galego. Páx. 3

Polémica en 
Vilalba coa 
Feira do Capón

Recibiu o galardón 
ao Desenvolvemento 
Rural na edición na 
que cumpre 40 anos. 
Páx. 24

A Moexmu 
segue a colleitar 
premios

Puntadas con Agarimo

Comezaron este ano coas súas reunións 
unha vez ao mes no rural. Páx. 11

as pontes
Firmado o convenio que per-
mitirá crear unha residencia da 
saúde na vila. Páx. 8

friol
Convertirán o PAI nunha escola 
infantil que contará con 51 pra-
zas. Páx. 15

castro de rei
Retómase en Triabá a concen-
tración parcelaria, en suspenso 
desde 2003. Páx. 17

riotorto
Comezan as obras de constru-
ción da residencia de maiores. 
Páx. 28

begonte
A Xunta integra o Muíño do Pan
de Baamonde no Sistema Gale-
go Museístico. Páx. 18

Club Violeta

Entrevista a Ana Iglesias Ares, adestrado-
ra e fundadora. Páx.39

Asociación de Vilapene

Este colectivo prentende dinamizar a 
vida cultural da parroquia. Páx. 25

Os concellos preparan 
a chegada do Nadal

Cunha ampla vocación 
social, as contas de 
2025 soben ata 130 
millóns de euros.  
Páx 35

Aprobados os 
orzamentos da 
Deputación



2 decembro 2024

vilalbaNOVAS

A Asociación de Empresarios Sete 
Pontes puxo en marcha a campaña 
O noso comercio é Nadal no seu cen-
tro comercial aberto, co obxecti vo 
de incenti var as compras nos esta-
blecementos do municipio.
A iniciati va desenvolverase ata o 7 de 
xaneiro, reparti ndo un total de 700 
euros en premios entre os clientes 
que realicen compras de máis de 10 
euros nos comercios adheridos. Para 

parti cipar, será necesario cubrir un 
boleto en tres establecementos dife-
rentes e depositalo nas urnas dispos-
tas para o sorteo.
Os sorteos realizaranse cada venres, 
os días 13, 20 e 27 de decembro e o 
3 de xaneiro, premiando a un gaña-
dor con 100 euros en cada ocasión. 
Seleccionarase un comercio ao azar 
cada semana, e os boletos deposita-
dos nel entrarán no sorteo. 

700 euros en premios 
con Sete Pontes

O Nadal chegou ás rúas do Concello 
de Vilalba logo de que as xogadoras 
do equipo sénior feminino do Vilalba 
FS acenderan as luces que iluminan a 
capital chairega.
Un acendido esti vo precedido dun 
fermoso concerto a cargo da cantan-
te galega Iria Estévez, cunha versión 
especial de Nadal, que amenizou a 
espera para presenciar o acendido 
da iluminación de Nadal.
Arrancou deste xeito a últi ma gran 
festa do ano para a que o departa-
mento socialista elaborou un progra-
ma máis centrado na cati vada.
Aínda así, unha das principais no-
vidades serán os bailes no Centro 
Cultural, o primeiro xa se celebrou 
o día 8, ou o pre Fin de Ano que se 
celebrará o 31 pola mañá.
A sesión repeti rase o domingo 22 de 
decembro, tamén no Centro Cultural 
de 17.00 a 20.00, pero nesta segun-
da ocasión a cargo do Dúo Venus.
Por suposto, a programación contará 
con acti vidades dirixidas ao público 
infanti l e xuvenil e a primeira delas 
será o sábado 14 de decembro, can-
do se ofrecerá a película Los Mitchell 
contra las máquinas no Auditorio 
Municipal ás 19.00. No mesmo es-
cenario reproducirase a película El 
hotel de los líos, o venres 3 de de-
cembro ás 19.00 horas.
Ademais, o Auditorio Municipal 
tamén acollerá outras citas como 
a do luns 23 de decembro, cando 
Educateatro representará a obra Os 
tres porquiños ás 17.00 horas, ou a 
do martes 24 de decembro, cando 
Pakolas e Romero ofrecerán o seu 
espectáculo Ramona Órbita. Cores, 
contos e rock a través do programa 
Dinamiz-ARTj, promovido polo Ins-
ti tuto para a Transición Xusta (ITJ) e 
a Fundación Cidade da Enerxía (CIU-

DEN). A Biblioteca Municipal acollerá 
unha dobre sesión de conta contos a 
cargo de Bea Campos o mércores 
18 de decembro. Ás 16:00 será a 
quenda dos máis pequenos, crianzas 
entre 0 e 4 anos, que poderán gozar 
de Os tres porquiños e ás 18:00, as 
crianzas a parti r de 5 anos poderán 
asisti r a Contos de orella.
O día grande da celebración será a 
Feira do Capón, que se desenvolver 
áo sábado 21 de decembro, cos tra-
dicionais premios e degustación gra-
tuíta do manxar chairego.
A recepción a Papá Noel que se fará 
na praza da Consti tución o martes 24 
de decembro a parti r das 16:00, ou a 
visita dos Reis Magos ás parroquias o 
domingo 5 de xaneiro, quen remata-
rán o seu paso por Vilalba na cabal-
gata a parti r das 18:15 horas.
Tamén terán  a carreira San Silvestre 
o domingo 29 de decembro, a par-
ti r das 16.00, e o pre Fin de Ano con 
Puzzle Animación na Praza da Cons-
ti tución a parti r das 12.00 do martes 
31 de decembro.
Finalmente, como en edicións an-
teriores, organizaranse as tardes de 
Nadal os días 23, 24, 26, 27 e 30 de 
decembro e o 2, 3 e 4 de xaneiro, 

nas cales serán protagonistas os in-
chables e os obradoiros que se ofre-
cerán de 16.00 a 20.00 na Praza da 
Consti tución. Ademais, tern estas 
acti vidades o venres 27 de decem-
bro, a parti r das 17.00 no colexio de 
Monseivane e o xoves 2 de xaneiro á 
mesma hora no colexio de Román; e 
a acti vidade de Laser Tag que substi -
tuirá ás tardes de Nadal o sábado 28 
de decembro.
Para esta programación infanti l e 
xuvenil contan coa colaboración do 
Grupo Entrepinares, quen patrocina 
boa parte das acti vidades.

Vilalba gozará dun dobre programa de Nadal

A programación desenvolvida 
polos departamentos e Cultura e 
Promoción Económica inclúen oito 
acti vidades pensadas para todos os 
públicos.
O programa arranca co tradicional 
Concurso de Escaparates, que se 
desenvolverá durante todo o perío-
do de Nadal. O 8 de decembro, os 
Monifates actuaron na Alameda, 
mentres que o día 14 está previsto 
un vermú coa actuación da Duen-
deneta na praza da Consti tución ás 
14:00 horas.
Xa o 20 de decembro, o auditorio 
acollerá o espectáculo María Bal-
teira ás 19:00 horas. O 22, a Coral 
Luar levará a súa música ás prazas 
de Santa María e aos exteriores da 
casa da cultura, nunha actuación 
que comezará ás 12:30 horas. Para 
o día de Nadal, o 25 de decembro, 
a Banda de Música de Vilalba ofre-

cerá o tradicional Concerto de Na-
dal no auditorio ás 20:30 horas.
En xaneiro, a música segue sendo 
protagonista: o día 4 celebrarase o 
evento Día D Christmas Jazz na Ala-
meda ás 12:30 horas, e esa mesma 
tarde, ás 20:00 horas, o auditorio 
será o escenario do Festi val de 
Panxoliñas Corais.

Para todos os públicos
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O Concello de Vilalba anunciou que 
estudará emprender accións legais 
contra as acusacións “falsas” que 
o delegado territorial da Xunta en 
Lugo, Javier Arias, realizou ao respec-
to da negati va para a declaración da 
Feira do Capón como Festa de Inte-
rese Turísti co de Galicia.
Aseguran nun comunicado que o 
Concello de Vilalba non desisti u do 
procedemento en ningún momento 
“e a resolución da Axencia de Turis-
mo de Galicia amosa que son eles 
quen dan por desisti do ao Concello”. 
E engaden que o goberno local “non 
permiti rá que se lle siga atacando 
con argumentos baseados na men-
ti ra”.
Explican os socialistas que ao Con-
cello de Vilalba requiríuselle a data 
de 5 de setembro de 2024 a achega 
de documentación complementaria, 
cuesti ón que se fi xo efecti va sen-
do entregada o día 23 dese mesmo 
mes; “feitos que se poden demostrar 
e que constan na propia resolución”.
“A documentación enviada á Axen-
cia de Turismo estaba incluída no ex-
pediente que se levou a pleno e que 
os representantes do Parti do Popu-
lar de Vilalba apoiaron co seu voto a 

favor, sen que formulasen ningunha 
obxección ao respecto”, engaden.
Consideran que “as acusacións de 
inepti tude” que vén de facer o de-
legado da Xunta de Galicia en Lugo, 
Javier Arias, non atacan á alcaldesa, 
“senón ao persoal do Concello que 
dedicou o seu tempo e esforzo a 
redactar os informes e recompilar a 
información necesaria para enviar o 
expediente da solicitude á Axencia 
Galega de Turismo”.
Indican que o Concello de Vilalba 
non quere seguir alimentando a 
polémica xerada arredor desta cues-
ti ón, “senón acadar o seu obxecti -
vo: a declaración da Feira do Capón 
como Festa de Interese Turísti co de 

Galicia”.
“É por iso que dende o Concello xa 
se traballa na elaboración do expe-
diente para presentar unha nova so-
licitude. Ademais, a alcaldesa tamén 
ten solicitada unha reunión co direc-
tor de Turismo de Galicia para abor-
dar esta iniciati va, posta en marcha 
polo actual goberno local de Vilalba 
e non impulsada previamente por 
ningún dos gobernos que o prece-
deu”, conclúen.
Mentres esta situación se produce a 
veciñanza, disti ntos sectores sociais 
e políti cos amosaron o seu apoio á 
disti nción desta feira. Vilalba Aberta 
pola súa parte reclama a unidade de 
todos para seguir traballando niso.

Xurde a polémica coa negati va á Feira 
do Capón de ser de Interese Galego

O emblemáti co Roscón de Vilalba 
dá un paso máis na súa valorización 
e recoñecemento grazas á conce-
sión das primeiras licenzas de arte-
sanía alimentaria para este produto 
tí pico. A concelleira de Comercio, 
María Xosé Fernández, anunciou 
que a Axencia Galega de Calidade 
Alimentaria emiti u unha resposta 
favorable tras verifi car a apti tude 
das instalacións das pastelerías lo-
cais A Confi anza e Ebos Obradoiro 
Doce, conforme ás esixencias reco-
llidas no Decreto 174/2019.
Fernández destacou o “traballo e 
esforzo dos responsables” destas 
pastelerías e reafi rmou o compro-
miso do Concello coa “profesionali-
zación e posta en valor do proceso 
produti vo” deste doce tan repre-
sentati vo de Vilalba.
Ademais, a concelleira avanzou 
que en breve se espera que máis 

establecementos se sumen a este 
recoñecemento. Este logro repre-
senta un gran paso cara á promo-
ción e preservación da calidade do 
Roscón de Vilalba, un produto que 
xa goza de gran presti xio na comar-
ca.

O roscón de Vilalba xa 
ten as primeiras licenzas 
de artesanía alimentaria

Vilalba acollerá a Andaina Solida-
ria de Cruz Vermella, que ten como 
obxecti vo recadar fondos para a 
compra de xoguetes novos para 
aqueles nenos de familias sen recur-
sos e con risco de exclusión social.
Terá lugar o 15 de decembro, do-
mingo, a parti r das 12.00 horas e a 
inscrición xa está aberta e pode rea-
lizarse nas ofi cinas de Cruz Vermella, 
situadas no polígono industrial de 

Sete Pontes e nos teléfonos 620 218 
127 ou 982 511 303 de luns a venres 
entre as 10.00 e as 20.00 horas.
Os parti cipantes poderán achegar o 
que consideren como cota de ins-
crición e recollerán o seu dorsal a 
parti r das 11.00. O percorrido, todo 
urbano, constará de 3,5 quilómetros 
sen difi cultade para que podan parti -
cipar persoas de todas as idades con 
saída e chegada a Santa María.

Organizan o 15 a séti ma andaina 
solidaria de Cruz Vermella

RÚA DA PRAVIA

Xa é efecti vo o cambio de senti do de circulación na rúa da Pravia desde este 
sábado ás 10:00 horas. A rúa e adxacentes contan con sinalización viaria 
provisional para facilitar a transición. Ademais, leváronse a cabo traballos 
de pintado da vía en días previos. Esta medida enmárcase nos plans de mo-
bilidade e mellora do tráfi co promovidos pola Vicealcaldía, co obxecti vo de 
opti mizar a circulación e facilitar o acceso ao comercio local.
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Modesto Renda anunciou a vindeira 
regulación do tráfi co na rúa Basan-
ta Silva a fi n de que sexa realmente 
peonil. Unha agardada medida, que 
se fará efecti va no primeiro trimestre 
de 2025 e que se tomou logo de con-
trastar cos residentes as diferentes 
posibilidades para a rúa.
A través dunha concorrida xun-
tanza, o tenente de alcalde ti vo a 
oportunidade de recoller de pri-
meira man as demandas e o punto 
de vista dos seus veciños e confi r-
mar que a unanimidade en torno 
á posta en marcha de mecanismos 
de control do tráfi co rodado é total 

entre o conxunto dos e das resi-
dentes.
A instalación dun novo bolardo elec-
trónico que se poida subir e baixar 
con mandos de control que se re-
parti rían entre os residentes foi a 
opción máis analizada na reunión, 
aínda que non se descartan outras 
fórmulas de disuasión.
A habilitación dun novo horario ben 
pechado de carga/descarga no que 
os mecanismos de control se desac-
ti ven ou a resposta dos mesmos no 
caso de emerxencias, foron outros 
dos puntos a tratar que máis suscita-
ron o interese da veciñanza.

A rúa Basanta Silva será 
peonil defi niti vamente 
a primeiros do 2025

Os concelleiros do PP lamentan 
que “o goberno biparti to PSOE – 
Vilalba Aberta co apoio do BNG 
prefi ra gastar 1,2 millóns de euros 
no capricho de reformar a Casa do 
Concello en lugar de atender as 
necesidades reais dos vilalbeses e 
vilalbesas”.
Os populares sosteñen que “esta 
nova obra faraónica non é unha 
prioridade para os vilalbeses” e si-
nalan, por exemplo: o mal estado 
de moitas pistas das parroquias nas 
que “os veciños terán que seguir 
pasando polas fochancas”, servizos 
que deixan moito que desexar, pro-
blemas de iluminación polas noi-
tes, o comercio desaparecendo en 
Vilalba, sen PXOM nin orzamentos.
A portavoz, Sandra López, afeou 
que “ao PSOE non lles doian os car-
tos dos vilalbeses. Dálles igual dila-
pidar 3 millóns que 4 ou 5”. De fei-
to, “dilapidar de millón en millón: 
arredor dun millón na rúa da Pravia 
que da pena, outro tanto nas pisci-
nas que botaron anos pechadas e 
só se poden empregar 2 meses ao 
ano, e preto dun millón no FIV e as 
patronais o ano antes das eleccións 
municipais...”.

E para o señor Renda, de Vilalba 
Aberta, que “antes falaba de prio-
ridades e era moi críti co con este 
ti po de obras, a prioridade agora 
debe ser o sillón”. Ante as escusas 
de Renda de que non é compe-
tencia das súas áreas, a popular 
lémbralle que “Vilalba Aberta si 
aprobou o proxecto” e convídao 
ao dicirlles aos veciños das parro-
quias, cando lle pidan arranxar as 
pistas, que “preferiu gastar 1,2 mi-
llóns de euros no arranxo da Casa 
do Concello”.
A popular incidiu en que “é tan 
evidente que a reforma da Casa 
do Concello non é unha priori-
dade agora mesmo para Vilalba, 
que quen nos goberna debería 
velo igual que o vén os veciños e 
veciñas”.
A popular aclarou que “non es-
tamos en contra desta nin de 
ningunha subvención. Do que 
estamos en contra é de que se 
desti nen cartos a obras que nin-
guén pide”, concretou en relación 
ás decisións que toma o goberno 
biparti to en relación á xesti ón dos 
recursos de tódolos vilalbeses e 
vilalbesas.

O PP acusa ao goberno 
de dilapidar os cartos na 
obra da casa consistorial

A Real Academia Galega de Ciencias 
e a Universidad Interconti nental de 
la Empresa (UIE) acaban de resol-
ver a primeira edición dos Premios 
RAGC-UIE para investi gadoras e in-
vesti gadores xoves. Estes galardóns 
nacen co obxecti vo de impulsar a 
investi gación cientí fi ca en Galicia, 
dando recoñecemento e potencian-
do as traxectorias de investi gadoras 
e investi gadores novos que desen-
volven a súa carreira en centros da 
nosa comunidade, contribuíndo ao 
impulso do coñecemento cientí fi co 
como motor de progreso. Disti ngue 
a contribución da investi gación ao 
avance das tres ramas de coñece-
mento: Ciencias Básicas, Ciencias 
Sociais e Ciencias Técnicas. Dous 
dos premios foron para a provincia 
de Lugo.
En Ciencias Sociais prémiase a Cristi -
na Gómez (Vilalba, 1985), profesora 
de Psicoloxía da USC. Desenvolve 
o seu labor no campo da psicoloxía 
políti ca, a acción colecti va e o com-
portamento das persoas en con-
textos de crises sociais e políti cas, 

parti cipando no proxecto europeo 
Caught in the Act of Protest. Inves-
ti ga ademais sobre problemas am-
bientais no CRETUS, onde coordina 
o seu programa de Mentores. Foi 
bolseira FPU, da Fundación Barrié 
e do CIS -Centro de Investi gaciones 
Sociológicas-. Doutora en Psicoloxía 
Social pola USC, publicou 9 capítulos 
de libros e 15 arti gos en presti xio-
sas revistas, 14 deles indexados en 
Scopus e en Web of Science, cun 
alto impacto. Realizou estadías de 
investi gación nas universidades de 
Groningen (Países Baixos), Lisboa e 
Ámsterdam.

Unha investi gadora 
foi premiadas pola 
Academia das Ciencias

CENTENARIOS

A alcaldesa, Marta Rouco, achegouse a felicitar a Aurea Quiroga (dereita) que soprou este 15 de novembro as 100 
candeas. Aurea Quiroga vive no casco urbano vilalbés, onde desenvolveu a súa vida. Nada no 1924 foi membro dunha 
familia numerosa formada por 7 irmáns. Tamén celebrou os 101 anos Eduardo Orosa, veciño de Sancovade e natural 
de Vilapedre. Ambos recibiron un ramo de fl ores como agasallo.

O Bloque Nacionalista Galego pro-
move a través dunha iniciati va no 
Parlamento galego a creación dun 
centro de día público na localidade 
chairega. Esta proposta impulsase a 
través das emendas aos orzamentos 
da Xunta para o ano 2025. A iniciati -
va demanda ao Goberno galego que 
se comprometa e desti ne parti das 
orzamentarias para a construción do 
centro de día, coa dotación de recur-
sos precisos, materiais e humanos.
Olalla Rodil , deputada do BNG no 
Parlamento Galego, explicou “Vilal-
ba leva máis de 20 anos de espera, 
con conti nuos anuncios mais sen 
ningunha actuación da Xunta para 
a súa posta en marcha de verdade” 
e subliñou “desde o BNG levamos a 
construción ao debate destes orza-
mentos para que se poña en marcha 
canto antes, é unha débeda histórica 
con Vilalba e tamén coa comarca da 
Terra Chá”.
Rodil destacou que Vilalba como 
cabeceira de comarca, con máis 
de 14000 habitantes e cunha po-
boación maior que supón o 30 % 
“é vital contar con servizos públicos 
para garanti r unha vellez digna e 
facer posíbel a conciliación familiar, 
xerando máis benestar” Este centro 
de día “é un compromiso concreto e 
urxente”.

O BNG leva ao 
Parlamento a 
construción dun 
centro de día
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A ampliación do Polígono era a 
prioridade de Vilalba Aberta na 
oposición. Agora que vostede é o 
responsable de Desenvolvemento 
Industrial, está satisfeito co aca-
dado? 
Vilalba levaba demasiados anos 
deixando pasar empresas e postos 
de traballo a consecuencia da non 
dispoñibilidade de chan industrial. 
Unha das condicións que puxe-
mos enriba da mesa para entrar 
no Goberno foi a creación dunha 
concellería de desenvolvemento 
industrial e que esta fora xestiona-
da directamente por Vilalba Aber-
ta. Dende o día un da lexislatura 
este expediente foi unha priorida-
de para nós e pouco máis dun ano 
despois está xa na fase previa á 
aprobación provisional.
O desbloqueo produciuse nun-
ha recente reunión na sede da 
Confederación Hidrográfica do 
Miño Sil. O noso obxectivo como 
goberno era clarificar cos seus 
responsables os parámetros de 
vertido e acadámolo. Porque a 
cuestión da depuración era de-

cisiva para acadar os necesarios 
permisos e agora, toda vez que 
o equipo redactor envíe á Confe-
deración as novas cifras e o expe-
diente volva a pasar polo Pleno, 
o “Sector 1” (Fase primeira desta 
nova ampliación) quedará resolto 
para licencia directa e o “Sector 
2” (Fase segunda) figurará como 
un planeamento non detallado 

que habería que resolver no futu-
ro como un plan especial. Deste 
xeito, o Concello de Vilalba porá 
a disposición de empresas e au-
tónomos máis de 234.677m2 de 
solo industrial, quedando previs-
tos para una segunda fase outros 
104.750m2.
Outra das súas máximas na opo-
sición era que nas parroquias ten 

que haber a mesma inversión que 
no casco urbano. Logo dun ano 
como responsable de obras no 
rural, que balance fai ao respecto?
Pois que, coas cifras por diante, 
acadámolo; pero que nin moito 
menos é suficiente. Dende que 
Vilalba Aberta chegou ao gober-
no destináronse 787.000€ ás pa-
rroquias cun balance de 38 km 
de viais municipais totalmente 
rexenerados e 40 km de cunetas 
abertas de novo. Ademais, inver-
tíronse 23.000€ na mellora de 
camiños agrícolas; 47.000€ na re-
construción da Ponte da Ribeira 
(Samarugo) e 15.000€ no agardado 
aparcadoiro da Igrexa e a Escola de 
Román.
Con todo, no rural falta moitísimo 
por facer e neste 2025 a nosa obri-
ga e aumentar estes investimentos 
pois, se ben os veciños/as das pa-
rroquias pagan os mesmos impos-
tos que os que vivimos na vila, du-
rante demasiado tempo foron os 
grandes esquecidos.
Que me di do Urbanismo? Na 
oposición vostede reclamaba 

seguridade xurídica pola vía da 
aprobación do PXOM e o fin das 
trabas administrativas. 
Asumín persoalmente a área de 
Urbanismo co obxectivo de des-
bloquear o PXOM, logo de máis de 
20 anos de espera e, sen lugar a 
dúbidas, podo afirmar que o 2025 
será o ano do Plan Xeral. Ademais, 
os cambios que introducimos e o 
grande esforzo de todo o departa-
mento fixo que en Vilalba as licen-
zas de actividade e obras estean 
despois de moito tempo ao día e 
iso faime estar moi orgulloso. 
E pechando con outra das áreas 
de goberno que xestiona, concre-
tamente a área de Mobilidade: 
Máis dun mes despois, que balan-
ce fai do cambio de dirección da 
Rúa da Pravia, en tanto que unha 
das súas principais promesas elec-
torais? 
Como responsable de Mobilida-
de non poido máis que poñer en 
valor o civismo e a predisposición 
da veciñanza. O traballo da Policía 
Local foi fundamental tanto nas 
horas previas como nas seguintes 
á súa modificación e o reforzo que 
fixemos coa colocación con valos 
informativos en diferentes puntos 
do casco urbano fixo o resto. O que 
me trasladan día a día veciños/as, 
comerciantes e residentes e máis 
que positivo e agora o obxectivo 
do Concello debe ser o da amplia-
ción das prazas de aparcamento no 
centro urbano.

“Investimos 787.000 euros no rural e 
desbloqueamos a ampliación do Polígono”
Modesto Renda fai balance do 2024 e asegura que 2025 será o ano do PXOM
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Por Miriam García
A galiña de Mos, unha das razas 
máis antigas da Península Ibérica, 
leva o nome da parroquia de San 
Xulián de Mos, no municipio lu-
cense de Castro de Rei, onde tivo 
a súa orixe. Esta raza, recoñecida 
como autóctona polo Ministerio 
de Agricultura, destaca pola súa 
carne magra e de sabor intenso, 
así como polos seus ovos, ambos 
cunha calidade altamente valo-
rada no mercado.
Francisco José Monasterio, presi-
dente da Asociación de Aviculto-
res da Raza Galiña de Mos (Avi-
mos), explica: “Os galos da galiña 
de Mos están criados ao aire libre, 
sacrifícanse cun promedio de 
nove meses e teñen unha carne 
magra, máis escura e sen graxa ex-
terior, cun sabor auténtico, coma 
o dos pitos de moito tempo, que 
se comían nas vodas como prato 
estrela”. Falamos con el para co-
ñecer máis sobre esta raza autóc-
tona galega.
Até onde se remonta a orixe des-
ta raza?
A galiña de Mos chegou a Galicia a 
comezos do século XX, proceden-
te do centro de Europa. Inicial-
mente era utilizada como animal 
de loita, non para consumo. Co 
tempo, foise asentando no terri-
torio galego e a xente comezou a 
apreciar a calidade da súa carne 
e ovos, transformándose nunha 
raza de consumo.
Creceu o número de produtores?
En xeral, todos os anos hai un pe-

queno crecemento no número de 
produtores. Durante a pandemia 
da Covid-19 reduciuse un pouco, 
pero estamos a recuperar o nivel. 
Na actualidade, somos arredor 
de 185 criadores rexistrados en 
Avimos, que entre todos criamos 
máis de 7.000 galiñas reprodu-
toras, o que supón unhas 20.000 
vendas anuais.
Ampliou a súa zona de influen-
cia?
As razas non teñen fronteiras. 
Contamos con criadores fóra de 
Galicia, algúns de uso privado que 
colaboran con Avimos. Enviámos-
lles ovos, xa que hoxe en día non 
hai empresas de transporte que 
permitan enviar exemplares vivos, 
o que complica a expansión da 
raza fóra de Galicia. Actualmente, 
a única opción é enviar ovos para 
incubación.
Como está funcionando a campa-
ña de incubadoras nos colexios?
Está a ir de marabilla, superou as 
nosas expectativas. Comezamos 
cunha incubadora de pitos e ago-
ra temos seis só na provincia de 
Lugo. Temos un convenio coa De-
putación de Lugo, que nos facilita 
dúas incubadoras, e a comezos 
do próximo ano incorporaremos 
unha terceira. Ademais, estamos a 
negociar coa Deputación da Coru-
ña para replicar esta iniciativa co 
seu apoio. A acollida por parte dos 
nenos, profesores e familias está 
a ser incrible. De feito, ao inicio 
deste curso xa non tiñamos prazas 
dispoñibles e estamos a recibir so-

licitudes para o ano que vén.
En que se diferencia a carne da 
galiña de Mos doutras razas co-
merciais?
Os galos da galiña de Mos crían-
se ao aire libre e sacrifícanse con 
nove meses de media. A súa carne 
é magra, máis escura e sen graxa 
exterior, pois esta está infiltra-
da. Ten unha textura máis firme, 
que require mastigación, moi di-

ferente da carne dos pitos de su-
permercado, criados en 40 días. 
O sabor é auténtico, coma o dos 
pitos de antano que se servían 
nas vodas como prato estrela. A 
aceptación entre os consumido-
res é moi boa, aínda que o prezo é 
superior ao dos pitos comerciais. 

É un produto que se adoita consu-
mir en celebracións e festas, e ten 
tamén moito éxito na hostalaría 
como prato estrela.
Cal é o produto que máis gusta?
Tanto a carne como os ovos teñen 
moi boa aceptación. Ademais, 
destacamos a pularda, unha pita 
sacrificada antes de que comece 
a poñer ovos, que ofrece unha 
explosión de sabor, aínda que é 
un luxo pouco frecuente. Tamén 
se venden galiñas vellas, cando 
deixan de poñer, e os galos.
Que opina sobre o capón de Vi-
lalba?
É moi importante, especialmente 
para a hostalaría, xa que requi-
re un rexistro sanitario que só se 
garante mediante sacrificio en 
matadoiros. En Vilalba estase a 
habilitar un matadoiro que permi-
tirá cumprir con estas medidas, o 
que favorecerá que novos criado-
res poidan establecerse no rural 
e producir capón durante todo o 
ano. Isto non afectará ao tradicio-
nal capón de Nadal, cuxa deman-
da segue sendo moi alta e non se 
poderá abastecer na súa totalida-
de. Por iso, penso que o Concello 
debería apoiar esta iniciativa para 
garantir unha regulación sanitaria 
e fomentar a produción de ca-
póns.

“A súa carne ten 
o auténtico sabor 
de antano”
Francisco José Monasterio é o presidente da 
Asociación de Avicultores da Raza Galiña de Mos

Avimos impulsa a 
expansión desta 
raza autóctona 

única cunha crianza 
tradicional e coa 

posta en marcha de 
proxectos educativos 
nos colexios galegos

O queixo Tostado comercializa-
do baixo a marca Hacendado e o 
queixo ovella curado IGP Caste-
llano de Queserías Entrepinares 
foron galardoados con senllas me-
dallas de Ouro no prestixioso con-
curso internacional World Cheese 
Awards 2024.
Ademais, outros tres queixos do 
Grupo Entrepinares resultaron 
premiados no mesmo certame. É o 
caso do queixo Campestre (marca 
Hacendado) e o queixo de Cabra 
semicurado, que se fixeron coa 
medalla de prata, e o queixo de 
Ovella vello (marca Hacendado) 
que se alzou cun bronce.
O queixo Tostado da queixeira vali-
soletana comercialízase en Merca-
dona e leva cultivando grandes éxi-
tos desde 2018, sendo considerado 
como un dos mellores queixos do 
mundo en leste mesmo certame.
Os queixos de Entrepinares recibi-
ron o recoñecemento á calidade, 
sabor e bo traballo realizado.

Entrepinares obtén 
cinco galardóns 
nos World Cheese 
Awards 2024

O FIV de Vilalba anunciou as datas da 
próxima edición do festival, que terá 
lugar os días 25 e 26 de abril, a últi-
ma fin de semana de mes, seguindo 
coa tradición.
Aínda non se deron a coñecer as 
primeiras confirmacións, que terán 
lugar en datas próximas para seguir 
achegando a Vilalba o mellor da mú-
sica indie.
O ano pasado o festival contou coa 
participación de 6.000 persoas, tal e 
como confirmou a organización. Xa 
comezou a venda de abonos.

A próxima edición 
do FIV terá lugar os 
días 25 e 26 de abril
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INVESTIMENTOS EN BEGONTE

Fai dous anos o Concello 
begontino puxo en marcha 
varias políticas fundamentais 
para o asentamento da 
poboación no rural

O Concello de Begonte, dende fai 
dous anos, puxo en marcha me-
didas para a mellora da educa-
ción e a conciliación en Begonte. 
Dende o Concello salientan que 
son políticas fundamentais para 
o desenvolvemento e asenta-
mento da poboación no rural, 
no que tentan que os veciños e 
veciñas desfruten dos servizos 
dunha gran cidade coas vantaxes 
de vivir no rural.
No eido educativo, o Concello 
de Begonte conta cun colexio do 
século XXI, con infraestruturas 
completamente renovadas e do-
tadas de medios técnicos puntei-
ros, o que repercute na calidade 
educativa que se imparte, grazas 
tamén aos profesionais docentes 
cos que conta o centro.
Ademais, púxose en funciona-
mento un servizo de madru-
gadores, cun horario dende as 
8:00 ata as 9:30 h, e un servizo 
de ludoteca que funciona dende 
as 16:00 ata as 20:00 h, ambos 
gratuítos, para poder facilitar 
a conciliación da vida familiar 
e laboral e que iso non sexa un 
atranco para poder matricular 
aos nenos e nenas no noso 
colexio.
Ao mesmo tempo, tamén se 

ampliou a oferta educativa coa 
posta en marcha da escola de 
música mancomunada cos Con-
cellos de Outeiro de Rei, Rábade 
e Friol, onde os nenos e nenas 
poden recibir educación musical 
regrada, que hoxe conta con pre-
to de 200 alumnos e alumnas.
Esta política xa empeza a dar os 

seus froitos e este curso 2024-
2025 contamos cunha matrícula 
que iguala a do ano 2002, a pe-
sares da crise demográfica que 
padece o conxunto do estado.
 Por outra banda e tamén na 
contorna do colexio, estase a 
construír unha escola infantil, 
que completará a oferta educa-

tiva dende os 0 ata os 3 anos, 
servizo tamén gratuíto grazas á 
colaboración da Xunta de Galicia 
e que se prevé que se porá en 
marcha no mes de xaneiro do 
vindeiro ano 2025.
Tamén se actuou na contorna do 
colexio mellorando a seguridade 
para os vehículos e os peóns, 
dotando de prazas de aparca-
doiro, alumeado, beirarrúas 
e sinalización horizontal para 
evitar incidentes, sobre todo nos 
horarios de entrada e saída das 
clases. Así, conseguimos humani-
zar e mellorar toda a zona e a 
contorna da igrexa e o colexio de 
Begonte.
Todas estas actuacións supuxe-
ron un grande esforzo inversor 
que ascendeu ata os 1.300.000 
euros, financiados pola Xunta 
de Galicia e fondos propios 
municipais.

Unha aposta pola educación e a conciliación laboral

 As actuacións 
 supuxeron un 

 grande esforzo 
 inversor que 

 ascendeu ata os 
 1.300.000 euros, 

 financiados  
 pola Xunta 

 de Galicia e 
 fondos propiuos 

 muncipais 
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as pontes

O Concello das Pontes avanza a bo 
ritmo nos traballos de reparación 
dos danos causados polas choivas 
co obxectivo de restablecer a nor-
malidade nas zonas e instalacións 
municipais afectadas. Así, o propio 
día da treboada o departamento de 
obras activou un dispositivo especial 
para poñer en marcha as tarefas de 
reparación dos danos que afectaron 
principalmente ao pavillón polide-
portivo do CEIP A Magdalena, a di-
versos camiños rurais e tamén ao río 
Brixeo ao seu paso pola avenida de 
Galicia ao lago das Pontes.
No caso do polideportivo do CEIP A 
Magdalena procedeuse a achicar a 
auga que inundou á pista deportivo 
e levouse a cabo unha limpeza xeral 
de toda a instalacións recuperándo-

se xa para o seu uso normal o mar-
tes. En relación aos camiños rurais 
procedeuse á súa limpeza, retirando 
ramas e pedras desprendidas a cau-
sa da choiva e limpáronse todas as 
zonas de paso de auga para evitar 
asolagamentos dos viarios.
Por outra parte, no río Brixeo pro-
duciuse unha rotura da canalización 
das augas sanitarias provocado polas 
pedras arrastradas polo río debido á 
súa crecida e se traballou en cola-
boración con Augas de Galicia para 
poder resolver a situación e reparar 
a cano do saneamento.
E finalmente, no caso do lago, desde 
o departamento de obras informan 
de que se está á espera da baixada 
do nivel da agua no lago para poder 
repoñer a area na zona de praia.

Reparan os danos que 
causaron as choivas

A Deputación destinará 500.000 
euros para cofinanciar as obras de 
construción dunha residencia de 
saúde mental no concello das Pon-
tes. O presidente Valentín González 
Formoso, e o presidente da Asocia-
ción Saúde Mental Ferrol, Eume e 
Ortegal, Félix Pena, asinaron hoxe 
luns na sede da institución provincial 
o convenio polo que a Deputación 
colaborará con medio millón de eu-
ros no financiamento desta nova 
Unidade Residencial, que terá capa-
cidade para 25 persoas e estará si-
tuada nunha finca de preto de 2.700 
metros cadrados no lugar de Feáns, 
nas inmediacións da Fraga.
Formoso destacou a importancia 
dun proxecto que supón un inves-
timento total de preto de 2 millóns 
de euros e “que vai dar solución a un 
problema que nos ten que facer re-
flexionar: será a primeira residencia 
de saúde mental de toda a comar-
ca de Ferrolterra, Eume e Ortegal. 
É dicir, en 21 concellos con máis de 
200.000 habitantes non hai a día 
de hoxe un centro destas caracte-
rísticas”, apuntou o presidente, que 
destacou o importante traballo que 
vén desenvolvendo dende hai moito 
tempo a entidade “para lograr un 

servizo tan necesario e fundamental 
na comarca e para suplir as carencias 
que ten a administración no ámbito 
da saúde mental”.
A nova Unidade Residencial de Saú-
de Mental terá capacidade para 25 
persoas e funcionará dun xeito simi-
lar a un fogar tutelado. Contará con 
tres habitacións dobres, dezanove 
individuais e zonas comúns de ocio 
e para a realización de obradoiros 
e actividades, cociña, comedor e 
almacén, ademais de despachos e 
oficinas.
O aspecto exterior do inmoble será 
o dunha vivenda unifamiliar co 
obxectivo de que as persoas usua-
rias poidan facer unha vida o máis 
normalizada posible, en réxime de 

convivencia familiar, integrada no 
ámbito comunitario e nun entorno 
vivo, próximo aos servizos sanitarios 
e sociais.
Entre os servizos que prestará des-
tacan os programas individualiza-
dos de atención especializada, un 
plan de apoio familiar, asistencia nas 
actividades básicas da vida diaria, 
propostas de ocio e tempo libre, así 
como rehabilitación funcional, tera-
pia ocupacional, estimulación cogni-
tiva e atención psicolóxica.
A Asociación Saúde Mental Ferrol, 
Eume e Ortegal está integrada por 
persoas con enfermidade mental, 
os seus familiares e profesionais de 
distintos campos relacionados coa 
saúde mental. 

Firmado o convenio que permitirá 
crear unha residencia da saúde 

Con motivo do 25N, Día Internacio-
nal da Eliminación da Violencia con-
tra a Muller, o Concello das Pontes, 
en colaboración cos centros de Edu-
cación Secundaria do municipio, or-
ganizou un concurso de carteis para 
promover a concienciación e o rexei-
tamento desta lacra social.
Un xurado, composto por tres per-
soas vinculadas ao feminismo e ás 
artes gráficas, seleccionou os me-
llores traballos entre un total de 109 
propostas presentadas. Os criterios 
de valoración incluíron aspectos 

como a composición estética, o uso 
das cores e os valores feministas 
transmitidos.
O cartel gañador foi o elaborado 
por Silvia Calvo Vilaboy e Sara López 
Castro, alumnas de 4º de ESO do IES 
Castro da Uz, cunha mensaxe impac-
tante que destaca que A violencia 
non sempre é física.
Ademais, outorgáronse dous pre-
mios como finalistas a Daniel Peña 
Blasa, de 1º de ESO do IES Castro da 
Uz, e a  Cristina Costa Otero, de 3º de 
ESO do IES Moncho Valcarce.

Escollidos os gañadores do 
concurso de carteis do 25N

EN BREVE

GALA BENÉFICA. O Auditorio 
Municipal Cine Alovi será o es-
cenario da gala benéfica A Viaxe, 
organizada pola Escola Municipal 
de Baile Moderno, Danza Clásica 
e Flamenco o sábado 14 de de-
cembro con tres pases: ás 16:30, 
18:00 e 20:30 horas. Esta inicia-
tiva busca recadar fondos para a 
asociación Miradas que Hablan, 
que destina os recursos á inves-
tigación do Síndrome de Duplica-
ción Mecp2, unha rara enfermi-
dade xenética. As entradas, cun 

prezo de 5 euros como donativo, 
estarán dispoñibles na taquilla do 
Auditorio Municipal Cine Alovi. 

ITV. A unidade móbil de inspección 
técnica de turismos estará desde 
o 19 ao 23 de decembro na vila. A 
atención ao público será entre as 
9.00 e as 13.30 horas e de 15.15 a 
18.00. O servizo prestarase en ho-
rario de maña e tarde todos os días 
agás o último, que será só de mañá. 
Estará situada no estacionamento 
disuasorio do polígono da Balsa. 
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O alcalde das Pontes, Valentín Gon-
zález Formoso, mantivo un encontro 
coa responsable da Consellería de 
Vivenda e Planificación de Infraes-
truturas, María Martínez Allegue, 
para abordar a necesidade de me-
llorar a estrada comarcal AC 861 
que une As Pontes co municipio de 
Cabanas.
Así, o alcalde formuloulle á conse-
lleira a “urxencia de mellorar unha 

infraestrutura que xa está obsole-
ta, que conta con poucas zonas de 
adiantamento e algunhas de elas 
moi perigosa, pensar en diferentes 
posibilidades entre as que se pode-
ría atopar a construción de dúas cir-
cunvalacións en Goente e na Capela 
que mellorarían substancial mente a 
seguridade viaria”.
Por outra banda, González Formo-
so recordou que esta estrada ten 

unha grande densidade de tráfico 
rodado “con una intensidade media 
de máis de 5.000 vehículos ao día 
que a converten unha vía de tráfico 
moi intenso e se temos en conta os 
proxectos industriais que teñen pre-
visto implantarse nas Pontes, xunto 
co carácter comarcal dos polígonos 
industriais das Pontes fan que sexa 
necesario ter unha vía de comunica-
ción coa AP-9 segura e rápida”.

Formoso aborda con Martínez Allegue 
a mellora da estrada a Cabanas

As Pontes converteuse nun ferve-
doiro de creatividade culinaria coa 
celebración da final dos concursos 
de receitas a base de cogomelos, or-
ganizados no marco do programa As 
Pontes, Terra de Cogomelos.
Nesta nova edición foron 19 receitas 
as que competían por destacar, 10 
receitas nas categorías doce e 9 re-
ceitas nas categorías salgada. 
O xurado da final estivo composto 
pola profesional da restauración 
Cristina Fustes, o cultivador en eco-
lóxico de cogomelos Rafa Corral e o 
representante da asociación micoló-
xica Poupariña Richard Gabeiras. 
No primeiro concurso, dirixido a no-
vos talentos da cociña galega, con-
tou con cinco finalistas. Na categoría 
doce resultou gañador Antony Coari 
Báez, representando ao CIFP Paseo 
das Pontes da Coruña, cunha delicio-
sa crema silvestre de trompeta dos 
mortos e améndoa con puntos de 
caqui e aire de amorodo. E na cate-
goría de receitas salgada a gañadora 
foi María García Lago, representan-
do ao IES de Foz, que convenceu ao 
xurado cunha crema de boletus edu-
lis con abelás tostadas.
Os accésits na categoría salgada fo-
ron para Felipe Neto dos Santos co 

prato milfollas de pataca e champi-
ñóns con picaña de tenreira e a Juan 
Carlos Agilda Santo coa proposta 
gyozas de boletus e pato con salsa 
de castañas e fiúncho. E na catego-
ría en doces o accésit foi para María 
Fragoso Gundín e os seus bombóns 
de boletus.
No concurso de cocinillas tamén par-
ticiparon 5 finalistas con afección de 
desfrutar cociñando e saboreando 
cogomelos.
Ao igual que no concurso de novos 
talentos, ao xurado non lle resultou 
nada doado escoller as mellores re-
ceitas, pero finalmente decidíronse 
polas orixinal proposta de trompeta 
dos mortos confeitadas con tuétano, 
puré de pataca e demi glass de lin-
gua de vaca da pontesa María Pico 
Tembrás, na categoría salgada. E na 
categoría de sobremesas a gañado-
ra foron as saborosas tartaletas de 
cantharellus da tamén pontesa Mó-
nica Gómez Ramos.
Os accésits corresponderon ás spa-
rassis crispa á carbonara con boletus 
edulis de Fátima Filgueira, en salga-
do. E en doces, tortiñas de cogome-
los e requeixo do Eume de Tomás 
Rodríguez e a carne de mazá con 
cantarelas de Carmen Rodríguez.

Elixidos os gañadores 
dos concursos As Pontes 
Terra de Cogomelos

Tras a finalización das obras de me-
llora do interior do mercado das 
Pontes, este abriu as súas portas.
Esta obra, cun orzamento total de 
124.499 euros, cargo á liña de axu-
das da Consellería de Economía para 
o impulso dunha rede de Mercados 
Excelentes de Galicia e a dinamiza-
ción e revitalización das prazas de 
abastos, cofinanciado polo Concello 
das Pontes.
O proxecto tivo como obxectivos 
prioritarios unificar a imaxe exterior 
dos postos e do espazo común, me-
llorar a acústica do espazo e o illa-
mento térmico así como renovar os 
aseos existentes e recolocar o aseo 
accesible, para deste xeito encami-
ñar o espazo a unha compatibilidade 
coa futura ampliación prevista no 
anteproxecto de mellora da contor-
na do mercado das Pontes, xerando 
unha distribución que permita a fu-
tura apertura dunha nova porta na 
fachada oeste.
Ademais de todas estas melloras es-
truturais e estéticas, a obra tamén 
inclúe novos elementos como ban-
cos, ou unhas pantallas informativas, 
nas que segundo indicaba o alcalde 

das Pontes, Valentín González For-
moso, “a veciñanza poderá recibir 
información dos eventos que hai no 
Concello, ou os praceiros e praceiras 
van poder publicitar os seus produ-
tos e ofertas”.
Co obxectivo de racionalizar os es-
pazos existentes e dotar ao mercado 
das Pontes de maior funcionalidade 
e atractivo, unificouse a imaxe ex-
terior dos postos de venta co reves-
timento dos piares integrados no 
frontal dos postos, a colocación dun 
novo azulexado e tamén un novo fri-
so en madeira, no que se instalaron 
as serigrafías dos diferentes postos, 

en aluminio lacado. No caso da zona 
común colocouse un falso teito de 
panel acústico de labra de madeira 
con novas luminarias led.
A obra actuou tamén sobre toda a 
franxa que abrangue os aseos co-
múns do extremo oeste, renovando 
os acabados e louza dos aseos co-
múns existentes. Asemade modifi-
couse a disposición das portas para 
adaptarse á distribución de lavabos 
xa existentes e recolocar o volume 
de aseo accesible. Finalmente, na 
nova entrada aos aseos creouse un 
espazo cunha nova dotación de ta-
quillas de uso común.

Abre ao público o mercado 
tralas obras de remodelación
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A programación de Nadal do Conce-
llo das Pontes arrancou o domingo 
8 de decembro, ás 18:00 horas, co 
acendido da iluminación de Nadal, 
diante do Concello, un evento ame-
nizado polo grupo musical feminino 
local Arrivederci.
A programación deseñada polo de-
partamento de Cultura e Turismo 
para estas datas inclúe unha vinte-
na de acti vidades que conti nuarán 
o xoves 12 de decembro, ás 18:00, 
na Casa Dopeso, co espectáculo O 
Tesouro de Trécola Teatro. Esa mes-
ma fi n de semana, o salón da Casa 
Dopeso acollerá a proxección das 
películas Harold e o lápiz máxico 
(sábado e domingo ás 17:00 horas) 
e Marco (sábado, ás 19:30 e 22:00 
horas e domingo ás 19:30 horas.
A programación conti nuará o día 13 
de decembro, co concerto de Nadal 
da Rondalla das Pontes que estará 
acompañada da Coral Polifónica de 
Sillobre. A cita será ás 20:00 horas 
na Casa Dopeso. Ese mesmo día, ás 
20:00 horas, a Biblioteca Municipal 
albergará a presentación do libro 
¿Cómo hacer de tu vida un desas-
tre?, da pontesa Zaida Pico.
O sábado 14, no Auditorio Cine Alovi 
celebrarase, a parti r das 16:30 horas, 
a gala benéfi ca da Escola Municipal 
de Danza, Flamenco e Baile Moder-
no, a favor da asociación Miradas 
que hablan, e os fondos recadados 
irán desti nados á investi gación da 
síndrome de duplicación MECP2.
Así mesmo, durante a fi n de semana, 
na Casa Dopeso proxectaranse os fi l-
mes Guardianes en la ópera (sábado 
e domingo ás 17:00 horas) e Gladia-
tor II (sábado, ás 19:00 e 21:55 horas 
e domingo ás 19:30 horas).
O 19 de decembro será a quenda 
para Conservatorio de Música Pro-
fesional das Pontes co seu concerto 
Peque Nadal (17:00 horas) no Audi-

torio Cine Alovi, e a conti nuación, na 
Casa Dopeso (18:00 horas), a com-
pañía Pablísimo representará Cabi-
civai. E ás 20:00 horas, na Biblioteca 
haberá un encontro con escritores e 
escritoras da comarca.
O día 20, ás 18:00 horas, na Casa 
Dopeso, Picariños presentará o seu 
espectáculo Fantasía de Nadal e o 
para o día 22 de decembro, progra-
moutse a Gran Gala Internacional de 
Maxia no Auditorio (19:00 horas) na 
que parti ciparán Dani Polo (Galicia), 
Mag Marín (Barcelona), Mágica Gilly 
(Italia), G.Alexander (Valencia), Na-
cho Samena (Lugo) e Kenris Murat 
(Francia).
Por outra banda, o salón da Casa Do-
peso acollerá a proxección das pelí-
culas Super Klaus (sábado- sesión 
neurodiversa) e domingo ás 17:00 
horas) e El ministro de propaganda 
(sábado, ás 19:30 e 22:00 horas e do-
mingo ás 19:30 horas.
O día 23 de decembro, ás 19:30 ho-
ras, a Banda Escola das Pontes ofre-

cerá o seu Concerto de Nadal, no Au-
ditorio, e xa o día 24, desde ás 12:00 
horas, as rúas do centro urbano en-
cheranse co música da charanga os 
Sureños.
O día 26, a compañía Gramola Go-
minola achegarase ata o Cine Alovi, 
a parti r das 18:00 horas, con Aí ven 
o apalpador, un espectáculo musical 
familiar onde o público asistente po-
derá gozar coas mellores cancións de 
Nadal da Gramola.
O día 27 de decembro, ás 18:00 ho-
ras, será a queda para o espectácu-
lo Palabras de Baobab Teatro, que 
achegarán ata o Auditorio Municipal 
Cine Alovi unha proposta musical e 
teatral sobre a lingua galega.
O domingo, 28 de decembro, no 
mesmo lugar, a parti r das 18:00 ho-
ras, verase Teatro de Papel de Rauxa 
Compañía, un espectáculo de circo 
contemporáneo que a través dunha 
bagaxe de marionetas.
Durante a fi n de semana, na Casa 
Dopeso proxectarase Niko 3 (sábado 

e domingo ás 17:00 horas) e Por don-
de pasa el silencio (sábado, ás 19:30 
e 22:00 horas e domingo ás 19:30 
horas)
O día 30, no Auditorio Municipal 
Cine Alovi, ás 18:00 horas, tomará 
o relevo Voilá Producións co espec-
táculo A la luna, no que o público 
se achegará a historia de Tara, unha 
nena que soña con ser astronauta e 
xa o día 31 de decembro, desde ás 
12:00 horas, as rúas do centro urba-
no encheranse co música da charan-
ga da Carmiña.
Xa o día 3 de xaneiro, no Auditorio 
Municipal Cine Alovi, ás 20:00 horas 
haberá un concerto do grupo local 
Poco cualifi cados e o día 4 haberá un 
baile de reis, no Pati o do Colexio San-
ta María, a parti r das 22:30 horas, a 
cargo do Grupo Origen.
A programación de Nadal terá o seu 
broche de ouro o día 5 de xaneiro 
coa tradicional Cabalgata de Reis 
Magos, que sairá ás 18:00 da Rúa 
Monte Caxado para facer o seu per-
corrido habitual e rematar na casa 
do Concello cunha recepción real.
Por outra banda, a parti r do día 26 
de decembro ao 30 de decembro e 
os días 2 e tres de xaneiro, en hora-
rio de 16:00 a 20:00 horas, o Pati o 
do Colexio Santa María acollerá a 
proposta Tempo de Nadal, dirixida a 
nenas e nenos, de entre 3 e 14 anos, 
a través da que poderán gozar con 
diferentes áreas de xogo dos seus 
xoguetes e libros favoritos.

Os días 2 e 3 de xaneiro, desde ás 
16:00 ás 20:00 horas, o Tren de Na-
dal chegará ás Pontes para facer un 
recorrido pola vila e ver todo o alu-
meado Nadal.

As Pontes presenta un amplo 
programa para o Nadal

A Asociación de Comerciantes, Hos-
taleiros e Empresarios Ponteses pon 
en marcha un ano máis o seu con-
curso de decoración de Nadal. Os 
interesados poden inscribirse ata o 
martes 17 de decembro.
Hai disti ntas categorías: casas, edifi -
cios, clubs e asociación. Os interesa-
dos en parti cipar deberán enviar as 
súas fotografí as a través do correo 
electrónico cohempo@cohempo.es 
achegando a solicitude de inscrición 
que está dispoñible a través da web.
Cada persoa só pode presentar unha 
única candidatura e a proposta está 
aberta á veciñanza do termo muni-
cipal das Pontes. Deberanse presen-
tar a solicitude xunto ás imaxes co 
obxecti vo de poder incluílas na cate-
goría correspondente.
No caso de non ter as fotografí as an-
tes do día 17 poderán enviarse pos-
teriormente sempre que sexa antes 
do día 20 de decembro ás 13.30 ho-
ras. A valoración por parte do xurado 
será entre os días 20 e 30 de decem-
bro. Haberá tres premios por cada 
unha das tres categorías.

Convocan o concurso 
de decoración

Deu comezo tamén a campaña de 
Nadal Merca nas Pontes, organiza-
da por Cohempo, a Asociación de 
Comerciantes, Hostaleiros e Em-
presarios Ponteses, cunha iniciati -
va que busca impulsar o comercio 
local nestas datas tan sinaladas.
Este ano, a campaña, que se pro-
longará ata o 6 de xaneiro, volve 
ter premio: todas as persoas que 
realicen as súas compras nos ne-
gocios locais adheridos poderán 
parti cipar no sorteo de 3.800 euros 
en premios. Para entrar no sorteo, 

os clientes deberán conseguir unha 
tarxeta de parti cipación e comple-
tala con tres selos, que se obterán 
tras realizar tres compras en cal-
quera 44 establecementos parti ci-
pantes.
Os premios inclúen seis tarxetas de 
300 euros cada unha e dous pre-
mios especiais de 1.000 euros, que 
serán sorteados entre todos os par-
ti cipantes. A organización anima a 
seguir as redes sociais para estar ao 
tanto de todas as novidades e deta-
lles desta campaña.

Cohempo reparte 3.800 
euros en premios
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Puntadas Con Agarimo organiza 
unha nova quedada laneira, que xa é 
a novena sesión e que terá temática 
de Nadal. Esta será o domingo 15 de 
decembro, ás 13.00 horas, no local 
social das Campeiras.
Ademais de tecer, as participantes 
poderán intercambiar contos e to-
mar unha merenda para o que piden 
dous euros de aportación.
Esta será polo tanto a novena reu-
nión que organizan estas cinco 
amigas das Pontes, Verónica, Tania, 
Lucía, Urbana e Elvira, que funda-
ron aló polo mes de febreiro Pun-
tadas con Agarimo. O grupo  non 
pretendía outra cousa que xuntar a 
todos os amantes do tecido baixo un 
mesmo teito para compartir trucos, 
ideas e tamén algo de risas e contos.
A idea xurdiu nunha viaxe que fixe-
ron as cinco a Madrid, a unha feira 
de las á que levaron o mesmo xersei. 
Esta peculiaridade chamou a aten-
ción da xente que lles preguntou se 
tiñan un grupo nas Pontes. Ese pe-
queno xerme foi suficiente para que 
á volta, no mesmo autobús, comeza-
se o proceso de creación. Na seguin-
te semana xa estaban coa primeira 
xuntanza.
Dúas ideas marcaron o comezo, a 

primeira, evitar burocracias, polo 
que a asociación formouse de forma 
libre, sen acollerse a ningún tipo de 
papeleo. A segunda idea era facer as 
xuntanzas polas parroquias, primeiro 
para dinamizalas e segundo para dar 
opción a moitas mulleres a participar 
neste evento polas dificultades que 
teñen moitas veces de desprazarse.
A resposta a esta iniciativa foi impre-
sionante xa que arredor de 26/27 
persoas de media asisten a estas 
xuntanzas de domingo pola tarde.
Ata o de agora contan só con mu-

lleres, xa que os homes non se atre-
veron a achegarse ao grupo, pero 
comezaron a incorporarse tamén 
nenas, polo que reuniron a xeracións 
totalmente dispares arredor das 
agullas. “Nacemos como unha ma-
neira de interactuar, de axudarnos 
entre nós e de feito, se alguén non 
pode asistir facemos entre todas o 
que faga falta”, explica Vero, unha 
das organizadoras.

TODA UNHA EXPERIENCIA. Neste 
case primeiro ano de vida foron xa 
sacando aprendizaxe para o próxi-
mo. Nos dous meses de verán non 
se fixeron reunións polo tema das 
vacacións pero si escoitaron o que 
demandan as asistentes. Así xorden 
as ideas de traer unha persoa para 
que dea unha formación máis avan-
zada. “Pídennos talleres e por iso 
estamos intentando organizar algún, 
por exemplo de calcetíns, ou dal-
gunha técnica nova e niso estamos”, 
avanza Vero, que tamén ten claro 
“que hai suxestións que ás veces son 
complicadas de seguir. Por exem-
plo, a idea de tecer todas a mesma 
prenda. Ata certo punto afástase da 
idea orixinal de que cada unha faga o 
que queira, por iso funciona tan ben, 

porque non hai imposicións, o que 
buscamos é socializar”.
Agora que son un amplo grupo te-
ñen un rango de idade moi comple-
to. A maioría das asistentes están 
entre os 30 e os 70 anos, pero agora 
buscan o relevo xeracional, por iso a 
primeira idea de formación é facer 
un taller máis ben dirixido a nenas e 
nenos, pero xa para o ano próximo.

ASOCIACIÓN.  A idea de ser asocia-
ción segue dando voltas. Dende o 
Concello xa lles invitaron a oficializar 
o grupo para poder colaborar con 
elas economicamente xa que no res-
to de cuestións, como cesión de es-
pazos e demais, xa o están facendo. 
As ideas seguen xurdindo pero a vida 
real para estas cinco mulleres, nais 
traballadoras, dificulta unha progre-
sión máis acelerada.
“A verdade é que non temos moito 
tempo, facemos ata onde podemos, 

porque montar unha asociación para 
logo non facer nada tampouco é. Sa-
bemos que para facer talleres e de-
mais facilitaría ser asociación, pero 
pouco a pouco”, engade cun sorriso.
Agora a principal meta é aumentar o 
número de nenas “e conseguir que 
veña algún home”. 
Para iso lembra os beneficios que 
ten o tecido, como que mellora a au-
toestima e a confianza, reduce o es-
trés, aumenta a creatividade, axuda 
a pasar momentos difíciles, mellora 
a coordinación de a psicomotrici-
dade, así como a concentración e a 
memoria. “En esencia, aumenta a 
felicidade”, di. Ademais, contan cun 
lado solidario, xa que colaboran con 
varias asociacións benéficas reco-
llendo madeixas ou tecendo prendas 
para os máis desfavorecidos.
As persoas que desexen anotarse a 
algunha das quedadas ou informarse 
poden facelo no 658 961 505 (Vero).

Paixón polo tecido
Puntadas con Agarimo, formada por cinco amigas das Pontes, remata o ano 
cunha nova xuntanza nas Campeiras e facendo balance da experiencia
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O Concello de Friol porá en marcha 
un proxecto de mellora e reparación 
do acceso ao núcleo rural de Seoane 
e do acceso do núcleo rural de Pacio 
ao límite do termo municipal, con 
cargo ao Plan de mellora de cami-
ños municipais de acceso a parcelas 
agrícolas 2024-2025, por un valor de 
máis de 135.000 euros.
Levaranse a cabo os traballos nece-
sarios para realizar dúas obras im-
portantes para o Concello de Friol, 
que suman máis de 135.000 euros 
entre ambas, e que se fi nanciarán 
con cargo ao Plan de mellora de ca-
miños municipais de acceso a parce-
las agrícolas 2024-2025, que fi nancia 
a Xunta de Galicia a través da Conse-
llería do Medio Rural.
Realízanse melloras e reparacións no 
acceso a Seoane desde a estrada da 
Deputación LU-P2118 e no acceso 
de Pacio ata o límite do termo mu-
nicipal.
A fi nalidade do proxecto é mellorar 
os resultados económicos de to-
das as explotacións e facilitar a súa 
reestruturación e modernización, 
co obxecti vo de incrementar a súa 
parti cipación e orientación cara o 

mercado, así como a diversifi cación 
agrícola das mesmas.
Ademais, con esta intervención me-
lloraranse os accesos ás explotacións 
gandeiras da zona, o que permiti rá 
opti mizar os seus resultados econó-
micos. A xusti fi cación desta inter-
vención baséase fundamentalmente 
na necesidade de rexeneración do 
fi rme actual (tratamento superfi cial) 
que presenta un deterioro conside-
rable poñendo en perigo a segurida-
de viaria.
Na rexeneración do fi rme do acceso 
a Seoane, uti lízase unha nova capa 
de fi rme a base de aglomerado en 
quente, mellorando considerable-

mente o fi rme.
No caso do acceso de Pacios ao lími-
te con Palas de Rei, faise o mesmo 
paquete de fi rme que posúe na ac-
tualidade. En este acceso, aínda que 
solo se realiza un reforzo do fi rme 
desde Pacio ata o límite co termo 
municipal de Palas de Rei, o acceso 
conti núa ata a intersección coa es-
trada LU231.
Todas estas actuacións que se van 
realizar traerán nunha considerable 
mellora na calidade de vida dos ha-
bitantes do municipio, pois a mellora 
de todos estes camiños facilitará o 
acceso polos mesmos aos habitan-
tes do Concello.

O Goberno friolés inviste en máis 
estradas rurais do municipio

A Deputación iniciou os traballos 
para a rehabilitación do fi rme dun 
tramo da LU-P-2104, que vai desde 
Portadornas ata Lameiro, por Xiá. 
Esta actuación, que conta cun inves-
ti mento de preto de 63.000 euros, 
afecta a un treito de case 3 quilóme-
tros, concretamente no tramo que 
vai desde o inicio da estrada ata o 
punto quilométrico 2,6. Ademais, 
neste proxecto tamén se inclúe o 
acondicionamento do ramal.
Trátase dun importante proxecto 
para os veciños e veciñas da zona, 
pois é a estrada que vertebra a pa-

rroquia da Xiá. As obras, que está a 
realizar a empresa Cholo SL, consis-
ten na apertura de cunetas, na re-
paración dos danos e na repavimen-

tación do fi rme. Con estes traballos 
reducirase o risco de accidentes e 
mellorarase a seguridade viaria, a 
comodidade e os desprazamentos. 

Inician as obras de mellora da vía 
que une Portadornas e Lameiro

Para celebrar o primeiro aniversa-
rio da volta da Feira ao pobo, que 
será no próximo mes de abril, o 
Concello de Friol quere facer algo 
especial, e opta por un sorteo dun 
lote de produtos do municipio, re-
coñecendo e agradecendo a todas 
as persoas que forman parte da 
propia feira, tanto aos diferentes 
postos que montan, como tamén 
a todos os negocios da capitalidade 
e a todos os veciños de Friol pola 
gran acollida que ti vo desde o pri-
meiro domingo do mes abril.
Cada establecemento de Friol, 
tanto comercios como bares e res-
taurantes, terá á súa disposición 
uns talonarios con rifas, que irán 
entregando a cada persoa que faga 
unha compra no seu negocio. Estas 
rifas reparti ranse durante os días 
de Feira, que é o primeiro domingo 
de cada mes.
Calquera persoa pode optar a unha 
rifa, sempre e cando se achegue a 
Friol nas feiras de decembro, xanei-
ro, febreiro e marzo, e faga algunha 
compra en calquera dos establece-

mentos do pobo. Con esa compra 
entregaranlle unha papeleta coa 
que poderá entrar no sorteo men-
cionado.
A persoa ganadora do citado lote 
será a que posúa a rifa co número 
que coincida coas últi mas catro ci-
fras do Sorteo da Lotería Nacional 
do 5 de abril de 2025, tendo que 
depositala no Concello os días se-
guintes o sorteo para a comproba-
ción e entrega do lote mencionado.
Dende o Equipo de Goberno do 
Concello queren agradecer, con 
este pequeno xesto, a todas as per-
soas que fi xeron posible que a súa 
Feira mensual fose todo un éxito, 
dende a primeira que se celebrou 
no mes de abril do presente ano. 
Fixeron un cambio importante 
volvendo a Feira de Friol ao centro 
do pobo, o cal trouxo moi bos re-
sultados nestes primeiros meses, 
e esperan que se sigan mantendo 
estes bos números de afl uencia e 
de ventas e que incluso se vexan 
incrementados de cara á próxima 
primavera.

Celebrarán o primeiro 
aniversario do regreso 
da feira ao centro

José Tomé Roca asinou na Sala de 
Xuntas do Pazo de San Marcos a 
venda de dúas novas parcelas nos 
polígonos de Friol e Chantada. José 
Tomé anunciou que, con estas no-
vas operacións, “completamos a 
ocupación do polígono chantadino 
de Acivros, cun total de 49 parcelas 
vendidas, contribuíndo ao impulso 
do desenvolvemento económico da 
zona e afi anzando este complexo 
industrial como un referente empre-
sarial”. Pola súa parte, no polígono 

de Friol, a parcela número 10 foi 
vendida á empresa Electromecánica 
Núñez Brao SL, dedicada ao mante-
mento e reparación de vehículos de 
motor, por un importe de 40.428,52 
euros. Deste xeito, a día de hoxe, no 
polígono de Friol quedarían dispoñi-
bles 26 das 55 parcelas existentes.
No resto dos parques industriais da 
comarca a dispoñibilidade é de 28 en 
Friol, das 55 coas que contaba este 
parque e 3 das 12 iniciais do comple-
xo de Begonte.

A Deputación vende 
unha parcela no polígono
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Un ano máis, o Concello de Friol 
elaborou un calendario do 2025 
para reparti r entre os veciños da 
localidade e no que se recollen 
imaxes vinculadas ao termo mu-
nicipal.
Nesta ocasión está composto por 
imaxes das Olimpíadas Rurais que 
se celebraron na localidade no 
mes de xuño.
“Dedicar este calendario 2025 é 
un xeito de agradecer a todas as 
persoas que, dun xeito ou outro, 
fi xeron posible esta Primeira Edi-
ción destas Olimpíadas Rurais, 
vivimos tres días especiais e ines-

quecibles, tanto no ámbito depor-
ti vo, cultural e, sobre todo, social”, 
explicou o alcalde.
O Concello fai todos os anos o en-
vío do almanaque xunto coa felici-
tación do Concello aos veciños.

O Concello elaborou o 
calendario con imaxes 
das Olimpíadas Rurais

O Concello de Friol iniciará o ano 
2025 co comezo das obras do 
proxecto da futura Escola Infan-
ti l, e poder así dar servizo a todas 
as familias con nenos e nenas de 
0 a 3 anos, que queren dispoñer 
de praza no actual PAI (Punto de 
Atención á Infancia), e que agora 
mesmo queda pequeno para todas 
as solicitudes, e co incremento de 
nacementos que están tendo nos 
últi mos anos en este municipio.
Realizarase unha rehabilitación in-
tegral da parte do edifi cio anexo ao 
PAI, e que se unirán as dúas partes, 
mediante un acceso interno, para 
unha vez rematadas as obras todo 
o edifi cio existente se converta na 
Escola Infanti l que de Friol nece-
sita, podendo poñer á disposición 
das familias ata 51 prazas.
Trátase dun edifi cio distribuído 
nunha única planta de 363, 64 m2 
de superfi cie úti l, dos cales se van 
acondicionar 193 m2.
As obras de acondicionamento 
previstas transforman o punto de 
atención á infancia nunha Escola 
Infanti l, fundamentalmente me-
diante o acondicionamento e am-
pliación da parte actualmente en 

desuso e a mellora xeral da envol-
vente da edifi cación.
As actuacións no interior do edi-
fi cio consisti rán en parti cións in-
teriores con biombo acristalado 
para facilitar a visión dos nenos 
en todo momento, dous baños 
uso infanti l completos, pavimento 
vinílico interior anti escorredizo, e 
pavimento de caucho na zona de 
xogos exterior. Ademais dotarase a 
todas as estancias de falso teito, e 
instalacións de fontanería e sanea-
mento, ademais dun sistema de 

protección de incendios, e pintado 
de paredes.
A execución de este proxecto, que 
ascenden a un importe de case 
245.000 euros, poderán levarse a 
cabo gracias á Xunta de Galicia, a 
través da Consellería de Políti ca So-
cial que fi nancia o 90 % da inversión 
total. Está previsto que as obras 
comecen a principios de ano, e que 
para o próximo curso xa se poida fa-
cer uso das novas instalacións, mo-
dernas e acordes coa normati va ac-
tual da nova Escola Infanti l de Friol.

Friol converti rá o PAI nunha 
escola infanti l con 51 prazas

O Concello de Friol organiza un ano 
máis os seus obradoiros de Nadal 
para os máis cati vos. Nesta edición 
poderán parti cipar nenos e nenas 
de Friol, desde os 4 ata os 14 anos. 
As acti vidades comezarán o luns 23 
de decembro e rematarán o venres 
3 de xaneiro.
Trátase dunha serie de propostas 
que terán lugar en horario de mañá, 
dende as 10.00 ata as 14.00 horas. 
Levaranse a cabo nas instalacións 
que ten o Concello ao lado do centro 
escolar público, e que son as mesmas 
que acollen o servizo de madrugado-
res durante os días lecti vos.
As prazas son limitadas, polo que 
para poder parti cipar é necesario 
inscribirse nas ofi cinas do Concello 
antes do 17 de decembro. As prazas 
cubriranse por orde de chegada.

A vila volverá contar 
con obradoiros 
infantí s de Nadal



16 decembro 2024

muras

O CEIP Antí a Cal Vázquez de Muras 
é unha das 8 escolas seleccionadas 
polo Centro de Arte Fundación Ma-
ría José Jove para a IV edición do 
MUV na escola rural, un programa 
enfocado a conectar ao alumnado 
coa súa contorna local e a cultura 
contemporánea e que leva fi sica-
mente o seu Museo Virtual (MUV) 
a centros educati vos rurais de Ga-
licia, contribuíndo a eliminar algún 
dos obstáculos de acceso aos que 
se enfrontan día a día. 
O CEIP Antí a Cal Vázquez é un pe-
queno colexio rural no concello de 
Muras, onde os seus doce escola-
res e dúas mestras forman unha fa-
milia. Aproveitan a riqueza da con-
torna natural para aprender ao aire 
libre e desenvolver proxectos que 
fomenten a creati vidade, a colabo-
ración e o respecto pola natureza. 
Promoven valores comunitarios e o 
amor pola cultura galega, culti van-

do unha aprendizaxe que conecta 
cos seus recursos e tradicións.
O MUV na escola rural desenvolve-
rase de xaneiro a xuño de 2025 e 
estará en cada escola un mes, du-
rante o cal alumnado e docentes 
poderán visitalo e implementar 
os recursos creados durante a for-
mación. Neste curso 2024-2025, o 
arti sta Misha Bies Golas, cuxa obra 
está presente na Colección de Arte 
Fundación María José Jove, é o en-
cargado de levar a cabo a proposta 
xunto á Área de Educación e Me-
diación do Centro de Arte Funda-
ción María José Jove. Iníciase así un 
novo ciclo trianual, no que se con-
vidará a arti stas a pensar, deseñar e 
traballar sobre diversos temas.
As escolas estarán conectadas a 
través dun caderno de bitácora 
dixital, a parti r da que se desen-
volverá unha publicación fi nal que 
recollerá toda a experiencia.

O CEIP Antí a Cal foi 
seleccionado polo 
Centro María José Jove

O Concello inaugurou unha ex-
posición fotográfi ca de Álvaro 
Lamas, recoñecido arti sta de Lost 
in Woodlands Photography, que 
achega unha coidada selección de 
case 20 imaxes sobre a natureza 
do norte galego, ademais das co-
munidades veciñas de Asturias e 
Cantabria.
Baixo o tí tulo Capturando a Nature-
za, Lamas invita a redescubrir a bele-

za e a riqueza natural que nos rodea 
a través de fotografí as que retratan 
desde fervenzas e solpores ata deta-
lles máis pequenos como un simple 
cogomelo, mostrando a maxia que 
esconden os espazos naturais.
A exposición estará aberta ao pú-
blico na Casa do Médico de Muras, 
en horario de 9:00 a 13:00 horas, de 
luns a venres, ata o 7 de xaneiro de 
2025.

Abre na localidade unha mostra 
fotográfi ca de Álvaro Lamas

O Concello fi nalizou as obras da úl-
ti ma das tres escolas rurais que se 
reformaron dentro do plan de actua-
ción que se levou a cabo cos cartos 
do Fondo de Compensación Am-
biental durante o ano e que ti ña un 
orzamento de 506.083 euros.
Actuouse na escola de Irixoa cun in-
vesti mento de 166.517 euros. Tráta-
se dunha pequena edifi cación illada 
nunha parcela de propiedade mu-
nicipal. Recentemente instalouse na 
mesma un punto limpo, uti lizando 
una nave existente, polo que com-
parte acceso con este. O uso orixinal 
do edifi cio era o de escola, emprega-
da nos últi mos anos como local so-
cial e atopábase sen uso algún, dado 
o seu mal estado de conservación.
A construción da anti ga escola data 
do ano 1922, ao igual que outras 
moitas existentes na comarca, pola 
sociedade benefactora Vivero y su 
comarca, consti tuída por emigrantes 
galegos en Cuba co fi n de contribuír 
á mellora da alfabeti zación na súa 
terra natal.

De cara a recuperar a habitabilidade 
do edifi cio e a mellora da súa efi cien-
cia enerxéti ca, fí xose a renovación 
completa da envolvente exterior 
do edifi cio, mediante a instalación 
de carpinterías metálicas dotadas 
de rotura de ponte térmico e dobre 
acristalamento con cámara de aire, 
e o illamento do conxunto da en-
volvente polo interior, executando 
un trasdosado de cartón xeso con 
illamento de la de roca incorporado 
no peche de fachada, unha soleira 

de formigón elevada, venti lada, e 
illada termicamente no chan, e un 
falso teito de cartón xeso á altura do 
existente, incorporando igualmente 
illamento térmico.
Ademais, fi nalizouse nas últi mas 
datas a do Viveiró, na que realizaron 
unha reforma cun orzamento de 
59.073 euros e na de Silán de 38.258 
euros. Nos dous casos trátase de ac-
cións de mellora da efi ciencia ener-
xéti ca con renovación de fi estras, 
cerramentos e pintado.

Conclúe a rehabilitación e 
mellora de tres escolas rurais

OBRADOIRO DE EMPREGO TERRAS DO SOR

A Xunta entregou os diplomas ás 20 
persoas alumnas-traballadoras que 
se formaron durante o últi mo ano 
no obradoiro de emprego Terras do 
Sor VII, promovido polo Concello 
do Vicedo asociado cos de Ourol e 
Muras. A acti vidade propón incen-
ti vos para a contratación de parti ci-
pantes en empresas por un período 
mínimo de tres meses unha vez que 
fi nalice o taller.
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Nova sesión de Cine na Rúa con 
Amigos da Feira o sábado, 14 de 
decembro, ás 22.00 horas no Tele-
club de Castro de Rei. Proxectara-
se a película O Corno. Ademais, a 
Asociación Amigos da Feira celebra 
este domingo, 14 de decembro, a 
súa asemblea anual, tal e como vén 
sucedendo todos os anos a finais de 
ano. Durante esta reunión a directiva 
fará un balance do estado de contas 
e proxectos, así como dos plans pre-
vistos para o ano que comeza.

Dentro da orde do día figura tamén 
unha actualización da xunta directi-
va para finalizar cun tempo de rogos 
e preguntas. A reunión terá lugar ás 
16.30 horas no teleclub.
Por outra banda, o último domin-
go de feira de cada mes de 13:00 a 
14:00 os membros da asociación es-
tán no local, no Campo da Feira de 
Castro de Rei, para o pago de cotas, a 
recollida de carnés e a realización de 
novas inscricións. A cota anual man-
tense en 12 euros por persoa. 

Amigos da Feira organiza unha 
sesión de cine e a súa asemblea

O presidente da Deputación supervi-
sou en Castro Ribeiras de Lea, os no-
vos investimentos da institución pro-
vincial na Granxa Gayoso Castro por 
importe de 200.000 euros. Concreta-
mente, o mandatario comprobou o 
funcionamento da nova cisterna de 
xurro e dunha trituradora lateral que 
adquiriu a Deputación por preto de 
150.000 euros e inspeccionou a pavi-
mentación de diferentes accesos da 
finca de titularidade provincial por 
outros 50.000 euros.

A nova cisterna de xurro ten capa-
cidade de 14.000 litros. Unha ad-
quisición que, en palabras de Tomé 
Roca, “permite mellorar a xestión 
da explotación con criterios de sus-
tentabilidade, cunha utilización 
máis eficiente dos recursos naturais 
e os procesos produtivos”. Revisou 
tamén a nova trituradora lateral, 
unha máquina que sirve para facer 
as rozas e o control da maleza para 
a correcta xestión das parcelas e dos 
accesos.

A Gayoso Castro recibe 200.000 
euros en novos investimentos

castro de rei

O Concello de Castro de Rei anun-
ciou unha ampla programación 
para celebrar o Nadal, con activi-
dades destinadas a toda a veciñan-
za. O calendario comeza o 23 de 
decembro coa visita de Papá Noel, 
que estará no Centro Sociocultural 
Xosé Manuel Carballo e na Casa da 
Cultura de Castro Ribeiras de Lea 
para recibir as peticións dos máis 
pequenos.
Entre os días máis destacados, 
inclúese a excursión xuvenil a Xu-
venlugo o 26 de decembro, as se-
sións de manualidades con talleres 
de guirnaldas, coroas e calcetas, e 
unha representación teatral infan-
til titulada Un safari ben xeitoso” 
o 28 de decembro. O programa 
culminará o 5 de xaneiro coa che-
gada dos Reis Magos, que visitarán 
residencias, escolas e gardarías, e 
participarán nunha cabalgata con 
agasallos para os nenos e nenas, 
rematando cunha gran chocolata-

da gratuíta.
As actividades, moitas delas con 
inscrición previa, subliñan o com-
promiso do Concello de Castro de 
Rei por ofrecer un Nadal máxico, 
participativo e inclusivo para todas 
as familias.

FEIRA EN CASTRO RIBEIRAS DE LEA. 
Debido á coincidencia dos días de 

Nadal e de Aninovo en mércores, 
día da feira en Castro Ribeiras de 
Lea, Concello e feirante acordaron 
suspender a celebración do día 1 de 
xaneiro. 
Con respecto á do 25 de decembro, 
esta adiantarse ao día 24, martes, xa 
que se trata dunha data de moito 
movemento e se esperan numero-
sos visitantes á feira.

O programa de Nadal arrancará 
cunha visita dobre de Papá Noel

A parroquia de Triabá recupera o 
proceso de concentración parcela-
ria que se iniciou no ano 2003 e que 
estivo paralizado por condicionantes 
medioambientais, xa que se trata 
dunha zona húmida e protexida que 
requiriu de numerosos estudos.
O proceso conta xa coa autorización 
da Confederación Hidrográfica  polo 
que decidiuse impulsar de novo o 
proceso de concentración. 
Para iso fíxose  unha reunión infor-

mativa sobre o proceso de concen-
tración, dirixida ás persoas propieta-
rias e demais interesadas. A xuntanza 
tivo na propia Escola de Triabá.
Durante a reunión, abordouse o es-
tado actual da zona e as actuacións 
previstas que se levarán a cabo 
proximamente no marco deste pro-
ceso. Trátase dunha zona moi exten-
sa, que afecta a unhas 700 ou 800 
hectáreas, agás as exclusións que se 
fixeron.

Despois desta primeira xuntanza, 
está prevista o luns 16 de decembro 
a reunión da Xunta Local de Zona, 
concretamente ás 12.30 horas, na 
casa consistorial, xa que houbo que 
proceder á súa modificación polo fa-
lecemento dalgún membro. 
A primeira acción é estudar a pro-
posta de exclusión dalgunhas par-
celas e acelerar os procesos, que 
esperan ter concluídos nun período 
máximo de tres anos.

Retómase en Triabá a concentración 
parcelaria, en suspenso desde 2003
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O sábado 14 de decembro volve a  
Foliada de Outono de Casti ñeiro 
Milenario. Nesta ocasión contan 
cunha importante novidade, pois 
hai un cambio de escenario e por 
primeira vez, farase a foliada no 
centro sociocultural de Begonte.
Esta comezará ás 18 horas cun 
obradoiro de construción de ins-
trumentos miúdos a cargo de 
Pablo Pintor. Un obradoiro para 
pequenos e grandes, onde reco-
menda que os máis pequenos 
veñan acompañados dun adulto. 
Aprenderase a facer algún deses 
instrumentos pequenos de percu-
sión que, por ser pequenos, non 
deixan de ser ben interesantes na 
música tradicional. Será un xeito de 
mellorar as habilidades manuais, 
coñecer algún deses instrumentos 
e tocar algunha peza con eles.
O obradoiro vai ser de balde para as 
persoas socias de Casti ñeiro, e terá 

un custe de 10 euros para persoas 
non socias. É necesario anotarse no 
correo electrónico da asociación.
Ao remate do obradoiro haberá 
uns peti scos e a parti r das nove 
da noite comezará a foliada con 
catro grupos parti cipantes, os re-
sidentes Foliadeir@s do Castro e 
Treitoira que, como sempre, serán 
os encargados de romper o xeo e 
despois estará o grupo Pena Viso, 
Petati catúa e Xermolos. Ao remate 
haberá foliada libre ata que o corpo 
aguante.

Casti ñeiro Milenario 
convoca a Foliada de 
Outono para o día 14

Begonte realiza a súa habitual cam-
paña de recollida de alimentos co 
que se pretende cubrir as necesida-
des que sofren as familias da contor-
na. Estanse a recoller todo ti po de 
alimentos non perecedoiros, en es-
pecial doces de Nadal, latas de con-
serva, aceites, leite, legumes, arroz, 
etc. O punto de recollida está situa-
do na casa consistorial, entre as 9.00 
e as 14.30 horas de luns a venres. A 
data límite é o 19 de decembro.

Recollida solidaria 
de alimentos

A Xunta de Galicia integra o Centro 
de Interpretación do Muíño do Pan 
de Baamonde no Sistema galego de 
centros museísti cos. Así se acordou 
hoxe no Consello, onde se deu luz 
verde á incorporación deste espazo 
do concello lugués de Begonte que 
está xesti onado pola Asociación 
Centro Recreati vo Cultural e Depor-
ti vo de Baamonde.
O Consello autoriza esta decisión 
tras a avaliación dos informes que 
verifi can o cumprimento dos requi-
sitos exixidos para formar parte da 
rede galega de organismos exposi-
ti vos que xesti ona o Goberno auto-
nómico e que, na actualidade, suma 
un total de 89 insti tucións, das cales 
69 son museos e 20 son coleccións 
museográfi cas.
Así, o Muíño do Pan de Baamonde é 
un ben construído seguindo a arqui-
tectura tradicional da Terra Chá que 
se atopa no espazo natural da ribeira 
do río Parga. Grazas ao proceso de 
rehabilitación levado a cabo pola 
enti dade que o xesti ona, na actuali-

dade, este espazo confórmase como 
unha aula en que se ensina o seu 
funcionamento e onde, a través de 
paneis informati vos, se proporcio-
nan as claves da súa historia. Deste 
xeito, ponse en valor o carácter etno-
gráfi co do ofi cio de moer para obter 
a fariña que está estreitamente ven-
cellado ás tradicións e ao contexto 
social do rural galego.
O organismo ti tular do muíño con-
ta cun plan de difusión de acti vida-
des con visitas guiadas, obradoiros, 
cursos ou rutas de sendeirismo, así 

como a promoción do uso deste 
espazo como enti dade cultural a 
través de encontros, presentacións 
de libros e conferencias. Deste xeito, 
a súa inserción ao Sistema galego 
de centros museísti cos permiti ralle 
conti nuar con esta programación 
mediante o acceso a liñas de axudas 
públicas, a parti cipación en accións 
formati vas de interese para as súas 
iniciati vas, o acceso a propostas co-
laborati vas ou a acti vidades iti neran-
tes promovidas pola Administración 
autonómica.

A Xunta integra o Muíño do Pan 
no Sistema Galego Museísti co

O PP denuncia que hai máis dun mes 
que o goberno provincial ten no seu 
poder o inventario con todo o mate-
rial que hai almacenado na nave de 
Begonte e que  a Deputación “segue 
sen poñelo a disposición do Grupo 
Provincial Popular, e os concellos 
seguen agardando a coñecer o ma-
terial que hai alí e para saber se po-
derán solicitar a súa cesión ou uso”.
O voceiro, Antonio Ameijide, ve “fun-

damental” saber todo o que PSOE 
e BNG “ti raron durante anos” nesa 
nave “así como saber o seu estado 
de conservación”, xa que “o máis se-
guro é que moitos deses elementos 
se poidan poñer a disposición dos 
concellos”, pero “canto máis tempo 
deixen pasar sen facilitar o inventa-
rio e sen permiti r que os concellos 
poidan solicitar o seu uso ou cesión 
máis se deteriorará”.

O PP pide coñecer o inventario 
do material que existe na nave
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O Concello de Begonte deu a 
coñecer a programación de acti -
vidades para as festas de Nadal, 
que inclúe unha ampla variedade 
de eventos culturais, musicais, 
deporti vos e solidarios, pensados 
para todas as idades.
O programa comeza o 12 de de-
cembro coa emisión do programa 
de radio Más de Uno Lugo dende 
o belén de Begonte e inclúe es-
pectáculos como a actuación de 
maxia con Roberto Lolo o 13 de 
decembro. As tradicionais audi-
cións de Nadal da Escola Munici-
pal de Música levaranse a cabo en 
diferentes días, coas actuacións 
de frautas, fagots, saxofóns, gai-
tas, e percusión entre outras ca-
tegorías.
O día 19 de decembro realizarase 
a III Carreira Solidaria San Faiu-
quiño e fi nalizará a campaña de 
recollida de alimentos organizada 
polo Concello. O mesmo día, pola 
tarde, celebrarase unha audición 
de fagots e saxofóns.
Entre o 21 e o 22 de decembro 
terá lugar o IV Mercado de Nadal 
na praza e na rúa do Concello, 
coincidindo coa visita de Papá 
Noel o día 22. Ademais, o pro-

grama inclúe acti vidades lúdicas 
como un torneo de pádel os días 
28 e 29 de decembro e o Campa-
mento Dixital entre o 2 e o 4 de 
xaneiro.
Para os amantes do deporte, o 2 
de xaneiro disputarase un parti do 
entre o C.B. Breogán e o Baxi Man-
resa no Pazo dos Deportes de Lugo 
e o Concello invita a asisti r. 
As festas culminarán o 5 de xa-
neiro coa tradicional Cabalgata 
de Reis e a visita das Súas Maxes-
tades, que traerán agasallos para 
todos ao belén de Begonte

Comeza o programa de 
Nadal con maxia

O conselleiro de Educación, Cien-
cia, Universidades e Formación 
Profesional, Román Rodríguez, 
pronunciou o pregón de Nadal na 
inauguración do Belén electrónico 
de Begonte, que chega este ano á 
súa 53ª edición.
Esta obra artesanal e tecnolóxica, 
recoñecida como Festa de Interese 
Turísti co de Galicia, atrae cada ano 
a preto de 40.000 visitantes.
Román Rodríguez salientou o valor 
desta celebración, que non só con-
tribúe a preservar e divulgar as tra-
dicións galegas, senón que tamén 
reforza a nosa identi dade cultural 
ao manter viva unha tradición que 
pasa de xeración en xeración. O 
conselleiro subliñou que este even-
to “simboliza o orgullo e a esencia 
do pobo de Begonte, converténdo-
se nun referente para toda Galicia”.
O programa inclúe como novidade 
o I Certame audiovisual sobre o 
Nadal, que se suma aos tradicio-
nais concursos de poesía, xornalis-
mo, arte e debuxo infanti l.
Este novo concurso está dividido 
en dúas categorías, infanti l (ata 14 
anos) e xeral (a parti r de 15 anos, 
o que impulsa a creati vidade e o 
talento dos máis novos.

Como principal novidade, este ano 
empeza a incorporar fi guras proce-
dentes do belén que instalaba no 
anti go Hospital Xeral o sacerdote 
Edelmiro Ulloa, que foron doadas 
a Begonte polo seu sobriño, o es-
critor Xosé Carlos Ulloa. Son tamén 
pezas artesanais e entre as que xa 
se poden desfrutar fi guran unha 
máquina de mallar ou un cabazo; 
outras vanse amosar no Museo do 
centro cultural, que ocupa o recin-
to anexo.
Outras das novidades consiste na 
venda de produtos relacionados co 
belén que poden servir de agasa-
llo. Así mesmo, haberá servizo de 

churros e chocolate nun local da 
zona.
O belén, declarado de Interese 
Turísti co de Galicia, é artesanal 
e electrónico, e atrae cada ano a 
arredor de 40.000 visitantes. Pode-
rá contemplarse do 30 de novem-
bro ao 1 de febreiro; entre Nadal e 
Reis estará aberto todos os días, de 
11 a 13 horas e de 16 a 19 horas, 
e nas restantes semanas abrirá sá-
bados, domingos e festi vos, aínda 
que se poden concertar visitas de 
grupo noutras xornadas. O obxecti -
vo deste ano será, como indican os 
organizadores traballar para ser de 
Interese Turísti co Nacional.

Inaugurouse o belén, que quere 
ser de Interese Turísti co Nacional
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MARTA ROUCO, ALCALDESA DE VILALBA

A alcaldesa de Vilalba, Marta Rouco, 
fai un balance positivo do 2024, 
que conclúe “satisfeita co traballo 
levado a cabo, pero coa vista xa 
posta nos proxectos e as necesida-
des do 2025”. Nesa liña, o Concello 
de Vilalba comezaba o ano 2024 coa 
aprobación duns novos orzamentos 
municipais que precisamente Rouco 
prometera á súa chegada a Alcaldía 
a finais do ano 2023. 
Un orzamento cun claro acento 
social no que máis de nove millóns 
de euros se dedicaron á prestación 
de servizos, entre eles o Servizo de 
Axuda no Fogar e o novo contrato 
do servizo de recollida do lixo.
O contrato do Servizo de Axuda no 
Fogar foi adxudicado a comezos de 
ano cun orzamento de 3.310.045 
euros para o 2024. Un servizo que 
conta con máis de 140 traballadores 
e atende a máis de 300 veciños e 
veciñas.
“Despois de Lugo, somos o concello 
da provincia que presta máis horas 
no SAF”, explicou a alcaldesa, Marta 
Rouco, ao que engadiu que isto ta-
mén permite “xerar emprego e falar 
da axuda no fogar como un piar 
básico da nosa acción de goberno”.
Pola súa banda, a partida orza-
mentaria adicada ao novo servizo 
de recollida de residuos urbanos 
e limpeza viaria ascendeu a case 
1.600.000 euros, que cunha 
duración de 10 anos supón unha in-
versión total de 18 millóns de euros. 
“Un dos contratos municipais máis 
importantes, grazas ao cal Vilalba 
contará cun servizo de recollida de 
lixo de calidade, eficiente e sostible”, 
asegura a alcaldesa, Marta Rouco.
Nesa liña, co novo contrato, a 
piques de entrar en funcionamento, 
incrementarase a frecuencia da 
recollida do lixo e da limpeza das 
rúas e realizaranse importantes 
melloras técnicas e de innovación 
na prestación do servizo, tanto no 
casco urbano como nas parroquias, 
renovando a maquinaria e adaptán-
dose á realidade actual de Vilalba.
Unha realidade orzamentaria “cla-
ramente condicionada”, segundo 
explica a alcaldesa, Marta Rouco. O 
que obrigou ao Concello de Vilalba 
a tirar man da colaboración doutras 
administracións, sendo fundamental 
a da Deputación de Lugo. 

Grazas á colaboración do ente pro-
vincial, a alcaldesa de Vilalba puido 
sacar adiante as subvencións nomi-
nativas que recibiron as comisións 
das festas das parroquias. Así como 
levar a cabo a rexeneración de máis 
de 20 pistas no rural vilalbés a través 
do equipo móbil da Deputación. 
Os traballos centráronse en máis de 
15 quilómetros de pistas pertencen-
tes a diversas parroquias, nas que se 
levaron a cabo tanto actuacións de 
limpeza e apertura de cunetas como 
de rebacheo e rexeneración comple-
ta do firme daquelas vías que se 
atopaban en peor estado.
Pola súa banda, a través do Plan 
Único da Deputación, o Concello 
de Vilalba tamén levou a cabo 
importantes actuacións, como as 
obras de colocación dun sistema de 
climatización e ventilación na Escola 
Infantil Municipal, por un importe 
de 54.045 euros. Así como a rexene-
ración do firme dunha das travesías 
que une a Rúa Mondoñedo coa 
Avenida da Terra Chá e das rúas que 
rodean a Praza da Constitución. 
En termos de infraestruturas urba-
nas, o Concello de Vilalba tamén le-
vou adiante as obras de renovación 
do firme e de mellora da sinalización 
da Avenida de Cospeito no tramo 
entre a Rúa Abadín e a Avenida da 
Terra Chá, por un importe de 26.600 
euros. Así como un tramo de máis 
de 400 metros da Rúa Conde Palla-
res ata a súa intersección coa Praza 
Suso Gayoso e a Avenida de Lugo. 
“Tampouco podemos esquecer-
nos das actuacións que se levaron 
a cabo e que están previstas nas 
instalación deportivas” salientou a 
rexedora vilalbesa, Marta Rouco, 

para quen “a práctica do deporte 
é fundamental e para promovela 
é imprescindible contar cunhas 
instalacións deportivas en boas 
condicións e que ofrezan diferentes 
posibilidades”. 
Nesa liña, o Concello realizou as 
obras de mellora do céspede do 
Estadio Municipal da Madalena e a 
reparación da cuberta do pavillón 
municipal para solucionar as defi-
ciencias que presentaban as instala-
cións e as recorrentes filtracións de 
auga que afectaban, fundamental-
mente, á zona de vestiarios.
A esta liña de actuacións tamén se 
suman outras no Estadio Munici-
pal da Madalena, entre as que se 
atopan as obras de reposición da 
cuberta dun dos almacéns para con-
vertelo en ximnasio ou a colocación 
dunha estrutura definitiva para o 
control de acceso do público.
Pola súa banda, tamén o pavillón do 
CEIP Insua Bermúdez foi obxecto de 
mellora. En concreto, as actua-
cións centráronse na cuberta dos 
vestiarios, onde se colocou unha 
nova chapa sándwich. O que se 
complementou coa  colocación de 
carpintería metálica e a limpeza e 
reparación da fachada. 
Unhas obras, centradas na mellora 
do aforro e a eficiencia enerxé-
tica das instalacións, que tamén 
incluíron a substitución de 2 termos 
de auga quente por unha bomba 
de calor que emprega a aerotermia 
tanto para a calefacción como para 
a dotación de auga quente sanitaria, 
e a substitución das luminarias por 
tecnoloxía LED. 
Pero tamén de cara o futuro conti-
núan os proxectos en instalacións 

deportivas, sendo o pavillón do CEIP 
Mato Vizoso o que verá renovado 
por completo o pavimento da súa 
pista. Unha obra cun orzamento de 
máis de 70.000 euros que permitirá 
“que este pavillón teña un uso mul-
tidisciplinar, podendo practicarse 
nel unha ampla variedade de depor-
tes nas condicións de seguridade e 
comodidade oportunas”, explicou a 
rexedora vilalbesa, Marta Rouco. 
“Sen esquecernos, por suposto, 
da apertura das novas piscinas 
exteriores da Madalena”, salientou 
Rouco, sobre un proxecto que se 
fixo realidade no verán deste 2024 
e cuxa afluencia deixou acreditada 
a súa pertinencia. “As piscinas da 
Madalena pecharon a tempada coa 
visita de máis de 10.000 usuarios e 
usuarias, o que deu como resultado 
un retorno económico de máis de 
27.200 euros”, cifrou a alcaldesa. 
Finalmente, o Concello continuou 
neste 2024 coa súa aposta pola 
conciliación familiar e a escoita dos 
máis pequenos, para o que creou 
o Consello Local da Infancia e a 
Adolescencia, ao que deu resposta 
coa recente renovación do parque 
da Rúa da Emigración, no que se 
instalou unha corda tirolesa de 25 
metros de lonxitude. 
En termos de conciliación, o Conce-
llo admitiu o total de solicitudes pre-
sentadas para o servizo de comedor 
da EEI  de Vilalba, concedeu máis 
de 100 axudas para a adquisición 
de material escolar do alumnado 
de educación infantil e continúa 
ofrecendo o servizo de madrugado-
res nos colexios do casco urbano, ao 
que acoden regularmente máis de 
50 alumnos e alumnas. 

BALANCE DO 2024

Levouse a cabo a adxudicación do contrato do SAF, a rexeneración de pistas no rural, actuacións en 
instalacións deportivas e educativas, proxectos de conciliación e a apertura das novas piscinas

A alcaldesa, satisfeita co traballo 
realizado pero coa vista posta no 2025

Vimos de coñecer a desestimación da Xunta 
de Galicia á declaración da Feira do Capón 
como Festa de Interese Turístico, que supón 
isto para o Concello de Vilalba?
Mais que para o Concello diría que é impor-
tante para Vilalba. A distinción de Festa de 
Interese Turístico de Galicia é un distintivo de 
calidade e permitiría, a nivel turístico, participar 
en  campañas de promoción que leva a  cabo 
a Xunta de Galicia das festas con este distin-
tivo. Ademais, esta declaración  tamén sería  
unha fonte de recursos para a organización 
da Feira do Capón, pois hai subvencións que 
están acoutadas ás celebracións que cumpran 
este requisito. Por suposto, tamén suporía un 
recoñecemento ao traballo que levan feito os 
criadores e criadoras de capón ata acadar o 
valor gastronómico, cultural e tradicional que 
ten a día  de hoxe a nosa feira. Cremos que 
conta xa con este recoñecemento na práctica, 
proba dilo son as distintas mostras de apoio 
que nos chegan de numerosas asociacións 
vilalbesas e de distintos lugares de Galicia, o 
que afonda no sen sentido de que se lle negue 
a nivel institucional.
E para os vilalbeses e vilalbesas, que implica?
Creo que todos os vilalbeses e vilalbesas temos 
claro que hai dous produtos que levan o nome 
de Vilalba polo mundo, os nosos embaixado-
res: o capón e o queixo de San Simón. Calquera 
de nós sínteos como algo propio. Pero no caso 
da Feira do Capón hai un engadido que a fai 
especial: é a data que  marca o inicio do Nadal 
en Vilalba; ir á feira é parte das nosas tradi-
cións. Creo que tanto a nivel asociativo como a 
nivel particular, todos os vilalbeses e vilalbesas 
nos sentimos doídos por esta denegación da 
Xunta de  Galicia, e sobre todo polo motivo 
que se esgrime. Non obstante, sabemos que 
é cuestión de seguir loitando por algo,  que na 
práctica xa temos: a calidade, a tradición e o 
arraigo do capón de Vilalba. Factores que levan 
moitos anos sobradamente contrastados.
Dende a Xunta de Galicia aseguran que o 

“Todos os vilalbeses sentímonos doídos pola denegación da 
declaración da Feira do Capón como Festa de Interese Turístico”
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MARTA ROUCO, ALCALDESA DE VILALBA

Vimos de coñecer a desestimación da Xunta 
de Galicia á declaración da Feira do Capón 
como Festa de Interese Turístico, que supón 
isto para o Concello de Vilalba?
Mais que para o Concello diría que é impor-
tante para Vilalba. A distinción de Festa de 
Interese Turístico de Galicia é un distintivo de 
calidade e permitiría, a nivel turístico, participar 
en  campañas de promoción que leva a  cabo 
a Xunta de Galicia das festas con este distin-
tivo. Ademais, esta declaración  tamén sería  
unha fonte de recursos para a organización 
da Feira do Capón, pois hai subvencións que 
están acoutadas ás celebracións que cumpran 
este requisito. Por suposto, tamén suporía un 
recoñecemento ao traballo que levan feito os 
criadores e criadoras de capón ata acadar o 
valor gastronómico, cultural e tradicional que 
ten a día  de hoxe a nosa feira. Cremos que 
conta xa con este recoñecemento na práctica, 
proba dilo son as distintas mostras de apoio 
que nos chegan de numerosas asociacións 
vilalbesas e de distintos lugares de Galicia, o 
que afonda no sen sentido de que se lle negue 
a nivel institucional.
E para os vilalbeses e vilalbesas, que implica?
Creo que todos os vilalbeses e vilalbesas temos 
claro que hai dous produtos que levan o nome 
de Vilalba polo mundo, os nosos embaixado-
res: o capón e o queixo de San Simón. Calquera 
de nós sínteos como algo propio. Pero no caso 
da Feira do Capón hai un engadido que a fai 
especial: é a data que  marca o inicio do Nadal 
en Vilalba; ir á feira é parte das nosas tradi-
cións. Creo que tanto a nivel asociativo como a 
nivel particular, todos os vilalbeses e vilalbesas 
nos sentimos doídos por esta denegación da 
Xunta de  Galicia, e sobre todo polo motivo 
que se esgrime. Non obstante, sabemos que 
é cuestión de seguir loitando por algo,  que na 
práctica xa temos: a calidade, a tradición e o 
arraigo do capón de Vilalba. Factores que levan 
moitos anos sobradamente contrastados.
Dende a Xunta de Galicia aseguran que o 

Concello de Vilalba desistiu do 
procedemento e non achegou a 
documentación que se lle requi-
riu. Como se deron estes feitos?
Dende o equipo de goberno 
propúxose ao pleno do Concello a 
solicitude da declaración de Festa 
de Interese Turístico para a Feira 
do Capón.  No pleno todos os  
grupos políticos, por unanimi-
dade, aprobamos a solicitude,  
xunto  co expediente a remitir 
elaborado por persoal técnico do 
Concello, sen que ningún grupo 
formulase obxección á docu-
mentación. Unha vez  aprobado, 
remitiuse a solicitude á Xunta de 
Galicia. A principios de setembro, 
a Xunta formulounos un requi-
rimento que foi contestado en 
tempo e forma. Dende aquela ata 
que recibimos a desestimación, 
en decembro, chamei en varias 
ocasión á Xunta para preguntar 
polos avances pero non obtiven 
ningún tipo de resposta. Decidín 
entón enviar un correo electrónico á persoa 
que firmaba o requirimento, ao que tampouco 
contestaron. E finalmente, o 2 de decembro 
recibimos a desestimación,  por falta de acre-
ditación do requisito de arraigamento da feira. 
Estes son os feitos, demostrables e contrasta-
bles.  A partir de aí, o ruído. Pero o ruído, que 
interesa a quen vén de cometer un erro grave e 
ten que tapalo, non nos pode desviar do noso 
obxectivo. Xa estamos traballando en presentar 
unha nova solicitude, para que, por fin, e a 
pesar das trabas, a Feira do Capón acade a 
designación de Festa de Interese Turístico.
O que si que se lles concedeu foi a prórroga 
para sacar adiante o proxecto do PIREP, que 
supón isto para o Concello?
Si, acadamos unha prórroga por parte do 
Ministerio, o que nos vai permitir que chegue 

unha importante inversión de fondos euro-
peos, case un millón de euros. En concreto 
vaise levar a cabo un proxecto para mellorar 
a eficiencia enerxética da Casa do Concello. 
Vaise cambiar a cuberta, mellorar a envolven-
te do edificio e a distribución interior, o que 
nos vai permitir reducir a factura enerxética e 
mellorar os servizos que se prestan aos veciños 
e veciñas.
A realidade é que, despois de moitos anos 
sen mantemento, temos a maior parte dos 
edificios públicos municipais con problemas de 
filtracións de auga, polo que hai que aprovei-
tar todas as oportunidades para solucionalos. 
Non concibo que alguén poida dubidar da 
necesidade de manter en boas condicións os 
edificios públicos nos que se prestan servizos á 
veciñanza.
E quixera neste punto facer unha reflexión 

sobre a  bipolaridade do PP de Vilalba: 
pasaron meses criticando ao goberno 
municipal porque se perdera esta 
subvención, que en realidade non se 
perdera, dicindo que eramos inca-
paces de xestionar o Concello.  Nós 
mentres realizamos os trámites para 
sacar o proxecto a  licitación en prazo,  
e sacouse, pero só se presentou unha 
empresa e a mesa de contratación 
entendeu que non cumpría os pregos, 
polo que tivo que quedar deserto e 
non tíñamos marxe para unha nova 
licitación. Solicitouse unha prórroga 
ao Ministerio, foinos concedida e es-
tamos xa no proceso de adxudicación 
das obras, co obxectivo de inicialas na 
maior brevidade. E agora ao PP, que 
preguntaba por este tema en varios 
plenos,  tamén lle parece mal que 
non se perdese e que se vaia executar. 
Agora están nunha nova fase: a de 
que non é algo necesario. Fagamos o 
que fagamos, sempre van ter algo que 
dicir e sempre en contra.
Outro proxecto tamén aprobado é 

a renovación da cuberta da Casa da Cultura, 
como chegou a este acordo coa Deputación 
de Lugo?
É unha obra moi necesaria. Non pode ser 
que un dos edificios públicos que visita máis 
xente de Vilalba e doutros lugares se atope no 
estado no que está, con humidades, goteiras 
e caldeiros para evitar a acumulación de auga 
no chan. Case todos os cursos, exposicións 
ou convocatorias de prensa se fan na Casa da 
Cultura. A diario tamén ten un uso importante, 
a Oficina de Turismo e a Hemeroteca están no 
seu interior. Non podía seguir alargándose esta 
situación. Ademais, o terceiro e cuarto andar 
están infrautilizados debido a estes problemas. 
As obras vannos permitir habilitar espazos para 
que asociacións locais que o precisen poidan 
ter alí un pequeno espazo para o seu uso.

Remata o 2024 con outros proxectos no 
tinteiro como é a estación de autobuses, que 
acontece con ela?
A estación de autobuses é unha infraestrutura 
de titularidade da Xunta de Galicia, que decidiu 
pechala de xeito unilateral. Unha das primeiras 
reunións que mantiven como alcaldesa foi con 
persoal da Dirección Xeral de Mobilidade por 
este tema. Dende entón reuninme en varias 
ocasións coa Xunta, intentando que se tome 
unha decisión na que se dote dun espazo 
aos usuarios para poder esperar resgardados 
o transporte público e cunhas condicións 
mínimas: uns aseos e paneis informativos. No 
mes de outubro, tras case un ano de xestións 
e reclamacións, conseguín que visitase as 
instalacións a directora xeral de Mobilidade e 
alí comprometeuse a presentar un proxecto. 
Dende entón nin contesta aos nosos requiri-
mentos nin volvemos ter noticias da Dirección 
Xeral de Mobilidade. Pedirémoslle a Papá Noel 
e aos Reis Magos que nos traian novas súas.
Pode asegurar algún proxecto que si se conse-
guirá no 2025?
Si, ademais dos xa citados, imos abrir un novo 
Punto de Atención á Infancia con 20 prazas 
no espazo que hai libre no edificio da Praza 
da Abastos. As obras xa están adxudicadas 
e comezarán de forma inmediata. Hai varias 
familias en Vilalba que precisan este servizo e 
esperemos darlles unha solución no vindeiro 
ano.
Tamén imos instalar unha pista multideporte 
no campo da feira e acometer unha nova área 
de autocaravanas, con mellores prestacións; 
imos poñer en marcha varias actuacións, en 
colaboración coa Confederación Hidrográfica, 
para seguir incidindo sobre o ciclo da auga; e 
esperamos conseguir o PERTE da auga.
Finalmente, temos solicitadas dúas axudas ao 
Ministerio, que esperamos conseguir, unha 
para mellorar o tramo do camiño de Santiago 
que discorre polo casco urbano e outro para a 
creación de zonas verdes.

“Todos os vilalbeses sentímonos doídos pola denegación da 
declaración da Feira do Capón como Festa de Interese Turístico”

“Comenzou o ano 
coa aprobación dos 
novos  orzamentos 

municipais cun claro 
acento social”



22 decembro 2024

outeiro de rei

A Asociación Cultural Penas de Ro-
das convoca unha nova acti vidade 
de pandeireta e canto que se desen-
volverá entre os meses de xaneiro e 
maio. O obxecti vo principal desta ini-
ciati va é formar un grupo de canta-
reiras e cantareiros, aberto a persoas 
de todas as idades e sen necesidade 
de contar con experiencia previa. 
As sesións terán lugar os domingos 
cada 15 días, cunha duración de 
dúas horas, de 11:00 a 13:00. A acti -
vidade require un grupo mínimo de 
5 parti cipantes.
O custo da inscrición será de 15 eu-
ros para socios da asociación e 20 
euros para non socios. O prazo re-
mata o 15 de decembro.

Penas de Rodas 
organiza clases de 
pandeireta e canto

MICOLOXÍA

Outeiro de Rei acolleu un curso de micoloxía que esti vo imparti do por Julián 
Alonso Díaz, presidente da asociación micolóxica Lucus, o cal puido com-
parti r ás persoas asistentes o seu coñecemento sobre o mundo dos fungos. 
Acudiron ata 20 persoas para poder desfrutar dunha aprendizaxe sobre os 
fungos existentes na zona.

O Concello de Outeiro de Rei vén 
de mellorar un parque infanti l 
nunha zona urbanizada na parro-
quia de San Marti ño de Guillar 
cunha subvención da Xunta de 
Galicia.
Así, cun custo de 51.418,32 euros, 
o parque infanti l, que estaba nun 
estado de abandono e con madei-

ras rotas, o que para os veciños 
era “un perigo para os nenos”; 
agora loce outra cara.
Esta acción encádrase no proxecto 
de creación, mellora e ampliación 
de servizos básicos locais, mello-
rando un servizo necesario para 
as familias dunha zona moi transi-
tada do Concello.

Remata a mellora dun 
parque infanti l en Guillar

Celebrouse un pleno extraordina-
rio este xoves no Concello de Ou-
teiro de Rei, no que se aprobou por 
maioría absoluta as contas xerais 
do ano 2023. A votación resultou 
con 8 votos a favor, 2 en contra e 1 
abstención. Cabe destacar a ausen-
cia dun concelleiro do PP e doutro 
do BNG.
O equipo de goberno destacou que 
esta aprobación permiti rá consoli-
dar a liña de traballo seguida nos 
últi mos anos, unha estratexia que 
situou a Outeiro de Rei como un 
dos concellos de maior crecemen-
to económico na provincia de Lugo. 

Ademais, o municipio segue desta-
cando polo incremento constante 
da súa poboación, froito dunha 
xesti ón efi ciente e comprometi da 
co benestar dos seus veciños.
Un dos puntos fortes destes orza-
mentos é que refl icten a capaci-
dade do Concello para “facer máis 
con menos. A pesar de contar cun 
dos niveis de impostos máis baixos 
da comarca, a administración local 
conseguiu manter unhas fi nanzas 
saneadas, cunha débeda perfecta-
mente manexable dentro do seu 
marco orzamentario”, explica o al-
calde.

O Pleno local aproba as 
contas xerais do 2023

A Casa-Museo Manuel María con-
voca unha nova edición do Con-
curso de recitado de poesía sobre 
poemas de Rosalía e Manuel Ma-
ría. O certame terá a fase fi nal o 
22 de marzo de 2025 na propia 
Casa-Museo.
O certame está dirixido a todo o 
alumnado galego de ensino non 
universitario, desde Primaria a Ba-
charelato, e está centrado no reci-
tado de versos da obra en galego 
de Rosalía ou da ampla produción 
poéti ca de Manuel María.
O obxecti vo do concurso é poten-
ciar a expresión oral e a creati vi-
dade do alumnado a través do co-
ñecemento e o recitado da poesía 
de dúas das voces máis importan-
tes e populares da nosa literatura. 

Así, os traballos gañadores da pa-
sada edición pódense ver no por-
tal web da Casa-Museo.
O concurso establece catro ca-
tegorías, a primeira para os tres 
primeiros cursos de Primaria, a se-
gunda para os alumnos de 4º a 6º. 
A terceira categoría engloba aos 
alumnos de Secundaria, Bachare-
lato e ciclos formati vos.
O concurso constará de dúas fa-
ses, na primeira no propio centro 
escolar e a segunda entre centros. 
Na primeira escolleranse tres tra-
ballos por categoría e na segunda, 
os seleccionados parti ciparán no 
recitado dunha única poesía es-
collida libremente entre a obra en 
galego de Rosalía ou de Manuel 
María. Valorarase a autenti cidade 

e naturalidade do recitado, a me-
morización e o seu nivel de difi cul-
tade.
Os centros interesados en sumar-
se a este concurso deberán facer 
a súa preinscrición antes do 7 de 
febreiro.
Na segunda fase concederanse un 
premio para cada unha das cate-
gorías 1 e 2 e dous premios para 
a categoría 3. Os premios serán 
unha tableta para as persoas ga-
ñadoras e un lote de libros para os 
centros que representan.
O xurado poderá conceder Men-
cións Honorífi cas a aquelas per-
soas parti cipantes que considerar 
oportuno, recibindo neste caso 
os/as galardoados/as un pequeno 
lote de libros.

Convocado o concurso de recitado 
poéti co Rosalía sempre viva
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O salón de plenos de Outeiro de 
Rei acolleu no mes de novembro 
a 1ª Reunión Rede Saúde Local, 
que foi presidida por Begoña Seco 
Varela, xefa territorial de Sanida-
de; José Pardo Lombao, alcalde de 
Outeiro de Rei; Alicia Rama García 
e Cristi na Varela Pernas, responsa-
bles de Área Sanitaria de Lugo, A 
Mariña e Monforte da Rede Galega 
de Promoción de Saúde (REGAPS).
Ademais, esti veron presentes Eva 
Fernández López, enfermeira pe-
diátrica; Antí a Pérez Vázquez, die-
ti sta e nutricionista; María Barreiro 
Domínguez, técnica de prevención 
de conductas aditi vas e traballado-

res do Concello de Outeiro de Rei.
Neste encontro, levouse a cabo 
a presentación da REGAPS, que 
é unha organización dependen-
te da Subdirección Xeral de Pro-
gramas de Fomento de Esti los 
de Vida Saudables, que se crea 
a raíz do Plan Obesidade Zero en 
Galicia 2022-2030, co fi n de po-
tenciar todas aquelas estratexias 
locais que melloren a saúde da 
poboación.
O Concello de Outeiro de Rei pre-
sentou a proposta de levar a cabo 
unha axenda saudable, co fi n de 
mellorar necesidades saudables.
Tras o desenvolvemento e explica-

ción de propostas, o Concello de 
Outeiro de Rei chegou a un acordo 
coa REGAPS de levar a cabo un ta-
ller con nutricionista para fomen-
tar unha alimentación saudable.
Decidiuse tamén en consenso a 
elaboración de un almorzo sauda-
ble unha vez ao mes para todos os 
nenos do Concello que pasen polo 
este programa. Agora, van coordi-
nar día e horario para este almorzo 
e informarase no colexio de Outei-
ro de Rei.
Para concluír o acto, fi xouse a data 
da próxima reunión, que terá lugar 
o luns 13 de xaneiro do 2025 no 
salón de plenos de Outeiro de Rei.

Presentouse REGAPS na primeira 
Reunión Rede Saúde Local 

O Concello convocou o III Con-
curso de decoración de Nadal de 
fachadas e xardíns. A temáti ca a 
desenvolver na decoración será 
exclusivamente relati va ás festas 
de Nadal e poderán parti cipar 
no concurso todos os veciños e 
veciñas censados neste conce-
llo. A decoración deberá estar 
instalada e en funcionamento 
antes do 10 de decembro. A ins-
crición será gratuíta. As persoas 
parti cipantes terán que enviar 
dúas fotografí as da decoración 
da fachada e/ou xardín ao correo 
electrónico xuventude@conce-
llodeouteiroderei.org. As fotos 
teñen que ser actuais, orixinais 
e inéditas e non poden conter 
persoas. Neste mesmo correo 
deben incluír o Anexo I cos datos 
persoais e de localización da vi-
venda. 
Premiarase a decoración que 
proporcione un mellor ambiente 
festi vo. Haberá dous premios de 
cen euros, outros dous de 75 e 
dous máis de 50 euros.
O fallo do xurado farase público 

na páxina web do Concello antes 
do 10 de xaneiro.

PAPANOELADA. O 22 de decem-
bro celebrarase a 1ª Papanoela-
da organizada polo Moto Club 
Rábade Biker’s, percorrendo 
os concellos de Outeiro de Rei, 
Rábade e Begonte. A xornada 
comezará ás 11:00 horas cunha 
concentración diante do Con-
cello de Outeiro de Rei, seguida 
dunha ruta polas parroquias. Ás 
13:00 horas está prevista a che-
gada a Rábade, na Praza de Espa-
ña, onde se realizará unha pausa 
antes de retomar a marcha.
Entre as 15:30 e as 16:00 horas 
parti rán desde Rábade en direc-
ción a Begonte, facendo unha vi-
sita ao Mercado de Nadal que se 
celebrará nese municipio. O día 
rematará ás 19:00 horas cunha 
chocolatada no Campo da Fei-
ra de Rábade, onde se dará por 
concluída esta singular xuntanza.
O evento promete ser unha ex-
periencia para os amantes das 
motos.

Convocada unha nova 
edición do concurso de 
decoración de Nadal
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cospeito

O Centro de Día de Cospeito orga-
niza o seu primeiro Concurso de 
Postais de Nadal. Cada parti cipante 
poderá presentar unha única postal, 
escollendo entre dúas modalidades 
para enviala, a entrega presencial, 
achegándoa directamente ao Centro 
de Día de Cospeito.
Para que a parti cipación sexa válida, 
a postal debe incluír o nome comple-
to e o número de teléfono do autor 
ou autora. A creación deberá ter o 
formato dunha postal tradicional; 
non é necesario que o interior estea 
escrito, xa que só se valorará a imaxe 
exterior.
A data límite para a entrega será o 
16 de decembro de 2024. O día 17 
de decembro, as persoas usuarias do 
Centro de Día realizarán unha vota-
ción para escoller a postal gañadora.

O Centro de Día 
convoca un concurso 
de postais

A Xunta Directi va da Asociación de 
Empresarios de Muimenta, a cal 
engloba a gandeiros, profesionais 
e autónomos da Vila, sigue desen-
volvendo acti vidades, en especial 
encamiñadas a estas datas de Na-
dal.
Un ano máis, o Mercado de Nadal 
de Muimenta, que alcanza a súa 
décimo sexta edición, que come-
zou ofi cialmente onte, 1 de decem-
bro, e rematará o 5 de xaneiro do 
2025 (en ámbolos dous días, celé-
brase a feira mensual da vila).
Parti ciparán un total de 26 nego-
cios (os mesmos que na edición an-
terior), repartí ndose unhas 19.000 
rifas entre os clientes, co cal, se 
manterán o importe dos premios.
Os negocios parti cipantes son 
Asesoría Suliña; Bar Alvariño; Cal-
zados Iglesias; Desexos; Discoteca 

Hermo; Docería Anllo; Estación de 
Servicio Lagas; Estanco José Raúl 
Rodríguez Vázquez; Farmacia Cas-
taño; Fisioterapia Nancy Maseda; 
Froitería Novo; Mercería Teresa 
Garcia; Ópti ca Filo; Panadería Her-
mo; Parrillada Bañal; Perruquería 
Ofelia; Perruquería Raquel; Pe-
rruquería Velica; Piensos Germán 
Naval Lage; Pinturas Lorenzo; Re-
paraciones Agrícolas y Recambios 
París; Super Setti  ; Supermercado 
A Tenda; Talleres Álvaro Engroba; 
Talleres Morán, Veterianario José 
Pena.
Os premios serán 19 vales de 100 
euros, cada un deles, aos propie-
tarios das papeletas que coincidan 
cos tres últi mos números do pri-
meiro premio da Lotería de Reis, 
que se celebrará o vindeiro sábado 
6 de xaneiro do 2025.

Arranca unha nova 
edición do Mercado de 
Nadal de Muimenta

A Asociación de Veciños de San Mar-
ti ño de Pino presenta a súa progra-
mación de Nadal, que comezará o 14 
de decembro coa presentación das 
obras do VI Certame de Poesía Torre 
de Caldaloba no Museo das Aves.
Xa o día 15 terá lugar unha excursión 
a Allariz, onde visitarán o museo do 
Coiro, do Xoguete e da Moda. O 21 
terá lugar unha edición de O cine 
na escola de Pino, coa proxección 
da película e acti vidade educati va 
infanti l e o 28 celebrarase o pre-fi n 
de ano no mesmo centro. O día 4 de 
xaneiro terá lugar a proxección da 
película Tadeo Jones e haberá unha 
acti vidade infanti l na Escola de Pino.

A asociación de Pino 
inicia a programación 
para este mes

PREMIO CALDALOBA

O xurado do VII Certame de Poesía Torre de Caldaloba entregou os premios 
aos gañadores desta edición. O primeiro corresponden á obra xVO+, presen-
tado co seudónimo Albatros, cuxa autoría é de Francisco Javier Fernández 
Dávila. O segundo foi para A vasteza do nó, de Rafael Xoán Muñoz Castro.

“Vivir no rural e do rural é posible 
e merece a pena e, ademais, no ru-
ral hai moitas oportunidades”. Así 
o defendeu a conselleira do Medio 
Rural, María José Gómez, durante 
a súa intervención na entrega dos 
XV Premios ao Desenvolvemento 
Rural. Neste evento, María José Gó-
mez trasladou os seus parabéns aos 
premiados e fi nalistas destes galar-
dóns e louvou as súas traxectorias 
que, destacou, “encaixan perfecta-
mente cos valores, a fi losofí a e os 
criterios de actuación que promo-
vemos desde a Consellería do Me-
dio Rural”.
En relación directa co sector agro-
gandeiro, a conselleira reiterou o 
compromiso da Xunta co aumento 
da competi ti vidade das explota-
cións, ao tempo que se mellora o 
medio ambiente e o medio rural. 
Unha aposta que, dixo, sosteñen 
os dous premiados hoxe nesta ca-
tegoría: A Mostra Exposición de 
Muimenta (de Cospeito, Lugo), co-

ñecida como Moexmu, que recibiu 
o primeiro galardón e que consti túe 
unha das feiras decanas de Galicia, 
e Enfl or Agroecoloxía, como fi nalis-
ta, que fomenta o desenvolvemen-
to da zona na que se atopa e o con-
sumo do produto local dunha forma 
sustentable e innovadora.

NOVA EDICIÓN. A comisión organi-
zadora da XLI edición da Mostra Ex-
posición de Muimenta, a Moexmu, 
comezou coas súas reunións de 
traballo encamiñadas á celebración 
que terá lugar os vindeiros 4, 5 e 6 
de abril do 2025.
As edicións a celebrar son a XLI 
edición da Mostra Exposición de 
Muimenta – Moexmu, o XXXIX 
Concurso de Gando Frisón, a 
XXXIX Exposición da Gando de 
Raza Rubia Galega, a XXIX Poxa de 
Gando Selecto, o XXIV Concurso 
de xóvenes manexadores, e o IV 
Concurso de Xóvenes Preparado-
res de Gando.

A Moexmu recibe 
un dos premios ao 
Desenvolvemento Rural
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A Asociación Veciñal de Vilapene 
organiza a primeira edición da Comi-
da-Festa Santa Lucía 2024, que terá 
lugar o vindeiro 14 de decembro, a 
parti r das 15:00 horas, no local da 
anti ga Cámara Agraria da Feira do 
Monte, no concello de Cospeito.
O evento ofrecerá un completo 
menú composto por sopa, cocido, 
sobremesa, café e licores. Ademais, 
haberá unha opción de menú infanti l 
(ata 12 anos) por 15 euros. Os prezos 
para adultos son de 25 euros para 
socios e 30 euros para non socios.
A festa estará amenizada con música 
en directo, coa celebración dunha 
sesión vermú e unha sesión de tar-
de, para desfrutar e bailar desde as 
14:00 horas.
Esta será sen dúbida a acti vidade 
que servirá para a presentación des-
ta nova asociación sobre a que nos 
fala Pablo Albariño, un dos seus fun-
dadores.
Cando naceu a asociación? Por que 
é de recente creación, non?
A asociación naceu entre os meses 
de setembro e outubro deste ano 
que foi cando un grupo de mozos e 

mozas da parroquia nos decidimos 
a poñela en marcha e comezamos a 
facer todos os trámites legais nece-
sarios para consti tuír a asociación.
Como xurdiu a idea?
A idea xa xurdira fai tempo e falárase 
moitas veces entre a xente da parro-
quia pero ninguén se decidía a dar o 
paso.
É a primeira asociación da zona?
Non, de feito eramos unha das pou-
cas parroquias da contorna que non 
contabamos con asociación veciñal. 
Por exemplo, as parroquias lindeiras 
de Seixas e Pino xa fai anos que con-
tan cunha asociación destas caracte-
rísti cas e están a desenvolver unha 
gran labor nas súas parroquias pois 
son unhas asociacións moi acti vas.

Quen forma parte da directi va ac-
tual e cantos socios a forman?

A directi va formámola cinco per-
soas que, independentemente dos 
cargos, traballamos como iguais en 
equipo. Eu, Pablo Alvariño Vázquez 
(presidente), Rocío Parga Rodríguez 
(secretaria), Adrián Cendán Casti ñei-

ra (vicepresidente), Begoña González 
Labrada (tesoureira) e Beatriz López 
Muñiz (vogal). Na actualidade, so-
mos case 120 socios e socias e, como 
aínda estamos na fase de captación 
de asociados, confi amos en superar 
esa cifra debido á gran aceptación 
que está a ter a iniciati va entre a ve-
ciñanza de Vilapene e incluso entre 
xente doutras parroquias.
Cales queren poñer en marcha nun 
futuro?
No futuro gustaríanos organizar al-
gunha acti vidade cultural ou de ocio 
como algún curso ou algunha viaxe 
que potencien a unión da veciñan-
za e dinamicen a vida da parroquia. 
Somos conscientes que somos unha 
parroquia pequena polo que tamén 
colaboraremos coas outras asocia-
cións da contorna para que sexa 
máis doado organizar acti vidades.
Hai outros proxectos máis de cara 
ao futuro?
Si, temos un atrio moi fermoso con 
castaños centenarios e pechado pe-
rimetralmente con árbores que nos 
gustaría acondicionar pois xa hai 
moitos anos que non se fai ningún 

labor de mantemento e pensamos 
que é bastante urxente facelo.
Que necesidades teñen?
A principal necesidade que temos é 
que non dispoñemos dun local pro-
pio como sede da asociación e é algo 
que nos limita bastante á hora de or-
ganizar acti vidades. Polo momento 
uti lizamos un local na Feira do Mon-
te que nos cede o Concello de Cos-
peito, a quen lle agradecemos enor-
memente a súa colaboración neste 
aspecto. Traballaremos para intentar 
dispor no futuro dun local na parro-
quia aínda que somos conscientes 
que é unha tarefa complicada.
Contan con axuda para manter a 
asociación acti va?
Establecemos unha cota de 10 euros 
ao ano para aquelas persoas que se 
asocien para que a asociación dis-
poña de fondos propios e poda or-
ganizar acti vidades. Por outro lado, 
tamén intentaremos optar ás axudas 

das disti ntas administracións cando 
sexa o caso. Tamén colaboraremos 
con outras asociacións da zona para 
realizar acti vidades en común.
Como se fai un socio?
Hai que encher un pequeno formu-
lario, que se obtén contactando con 
calquera membro da directi va, e pa-
gar a cota anual de 10 euros.
Que aceptación están a ter neste 
inicio?
Moi boa, estamos gratamente sor-
prendidos e soamente podemos ter 
palabras de agradecemento á parro-
quia de Vilapene en xeral, a todas as 
persoas que se están a facer socios 
e socias, ás que nos axudaron a po-
ñela en marcha, especialmente á di-
recti va da Asociación Cultural e De-
porti va de Árbol (Vilalba), a aquelas 
outras asociacións que manifestaron 
a súa intención de colaborar con nós 
como as Asociacións de Pino e Seixas 
e ao Concello de Cospeito.

“Traballaremos para dispor no 
futuro dun local na parroquia”
Pablo Alvariño é o presidente da nova asociación de veciños de Vilapene

O Concello de Cospeito anunciou a 
imaxe gañadora do III Concurso de 
Imaxes Contra a Violencia de Xéne-
ro, organizado no marco das acti vi-
dades do 25N, Día Internacional da 
Eliminación da Violencia de Xénero. 
O premio foi para Aroa Rois Casti ñei-
ra, coa obra presentada baixo o lema 
Óllate no espello, rompe co machis-
mo. cun total de 1.572 votos.

A imaxe de Aroa foi enviada o pasa-
do 22 de novembro de 2024 e des-
tacou non só pola súa forza visual 
e mensaxe, senón tamén pola súa 
gran acollida nas redes sociais, onde 
recibiu 307 me gustas na páxina de 
Facebook do Concello de Cospeito 
ata as 15:00 horas do día 25 de no-
vembro. O premio económico para a 
gañadora será de 120 euros.

A imaxe de Aroa Rois foi a  
gañadora do concurso do 25N

TREBOADA. O campanario da 
parroquia de Bestar, en Cospeito, foi 
destrozado a causa dun raio, unha 
das incidencias que se sufriron du-
rante unha tormenta que afectou a 
toda Galicia. O raio penetrou a tra-
vés do sistema eléctrico e percorreu 
todo o edifi cio, queimando todo ao 
seu paso e facendo esborrallarse o 
campanario, feito de perpiaños, can-
do explotou. Unha das campás caeu 
ao chan e a outra quedou suspendi-
da no tellado.
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CENTENARIA

En Tivián, Labrada, celebráronse 
os 100 anos de María Antonia 
Carracedo Coira. O alcalde, José 
María López Rancaño, acompa-
ñado polos concelleiros Begoña, 
Germán e Ramón, así como pola 
traballadora social Cristi na, parti -
cipou nun emoti vo acto de home-
naxe para agradecer e recoñecer 
a traxectoria desta muller cen-
tenaria. Entregáronse agasallos, 
unha placa de prata e un ramo de 
fl ores, e mostras de afecto para 
celebrar un século de vivencias 
e aprendizaxes. “María Antonia é 
un exemplo vivo do que signifi ca 
formar parte da nosa comunida-
de”, declarou o alcalde durante o 
evento.

Os senadores do PP lucense, José 
Manuel Balseiro, José Manuel Ba-
rreiro e Juan Serrano advirten que “o 
Goberno de Sánchez contradí unha 
sentenza do Xulgado nº1 de Lugo 
que considera confusa a sinalización 
do sistema de desvío automáti co 
cando hai néboa na autovía A-8 e pe-
cha ao tráfi co o tramo entre Abadín 
e Mondoñedo”.
O Goberno de España argumenta 
en resposta ofi cial ante as preguntas 
dos representantes do PP lucense no 
Senado que “é axeitada porque só o 
0,8% dos condutores incumpriron 
-entre o 15 de decembro de 2016 e 
o 31 de agosto de 2022- o semáforo 

en vermello que obriga ao desvío”. 
Ao respecto, Balseiro cre que “un só 
vehículo que circule nesa situación 
xa supón un perigo para a segurida-
de viaria”. A propia DGT informaba 
que 76 condutores foron detectados 
entre 2017 e 2021 desprazándose 
en senti do contrario neste tramo.
Condena, ademais, que “o Executi vo 
non aclare se vai tomar medidas ou 
non para mellorar a sinalización para 
evitar que os automobilistas come-
tan erros”; a pesar de que “o radar 
da A-8 á altura do Fiouco é un dos 
que máis multa en Galicia e España” 
alcanzando en tres anos a cifra de 
preto de 50.000 sancións (49.923).

O PP considera confusa 
a sinalización do desvío 
automáti co na A8

Abadín contará como o ano pasado 
coa actuación dos Bolechas dentro 
do seu programa de Nadal, que pre-
sentan o seu espectáculo Cantares 
de Reis. Será na casa do Concello o 
día 2 de xaneiro ás 17.30 horas.
Pero o prato forte da programación 
de Nadal será a visita dos Reis Ma-
gos. A primeira parada da comiti va 
será no centro de día, onde visitarán 
aos maiores, aos que entregarán un 
agasallo, como fan todos os anos.
Unha vez rematada esta visita, sobre 
as 16.30, achegaranse ata o Conce-
llo para facer a recepción ofi cial de 
todos os pequenos, aos que entre-
garán o seu agasallo e tamén recolle-
rán peti cións para entregar durante 

a noite nos fogares.
A cabalgata é xa unha tradición en 
Abadín, xa que todos os pequenos 
empadroados reciben una agasallo 
nesta tarde tan especial.

Os Bolechas e os Reis 
Magos estarán en Abadín 
este mes de xaneiro

A Xunta de Goberno da Deputación 
de Lugo licitou investi mentos por 
máis de 1,1 millóns de euros para 
conti nuar mellorando as estradas 
provinciais, impulsar infraestrutu-
ras, servizos públicos e equipamen-
tos en 11 concellos e enti dades da 
provincia.
No que ten que ver coas estradas 
provinciais, a voceira socialista do 
Goberno, Pilar García Porto, infor-
mou da licitación de tres proxectos, 
por máis de medio millón de euros, 
que benefi ciarán de xeito directo 

aos concellos de Portomarín, Lugo, 
O Corgo, Abadín e Vilalba.
Entre os concellos de Abadín e 
Vilalba, a insti tución provincial 
acometerá obras en dous treitos 
da LU-P-0106. Por unha banda os 
primeiros 600 metros, e por outra 
o tramo comprendido entre os qui-
lómetros 2,920 e 6,043. “Estas me-
lloras son clave para as comunica-
cións na comarca chairega”, xa que 
a estrada conecta a vía autonómica 
LU-113, que vai de Rozas a Abadín, 
coa Nacional 634.

A Deputación inviste en 
melloras en dous treitos 
da estrada LU-P-0106

A Biblioteca convoca de novo este 
ano o Certame de Poesía Infanti l 
Nadal 2024, organizado polas bi-
bliotecas locais nunha primeira fase. 
Poderán parti cipar nenos dende pe-
quenos e ata 16 anos distribuídos en 
tres categorías. Na A estarán os que 
teñan ata 8 anos; na B os de 9 a 11 
anos e na C os de 12 a 16 anos.
Os nenos e nenas seleccionados re-
cibirán cadanseu diploma e lote de 
libros, amais parti ciparán na fase 
provincial. O tema do concurso é o 
Nadal e a peza non pode exceder 
dun folio tendo que ser en galego. O 
prazo de presentación é ata o 20 de 
decembro. Para obter máis informa-
ción sobre o certame, pode acudirse 
á biblioteca en horario de 15.00 a 
21.00 de luns a xoves e o venres de 
8.30 a 14.30 horas.

A biblioteca convoca 
o concurso de poesía 
infanti l de Nadal

O xoves 19 de decembro, de 16:00 a 
18:30 horas, terá lugar un obradoiro 
de elaboración de queixos na Casa-
Escola de Cabreiros. A acti vidade 
está organizada pola ONG Ecos do 
Sur e será imparti da pola Queixería 
Biscato, ofrecendo unha oportuni-
dade única para aprender o proceso 
artesanal deste produto.
O evento está aberto a todas as per-
soas interesadas, con dispoñibilida-
de de 10 prazas, que se asignarán 
por orde de inscrición. O prazo para 
anotarse remata o 16 de decembro. 
Para máis información, pódese con-
tactar coa organización.

Cabreiros celebrará 
un obradoiro de 
elaboración de 
queixos o día 19
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O martes 17, ás 11:00 horas, terá 
lugar no cemiterio de San Mamede 
de Momán, un acto conmemorati vo 
polo Día da Restauración da Memo-
ria Lingüísti ca de Galicia, promovido 
pola Asociación de Funcionarios 
para a Normalización Lingüísti ca, en 
colaboración coa UNED Sénior da 
Coruña, Concello e Xunta. Colocara-
se unha placa na porta do cemiterio 
en homenaxe ás persoas falecidas, 
substi tuíndo unha anti ga lápida en 
castelán por unha nova en galego. 
Este novo epitafi o estará dedicado 
a Don Jesús Paz Paz, coñecido como 
Suso O Panadeiro, destacado defen-
sor da Feira de Momán e impulsor 
do grupo Novas estrelas.
O acto contará coa parti cipación de 
Cristi na Varela García (Irmandade 
Xurídica Galega), Luis Ángel Rodrí-
guez Pati ño (párroco e coordinador 
da UNED Sénior), Verónica Amarelo 
Morado (concelleira de Cultura), Ro-
berto García Pernas (alcalde) e Lucía 
Paz Calvo, fi lla do homenaxeado.
Para pechar a xornada, haberá unha 
actuación musical a cargo da Aula de 
Música da UNED Sénior.

Celebran o Día da 
Restauración da 
Memoria Lingüísti ca 

O Concello de Xermade anunciou 
unha completa programación para 
festexar o Nadal, que se estenderá 
desde o 5 de decembro ata o 5 de xa-
neiro. As celebracións darán comezo 
estes xoves co tradicional acendido 
das luces de Nadal na Praza do Con-
cello ás 20:00 horas, acompañadas 
de chocolate quente e biscoitos para 
a veciñanza. O día 23, organizouse 
unha visita a Xuvenlugo, con saída 
desde a Praza do Concello ás 15:30 
horas, unha acti vidade con prazas li-
mitadas que require inscrición previa 
no teléfono 678 744 178.
O 24 de decembro, Papá Noel visita-
rá Xermade ás 17:00 horas na Unida-
de de Atención Temperá, situada na 
anti ga Casa do Médico, onde os máis 
pequenos poderán vivir a maxia do 
Nadal. A programación conti núa o 
27 de decembro coa representación 
do espectáculo circense A verdadei-
ra historia de Hamelín na Nave de 
Momán ás 17:30 horas, dirixido a 
público familiar.
Xa en xaneiro, o día 3, terá lugar 
Circanela, un espectáculo que com-
bina circo, danza e acrobacias na 
Escola Habaneira de Roupar, tamén 

ás 17:30 horas. Finalmente, o 5 de 
xaneiro, véspera de Reis, Xermade 
recibirá ás súas Maxestades os Reis 
Magos no Pavillón Municipal a parti r 
das 16:00 horas, nun acto cheo de 
ilusión para todas as familias.

CONCURSO. Conti núa este ano o 
concurso de decoración de Nadal. 
Nesta quinta edición establécense 
dúas grandes categorías, a de viven-
das por un lado e a de negocios pola 
outra. Na primeira, para parti culares, 
haberá diferentes premios, ao me-
llor árbore de nadal, ao mellor nace-
mento, á mellor decoración interior 
e á mellora decoración exterior.
Na segunda categoría, exclusiva para 
negocios, só haberá un premio para 
a decoración xeral do mesmo.
Os interesados en parti cipar neste 
segundo concurso poden inscribirse 
no 678 744 178 ou no correo edu-
cadora.familiar@xermade.org antes 
do 19 de decembro.
O premio en cada unha das cinco ca-
tegoría será unha cesta valorada en 
130 euros conformada por produtos 
de alimentación e un vale para car-
burante.

Arranca o Nadal co 
acendido do alumeado

A Xunta de Galicia, a través da 
Dirección Xeral de Calidade Am-
biental, vén de emiti r unha de-
claración de impacto ambiental 
favorable para o proxecto de re-
novación do parque eólico Sota-
vento, situado nos municipios de 
Monfero e Xermade. O proxec-
to, considerado viable desde o 
punto de vista ambiental, busca 
modernizar esta infraestrutura 
en funcionamento desde o ano 
2001.
Actualmente, o parque conta con 
25 aeroxeradores, dos cales se 
desmantelarán 6 de menor po-
tencia (3.440 kW en total) para 
ser substi tuídos por 2 novos ae-
roxeradores máis efi cientes e de 
maior potencia unitaria, alcan-
zando un total de 8.400 kW. Estes 
novos equipos, ademais de con-
tar con tecnoloxía máis avanzada, 
tamén terán unha maior altura.
Un dos puntos clave do proxec-

to é a súa atención ao impacto 
ambiental na Rede Natura 2000. 
Segundo o estudo presentado, os 
3 aeroxeradores situados na zona 
de especial conservación das Fra-
gas do Eume serán desmontados. 
Os novos equipos quedarán fóra 
desta área protexida, garanti ndo 
así un menor impacto sobre o 
ecosistema.
Con esta renovación, o parque 
contará cun total de 21 aeroxe-
radores e incrementará a súa 
potencia instalada ata os 22.620 
kW. A execución do proxecto está 
prevista nun prazo esti mado de 
seis meses e medio.
O parque eólico Sotavento, co-
ñecido polo seu carácter experi-
mental, conti nuará exercendo o 
seu labor como centro de divul-
gación e promoción das enerxías 
renovables, afi anzándose como 
un referente no fomento da sus-
tentabilidade en Galicia.

A Xunta dá Luz verde á 
renovación do parque 
eólico de Sotavento

XORNADA DE COMUNIDADES ENERXÉTICAS

A Universidade de Vigo convidou 
ao Concello de Xermade a expoñer 
a súa experiencia na consti tución 
dunha comunidade enerxéti ca lo-
cal, nunhas xornadas organizadas 
polo Observatorio Eólico de Ga-
licia. O Concello presentou a súa 
iniciati va XERando, que conta co 
fi nanciamento da Fegamp a través 
do proxecto CEL RURAL para unha 
instalación fotovoltaica que estará 
executada antes de fi n de ano.
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riotorto

A Asociación de Veciños de Santa 
Comba da Órrea vén de recibir un 
dos Premios Educacompostela, 
que convocan o Concello de San-
ti ago e o Movemento de Renova-
ción Pedagóxica Nova Escola Gale-
ga. Os premios foron creados para 
recoñecer materiais didácti cos que 
contribúen ao desenvolvemento 
educati vo de Galicia, favorecendo 
a innovación, a calidade na edu-
cación e a renovación pedagóxica 
e, neste caso recoñecen especial-
mente dúas unidades didácti cas, 
sobre os ferreiros e sobre os se-
gadores da Terra de Miranda, ela-
boradas ao mesmo tempo que o 
exitoso documental Segadores da 
Órrea en terras de Castela, unha 
historia de heroes. A referida Aso-
ciación da Órrea é a promotora de 
todas estas iniciati vas.
O documental conta coa parti cipa-
ción de 29 homes que parti ciparon 
na sega en Castela, fenómeno este 
que se deu por rematado avanzada 
a década dos 60 do pasado século. 
Parti cipan nel tamén 2 mulleres, 
que ofrecen a visión dos/das que 
se quedaban, e recibiu o recoñece-

mento unánime das máis de 2.000 
persoas que o levan visto ao longo 
de toda a xeografí a galega, tamén 
nos centros escolares.
Precisamente, para achegar esta 
parte da historia ao alumnado 
das etapas obrigatorias, profesio-
nais da educación da parroquia da 
Órrea, agrupados baixo o nome 
de Os da Tiza, elaboraron unha 
unidade didácti ca sobre os sega-
dores e sobre todo o fenómeno 
histórico, cultural, antropolóxico e 
social que se creou arredor deles. 
Paralelamente, a educadora rio-
tortense Paz López Teijo elaborou 
unha segunda unidade didácti ca, 
neste caso centrada nos ferreiros e 
na industria do ferro. É obvio indi-
car que os segadores non poderían 
ter desenvolvido o seu traballo sen 
os ferreiros, e viceversa. Estas dúas 
unidades didácti cas foron as que 
recibiron o premio entregado na 
Casa do Concello de Santi ago.
A Asociación veciñal de Santa Com-
ba da Órrea esti vo representada no 
evento por Mariluz Iglesias e Rebe-
ca Fernández, dúas mestras que 
formaron parte do proxecto. 

Premian as unidades 
didácti cas de segadores 
e ferreiros de Órrea

Deron comezo as obras de constru-
ción da nova residencia de maiores 
de Riotorto, que se iniciaron co mo-
vemento de terras.
Esta residencia supón un dos inves-
ti mentos máis importantes en in-
fraestruturas sociais da localidade, 
xa que terá un orzamento total de 
1.768.930,24 euros e será fi nancia-
do cos Fondos europeos Next Gene-
rati on, a través do Plan de Recupe-
ración, Transformación e Resiliencia.
A nova residencia de maiores con-
tará con 37 prazas, con instalacións 
deseñadas para garanti r unha con-
torna cómoda e adaptada ás necesi-
dades das persoas da terceira idade. 
A obra será executada conforme ao 
proxecto técnico redactado polo ar-
quitecto Manuel Eduardo López Váz-

quez e a enxeñeira de camiños, can-
les e portos Belinda Yepes Jiménez, 
quen traballou no desenvolvemento 
das especifi cacións técnicas para o 

edifi cio.
O orzamento é de 1.768.930,24 eu-
ros, e o prazo máximo de execución 
de 13 meses.

Comezan as obras de construción 
da residencia de maiores

AXENDA DE ACTIVIDADES

CENTROS SOCIAIS. O día 18 de de-
cembro, mércores, o Concello orga-
niza unha comida de Nadal espe-
cialmente dirixida a todos aqueles 
que parti cipan nas acti vidades dos 
centros sociais. O menú consta de 
fabada asturiana, codillo ao forno 
con patacas fritas, tarta de Riotorto 
e café. O prezo é de 25 euros por 
persoa e terá lugar no centro so-
ciocultural servida polo mesón O 
Sarredo a parti r das 14.30 horas. Os 
interesados en inscribirse poden fa-
celo nos propios centros sociais ou 
no Concello antes do 15 de decem-
bro. Terán preferencia as persoas 
inscritas nas acti vidades dos cen-
tros veciñais. A xornada contará coa 
actuación do dúo Dilema.

FIN DE ANO. O Concello organiza 
un baile de fi n de ano para todos os 
veciños. Así, a parti r das 1.00 horas 
do día 1 de xaneiro 2025, a Casa da 
Cultura acollera o festi vo baile. A 
entrada é de balde e haberá servi-
zo de bar. A festa estará ameniza-
da polo dúo Estrellas. A parti r das 
05.30 horas os asistentes poderán 
degustar un chocolate con churros.

FESTA DA COCHA. Órrea celebra 
osábado 28 as coñecidas Festas da 
Cocha, que poñen fi n ao ano. As 
celebracións darán comezo o 28 
cunha misa ás 12.00 horas na honra 
a Santa Comba e San Silvestre para 
rematar cunha sesión vermú a car-
go do dúo Venus. Ás 23.00 horas 

será a verbena, co mesmo grupo e, 
á media noite, haberá chocolatada.

NADAL. A Asociación de Veciños 
de Santa Comba da Órrea organi-
za o tradicional acendido das luces 
de Nadal, que terá lugar o 15 de 
decembro de 2024 ás 18:00 horas 
no local social A Travesa. O evento 
contará cunha merenda gratuíta 
para todos os asistentes, así como 
co sorteo dunha cesta de Nadal. 
Baixo o lema A túa presenza marca 
a diferenza, únete?, a organización 
anima a veciños e visitantes a parti -
cipar nesta celebración comunitaria 
que marca o inicio das festi vidades 
do Nadal. A acti vidade é aberta e 
de balde.
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O Concello de Meira, en colabo-
ración coas Asociacións Meiregas, 
puxo en marcha o primeiro Concur-
so de Postais de Nadal, unha inicia-
tiva aberta a participantes de todas 
as idades. O obxectivo era deseñar 
unha postal orixinal e creativa que se 
converterá na felicitación oficial do 
Concello para estas festas.
Esta xa foi escollida, obra de Rosalía, 
e entregado o premio durante a in-

auguración da decoración de Nadal 
así como o acendido do alumeado 
no concello de Meira. Neste acto 
houbo un Concerto de Panxoliñas 
e as postais participantes quedaron 
expostas no local Centro.
A posta está á disposición da veci-
ñanza na Oficina de Turismo. Pó-
dense levar postais de balde para 
felicitar o Nadal cun máximo 5 por 
persoa.

Escollida a postal coa que 
se felicita aos meirenses

O Concello de Meira presenta a súa 
programación de Nadal cunha am-
pla oferta de actividades culturais, 
solidarias e deportivas que terán 
lugar ao longo de varias semanas. 
As celebracións comezan o sábado 
14 de decembro ás 18:00 horas, 
cun acto conmemorativo polo 127 
aniversario de Avelino Díaz, no local 
Centro de Meira a partir das 18:00 
horas.
A programación inclúe unha charla 
a cargo do investigador César Ca-
moira Vega, titulada Avelino Díaz, o 
sabio silandeiro da Órrea e de Mei-
ra, onde se abordará a relevancia da 
súa oratoria e legado.
Ás 19:00 horas, proxectarase o do-
cumental A voz do pobo, realizado 
pola Asociación de Veciños e Veci-
ñas de Fonmiñá, seguido dun deba-
te arredor do contido do filme.
O acto será presentado por Ana Jar-
tín Abreira e Nieves Pérez Andión, 
nun evento organizado pola Asocia-
ción Cultural Avelino Díaz e co apoio 
do Concello de Meira.
O domingo 15 ás 18:00 horas, a 
Casa da Cultura acollerá a gala be-
néfica organizada pola ANPA do IES, 
con entrada gratuíta para menores 
de 12 anos e recadación destinada 

a doazóns de alimentos. A progra-
mación continúa o sábado 21 ás 
21:00 horas co concerto de Nadal 
da Escola de Música de Meira na 
Casa da Cultura.
O domingo 22 estará marcado por 
dous eventos: ás 13:00 horas cele-
brarase o festival de corais cunha 
misa cantada e concerto na igrexa de 
Meira, e de 11:00 a 14:00 horas terá 
lugar un rastrillo benéfico na porta 
da igrexa, cuxa recadación destinara-
se aos afectados pola dana.
O sábado 28 comezará ás 12:00 ho-
ras coa homenaxe a Xosé da Flor, 
que incluirá un partido de fútbol no 
campo da Lama e un xantar na Casa 
de Xosé O Leiro. Durante a tarde e 
noite dese mesmo día, celebrarase 
o torneo de baloncesto 3x3 no pavi-
llón de deportes e a representación 
teatral O auto de Castromil, con 
Quico Cadaval, na Casa da Cultura.
A programación continúa o domin-
go 29 ás 20:30 horas co concerto de 
Nadal da Banda de Música de Meira 
na Casa da Cultura. Xa no ano novo, 
o mércores 1 de xaneiro terá lugar 
o concerto Sálvese quen poida no 
centro, inmediatamente despois 
das badaladas. O sábado 4 de xa-
neiro ofreceranse dous concertos 

de Abraham Cupeiro, ás 18:00 e ás 
20:00 horas na igrexa de Meira, con 
entradas dispoñibles na oficina de 
turismo.
O domingo 5 de xaneiro, a tradicio-
nal cabalgata de Reis sairá ás 17:00 
horas desde a Praza do Concello ata 
o pavillón municipal de deportes. 
Por último, o sábado 11 de xaneiro, 
a Casa da Cultura acollerá a obra 
teatral Prefiro que me condenen de 
Margarita Ledo.
A estrela do Nadal será novamente 
o belén vivente que se celebra o día 
de Nadal e o de Reis a cargo dos ra-
paces do colexio.

Arranca a programación de Nadal
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A Aula CeMIT acollerá un campa-
mento dixital para a mocidade o mes 
de xaneiro. Trátase dunha acti vidade 
organizada en colaboración coa Fun-
dación Cibervoluntarios sobre com-
petencias dixitais.
Será os días 2, 3 e 4 de xaneiro en 
horario de 10:00 a 14:00 horas e terá 
conti dos e acti vidades adaptados 
para cada idade, con aventuras, mi-
sións e retos adaptados á cati vada. 
En cada aventura, os parti cipantes 
irán adquirindo novas competencias 
para uti lizar a Internet e as ferramen-
tas dixitais de xeito úti l, creati vo, se-
guro e responsable.
Neste campamento dixital poderán 
parti cipar os rapaces e rapazas de 9 

a 11 anos de idade, así como aqueles 
nenos e nenas que teñan 8 anos e 
que cumpran os 9 no vindeiro 2025.
Para parti cipar é preciso realizar 
unha inscrición previa, que se pode 
formalizar no correo electrónico ce-
mit.guiti riz@xunta.gal e no número 
de teléfono 982 37 00 62, onde ta-
mén se pode solicitar máis infor-
mación. É preciso un mínimo de 15 
parti cipantes.
Nesta acti vidade, aprenderán a bus-
car información de valor na Internet, 
coñecerán as ferramentas para crear 
conti do dixital, consellos para con-
trolar o tempo fronte ás pantallas 
ou a detectar e previr situacións de 
ciberacoso, entre outros aspectos.

A Aula CeMIT acolle un 
campamento dixital

O Concello de Guiti riz, en colabo-
ración cos empresarios do mu-
nicipio, reparti rá este ano varios 
premios cada día de luns a venres 
e un vale de 500 euros na súa 
campaña de promoción do co-
mercio local polo Nadal. 
A campaña consiste no reparto 
de varios premios diarios, que 
serán entregados de luns a ven-
res polos comercios parti cipantes 
desde o 19 de decembro ata o 3 
de xaneiro. Posteriormente, o Día 
de Reis haberá un premio espe-
cial dun vale de 500 euros para 
gastar nos comercios de Guiti riz.
As persoas gañadoras serán aque-
las que a súa papeleta coincida 
cos catro últi mos números dos 
sorteos diarios do cupón da ONCE, 
agás no últi mo premio, cuxo gaña-
dor ou gañadora será a persoa que 
teña a papeleta que coincida cos 

catro últi mos números do sorteo 
Del Niño da Lotería Nacional.
Cada comercio elixirá o regalo e 
fará a entrega do mesmo á per-
soa gañadora. Os 38 establece-
mentos parti cipantes reparti rán 
as rifas para os sorteos e esta-
bleceranse quendas para deter-
minar que comercios sortearán 
cada día, que serán publicadas 
nas redes sociais do Concello.
A persoa gañadora do vale de 
500 euros terá que gastalos nun 
mesmo día en diferentes comer-
cios do Concello de Guiti riz antes 
do 31 de xaneiro de 2025, tendo 
que facer mínimo unha compra 
en Parga.
Na iniciati va parti cipan empre-
sas de disti nta índole: desde co-
mercios de roupa, alimentación, 
ferreterías, salóns de peiteados, 
tendas de fotografí a etc. 

O comercio local 
reparti rá premios cada 
día durante o NadalO Concello de Pol acaba de aco-

meter unha importante obra no 
acceso a Trasín, na parroquia de 
Luaces. Gran parte da mellora foi 
acometi da co parque móbil muni-
cipal uti lizando tanto a pa retroex-
cavadora coma camións. 
As obras consisti ron fundamen-
talmente na ampliación do ancho 
da vía. Estes traballos resultaron 
complexos xa que a orografí a pre-
sentaba un importante desnivel. 
Para solucionalo, o Concello picou 
unha parede de pedra de grandes 
dimensións. Con este movemento 
de terras conseguiuse ampliar en 
máis de metro e medio o ancho 
da calzada. Posteriormente re-
vesti use a zona de rodadura con 
grixo. Fontes municipais trasladan 
que de cara ao verán, e unha vez 
compactado correctamente o te-
rreo,  a idea é realizar unha capa 
de asfalto. 
Esta obra permite maximizar a via-
bilidade das explotacións as que da 
acceso, xa que ata a data, vehículos 
de grandes dimensións como ma-
quinaria agrícola ou camións case 
non podían acceder e manobrar. 
O pavillón municipal estará en 
obras durante a tempada.
A administración local investi rá 
preto de 300.000 euros na mellor 
da instalación deporti va cuberta. 
As obras acometi das afectan tan-
to aos cerramentos do pavillón, 
así como as gradas, vesti arios e a 
propia pista de xogo. 
Por unha banda realizaranse obras 
de accesibilidade, rebaixando o 
terreo de xogo aproximadamen-
te un metro e poñendo a nivel. 
Logo de ese rebaixe ampliarase a 
pista de xogo en torno a dous me-
tros de ancho e máis de cinco de 
longo. O alcalde, Lino Rodríguez, 
asegura que con esta inversión as 
dimensións da pista pasan a ser as 
reglamentarias, permiti ndo aco-
ller un maior número de compe-
ti cións, tanto de baloncesto como 
de fútbol sala ou outras modalida-

des deporti vas.  Tamén aumenta 
o espazo libre entre a pista e os 
cerramentos, facendo esta máis 
segura. A pista nun primeiro mo-
mento realizarase en formigón 
pulido, se ven, desde o concello 
propoñen que, se ti veran futuros 
fondos, o ideal sería realizar un 
acabado en vinilo ou outro mate-
rial deporti vo.
Finalmente as reformas afectarán 
a zona de gradas onde se espera 
que podan sentarse 200 persoas 
así coma aos vesti arios. Prevese 
que estean executadas para fi ns 
de xuño ou principios de xullo, con 
vistas a poder acoller o Campus 
Quintela entre outras acti vidades.

O Goberno local mellora o 
acceso ao núcleo de Trasin

A Asociación Mulleres Rurais Olvido 
de Pol, xunto ao Concello, volverá 
ocuparse de celebrar a cabalgata de 
Rei. Dende a directi va confi rmaron 
que se seguirá co modelo tradicional 
que tanto éxito ten todos os anos.
En principio e ante a coincidencia en 
domingo estudan facela o día 4, ás 
16.00 horas, coa súa chegada á pra-
za do Concello, para pasar despois á 
recepción ofi cial e a parte máis es-
perada, a entrega de agasallos aos 
pequenos do municipio.

Mulleres Rurais 
farán a Cabalgata de 
Reis na tarde do 4
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guiti riz

O Concello de Guiti riz instalou unha 
segunda pista de pádel na anti ga 
nave do Senpa, onde xa se fi xera 
unha no pasado 2021. Esta segunda 
pista fí xose seguindo a liña da pri-
meira e atendendo á alta demanda 
que estaba tendo, polo que se deci-
diu aproveitar o espazo e uti lizar es-
tas instalacións, que ao ser cubertas 
permiten o seu uso durante todo o 
ano.
Investí ronse arredor de 80.000 eu-
ros no acondicionamento da nave, 
concretamente das paredes e do 
chan, e na colocación desta segunda 
pista de pádel, que permiti rá dobrar 
a oferta para a prácti ca deste depor-
te, moi demandado hoxe en día no 
concello.
Ademais, instalouse un sistema de 
reservas automati zado a través dun-
ha aplicación, chamada ReservaPlay 
e que xa está dispoñible para as dúas 

pistas. Para uti lizar esta aplicación é 
preciso estar rexistrado. Nun futuro, 
este mesmo sistema servirá tamén 
para realizar reservas para as mesas 
de tenis de mesa e para o pequeno 
ximnasio situado nas instalacións.
Para a posta en marcha desta pista, 
o Concello de Guiti riz tamén anun-
ciou a creación dunha Liga de Pádel 

municipal no 2025, aínda que esta 
iniciati va terá conti nuidade nos vin-
deiros anos.
Esta primeira edición dará comezo 
o próximo 6 de xaneiro e rematará 
o 31 de maio. As inscricións estarán 
abertas ata o 29 de decembro e po-
deranse formalizar a través da citada 
aplicación.

Estrean a segunda pista de pádel 
construída na nave do Senpa

O Concello de Guiti riz insta á Xunta 
de Galicia a que poña fi n ao dete-
rioro dos servizos públicos que vén 
sufrindo o municipio desde hai un 
tempo. Faino a través dunha mo-
ción presentada onte, xoves 28 de 
novembro, en pleno polo Parti do 
Socialista e que foi aprobada unani-
midade por todos os grupos da cor-
poración.
Segundo recolle o texto, “desde o 
ano 2020 a Xunta de Galicia, a través 
da Consellería de Sanidade, vén re-
cortando de xeito conti nuado os ser-
vizos sanitarios que corresponden ó 
Concello de Guiti riz”, explicando que 
se pasou de ter “cinco facultati vos 
reparti dos entre o Centro de Saúde 
de Guiti riz e o Consultorio de Parga, 
a contar na actualidade con desti no 
efecti vo en Guiti riz con dous faculta-
ti vos”.

Así, sinálase que no Consultorio de 
Parga pasouse de ter “dous facul-
tati vos todos os días có Servizo de 
Enfermería correspondente a ter só 
un facultati vo de luns a xoves”. E, por 
outro lado, indícase que “no Centro 
de Saúde de Guiti riz actualmente só 
queda un dos tres médicos que aten-
dían na zona, xa que non se cubriu a 
últi ma xubilación, ao que hai que su-
mar que un dos facultati vos de Parga 
tamén deixará o servizo por obter 
unha praza noutra localización. Ade-
mais, o servizo de pediatría leva sen 
cubrirse na prácti ca neste ano 2024, 
afectando aos 510 neno”.
A moción do grupo socialista tamén 
apunta á situación dos centros de 
ensinanza de Guiti riz, puntualizando 
que desde o inicio do curso escolar, 
o “Centro Educati vo CEIP Lagostelle 
todas as semanas ve minguada a súa 

acti vidade e funcionamento pola fal-
ta de substi tución de persoal impres-
cindible”, como é o caso da cociñeira 
ou da coidadora.
A isto hai que sumarlle os problemas 
co transporte escolar, que desde 
que deixou de ser xesti onado pola 
Consellería de Educación “todos os 
comezos de curso xera que moitas 
familias vexan cambiadas as paradas 
as que deben acudir por cambiar de 
primaria a secundaria (educación 
obrigatoria)”.
Por todos estes moti vos, o Concello 
insta á Xunta, a que poña os recur-
sos económicos necesarios, xa que 
dispón deles, para dotar ó municipio 
dos Servizos Públicos que necesita e 
que ten dereito. En canto ó CEIP La-
gostelle, que se cubran as ausencias, 
baixas e outros permisos que solici-
tan os traballadores.

O Pleno insta á Xunta a acabar “co 
deterioro dos servizos públicos”

EN BREVE

AECC. A Asociación Española Contra o Cancro (AECC) inaugurou o local que 
foi legado por Xosé Luís Campo Ansede e que está situado en avenida de 
Lugo, nº 9. Este acto serviu tamén para lembrar e recoñecer “a xenerosidade 
e o espírito altruísta” desta fi gura destacada de Guiti riz. O evento contou 
coa presenza de familiares do fi nado, representantes da AECC de Lugo, do 
Concello de Guiti riz, así como de enti dades como Xermolos, Cáritas e a aso-
ciación de fútbol local, xunto cos membros da Xunta Local de Guiti riz.

A Xunta de Goberno da Depu-
tación de Lugo aprobou este 
venres acordos e contratacións 
que servirán para ofrecer máis 
e mellores servizos á veciñanza 
por un investi mento de case 2 
millóns de euros.
En Guiti riz, a Deputación cola-
borará con 143.000 euros para 
unha decena de actuacións. 

Mellorar a drenaxe e camiños 
nas parroquias de Roca, Buriz 
e Becín; acondicionar o espazo 
desti nado a almacén no campo 
de fútbol de Suso de Cruz ou me-
llorar a explanada desti nada a 
aparcamento no de Noreña Ba-
santa en Parga son algunhas das 
obras que abordaremos con ese 
investi mento.

A Deputación aproba 
un investi mento para a 
mellora de vías rurais

PARCHÍS. A Biblioteca Municipal acolleu o II Torneo de Parchís do Concello 
de Guiti riz. Noel acadou o primeiro posto, seguido de Lucía, Roberto e Luis, 
que obti veron a segunda, terceira e cuarta clasifi cación respecti vamente.
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a pastoriza

A conselleira de Políti ca Social e 
Igualdade, Fabiola García, manti vo 
unha xuntanza co alcalde do con-
cello da Pastoriza, Darío Cabaneiro, 
no que lle avanzou que a Xunta de 
Galicia fi nanciará a redacción do 
proxecto para a construción dunha 
residencia e dun centro de día mu-
nicipal na localidade.
O complexo contará con 40 prazas 
para atención diúrna e unhas 16 de 
carácter residencial para maiores 
cunha situación de dependencia 
recoñecida, sumando así 56 novas 
prazas a este municipio para a aten-
ción a persoas maiores con depen-
dencia.
A conselleira de Políti ca Social e 

Igualdade xa coñecera este proxec-
to tan demandado nesta localidade 
da Terra Chá nunha xuntanza pre-
via co alcalde, Darío Cabaneiro, e o 
tenente de alcalde, Marcos García. 

Neste encontro, trasladáronlle a 
Fabiola García a intención de situar 
este novo complexo nunha zona 
céntrica da localidade, próximo á 
casa consistorial.

A Xunta fi nanciará o proxecto 
para a residencia e centro de día

O debuxo de Iria Álvarez Díaz, co 
lema NON máis golpes, NON máis 
silencio, foi o gañador do II Concur-
so de Imaxes ou Debuxos contra a 
Violencia de Xénero do Concello 
da Pastoriza, tras recibir un total de 
442 me gusta.
O certame, organizado como par-
te das acti vidades do 25N, Día In-
ternacional contra a Violencia de 
Xénero, contou cunha ampla parti -
cipación e mostrou o compromiso 
da comunidade na loita contra esta 
lacra social.
A organización quixo expresar o 
seu agradecemento a todas as 
persoas que parti ciparon no con-
curso, destacando a calidade e 

o signifi cado das propostas pre-
sentadas. “Millóns de grazas por 
parti cipar a todos”, sinalaron os 
organizadores.

Iria Álvarez gaña o concurso local 
de imaxes contra a violencia

O Concello da Pastoriza lanza unha 
nova edición do tradicional Concur-
so de Poesía e Tarxetas de Nadal. A 
iniciati va, organizada pola Biblioteca 
Pública Municipal, contará co tema 
central do Nadal. O certame está 
dirixido a nenos e nenas ata os 16 
anos, divididos en tres categorías.
Os parti cipantes poden presentar 
cantos traballos desexen, tanto poe-
mas en galego como tarxetas, estas 
últi mas en formato 21x15 cm. Os 
textos deben ter unha extensión 
máxima dun folio.
O prazo para entregar os traballos 
remata o 20 de decembro de 2024. 
Seleccionaranse un máximo de tres 
obras por modalidade e categoría.

A biblioteca convoca 
o concurso de poesía 
e tarxetas de Nadal

A programación de Nadal 2024 
inclúe acti vidades para todas as 
idades e comezaron xa pero que 
teñen o prato principal este mes. 
con varios talleres de manuali-
dades: o 17 en San Marti ño de 
Corbelle, o 19 no teleclube de 
Bretoña e o 20 nas escolas de San 
Cosme de Piñeiro e no teleclube 
da Rigueira, todos en horario de 
16:00 a 19:00 horas. O día 21 está 
prevista a visita de Papá Noel, 
que chegará á Praza do Concello 
ás 16:15 horas. Desde alí despra-
zarase á anti ga ladrilleira, onde 
estará instalada a Lilicleta disco-
móbil e se ofrecerá unha meren-
da gratuíta para os máis peque-
nos.
O 23 organizarase unha saída a 
Xuvenlugo, ás 15:15 horas e regre-
so ás 20:45. O 26, ás 16:30 horas, 
representarase a obra O axudante 
de Nadal no teleclube de Breto-
ña, mentres que o día 28 ás 17:00 
horas terá lugar unha sesión de 
Kamishibai de Nadal no salón de 
actos do Concello.
En xaneiro, a programación inclúe 
a acti vidade A loca academia de 
maxia, que se levará a cabo o día 
2 ás 17:00 horas no teleclube de 
Bretoña. O 5 pecharanse as festi -
vidades coa tradicional cabalgata 
de Reis. As súas maxestades visi-
tarán ás 11:30 a residencia Fun-
dación San Rosendo, e ás 16:30 
saudarán dende o balcón do 
Concello, conti nuando cun pasa-
rrúas ata o local social da anti ga 
ladrilleira. A cabalgata incluirá a 

entrega de agasallos a cada neno 
e nena, un roscón con chocola-
te para os asistentes ás 17:30 e 
unha sesión de baile con música 
disco ás 18:30 horas.
Esta programación está organizada 
polo Concello da Pastoriza en cola-
boración coas asociacións locais

PRE-FINDE. A Pastoriza celebrará 
o Pre-Finde o 28 de decembro no 
local veciñal, situado na anti ga la-
drilleira, cunha programación que 
combina gastronomía, acti vidade 
fí sica e música. O evento, organiza-
do pola asociación Asapa en cola-
boración co Concello da Pastoriza, 
comezará ás 21:00 horas coa aper-
tura de portas. As 50 primeiras per-
soas en chegar recibirán un boleto 
para parti cipar nun sorteo que terá 
lugar despois das tradicionais uvas.
Ás 21:45 horas ofreceranse pinchos 
gratuítos para os asistentes, aínda 
que a bebida non estará incluída. A 
conti nuación, ás 22:30 horas, terá 
lugar unha exhibición de zumba 
a cargo do grupo “As Resilientes”, 
que animará a velada con move-
mento e enerxía.
Xa á medianoite, celebrarase a 
peculiar tradición das badaladas 
pre-fi nde, marcando simbolica-
mente a chegada do novo ano. 
O evento concluirá coa actuación 
musical do dúo Estrellas, que po-
ñerá o broche fi nal á noite. Ade-
mais, contarase cun photocall 
para que os asistentes poidan 
inmortalizar os seus momentos 
no evento.

Obradoiros de Nadal 
e a Festa de Pre Finde 
conforman o programa
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José Tomé anuncia que se 
licitará antes de final de 
ano a súa construción na 
finca Gayoso Castro

O Presidente da Deputación, 
José Tomé Roca, vén de anun-
ciar que a institución provincial 
licitará antes de final de ano a 
construción da granxa de porco 
celta por 1,057M€. O mandata-
rio provincial cumpre así co seu 
compromiso de dotar á provincia 
dun servizo público que, segundo 
explica, será “fundamental para o 
futuro do noso sector primario” e 
“decisivo na formación dos profe-
sionais que serán os encargados 
de velar pola saúde animal e a 
sostibilidade da nosa gandería”.
Detalla que está previsto que 
a Deputación licite os traballos 
antes de que remate o ano, para 
podelos adxudicar no primeiro 
trimestre de 2025, “coa ambición 
de que esta granxa de porco celta 
estea en pleno funcionamento no 
ano 2026”. 
“Esta nova granxa nace como 
un espazo de formación, que 
conectará a teoría e a práctica, 
permitíndolle aos estudantes da 
Facultade de Veterinaria e aos 
Enxeñeiros Agrónomos da USC do 
Campus Terra realizar prácticas 
formativas de gran valor”, destaca 
Tomé Roca, que engade que 
servirá tamén “para seguir traba-
llando para que a Facultade de 
Veterinaria supere as inspeccións 
europeas e manteña un alto pos-

to no ránking de Shangai como as 
mellores do mundo. A formación 
práctica é esencial para que os 
nosos futuros profesionais adqui-
ran as competencias necesarias 
para facer fronte aos retos que 
presenta o sector nun laboratorio 
vivo”, argumenta.

AS INSTALACIÓNS. Cunha capa-
cidade máxima de 24 porcas de 
cría e 5 porcos reprodutores, as 
instalacións que se situarán no 
complexo da finca Gayoso Castro 
que a Deputación de Lugo ten 
en Castro de Rei e terán unha 
superficie edificada de máis de 
1.000 m2 e consistirán nun espa-
zo “multifuncional” que incluirá 
unha nave de produción, zona 
de corentena, aulas, vestiarios e 
almacenaxe.
A nave de produción será a es-
trutura principal da granxa, onde 
se desenvolverá a maior parte da 
actividade. A nave dividirase en 

distintos módulos que separarán 
as diferentes etapas da produ-
ción. Haberá unha zona de coren-
tena, unha área separada da nave 
principal que será utilizada para 
illar os animais en caso dalgunha 
enfermidade. Na Granxa haberá 
tamén aulas, vestiarios, 4 silos 
para almacenar alimento, depósi-
tos de auga, grupos electróxenos, 
unha fosa de xurro, ademais de 
pistas para comunicar as diferen-
tes zonas e os correspondentes 
peches perimetrais do recinto.
Sinala o Presidente que se 
integrará “perfectamente nas 
actividades que xa estamos 
desenvolvendo na Granxa Gayoso 
Castro”, e lembra que a Deputa-
ción está a levar a cabo proxec-
tos de crianza de xatas de raza 
rubia galega en colaboración con 
ACRUGA, recría de gando vacún, 
a Granxa Experimental de Leite 
e a recuperación da raza de vaca 
cachena e cría de cabalos. “Unha 
actividade que agora se ve refor-
zada coa conservación e mellora 
da raza porco celta, que servirá 
tamén para a formación universi-
taria de veterinarios e enxeñeiros 
agrónomos”, valora.

COMPROMISO. “Seguimos co 
noso obxectivo de poñer a forma-
ción, a investigación e a innova-
ción ao servizo dos gandeiros e 
gandeiras da nosa provincia, de 
todo o sector primario, e ao servi-
zo do desenvolvemento do rural”, 
destaca o mandatario provincial. 
Sinala que “a provincia de Lugo 
é punteira na produción de leite, 
carne e madeira, e a Deputación 
está decidida a seguir apoiando 
e desenvolvendo estes sectores”, 
detallando que “a agricultura e 
a gandería son as raíces da nosa 

economía e, como tal, merecen 
ser potenciadas e coidadas”.
Esta granxa de porco celta contri-
buirá, en palabras do Presidente, 
ao desenvolvemento económico 
da provincia de Lugo a través do 
impulso dun sector produtivo 
esencial para a nosa provincia; 
a afianzar a posición da provin-
cia de Lugo no mapa do ensino 
superior europeo; e a reter o 
talento dos mozos e mozas, e a 
fixar poboación no rural da nosa 
provincia.

FALTA DE VISIÓN DA XUNTA. “As 
Administracións Públicas temos 
un deber”, indica José Tomé Roca, 
“atender á cidadanía, no seu día 
a día, pero tamén, planificar e 
impulsar o futuro da sociedade a 
medio e longo prazo, dende unha 
visión global e estratéxica do 
territorio; dende o coñecemen-
to da súa realidade e das súas 
oportunidades”. E nese sentido 
comenta que “botamos en falta 
esta visión estratéxica por parte 
da Administración autonómica 
que debería liderar esta acción 
política, e sobre todo, é quen 
ten as competencias e os medios 
económicos para axudar ao rural, 
pero a realidade é que non se lle 
está vendo unha política clara de 
axuda ao medio rural”.
Destaca que “desde a Deputa-
ción de Lugo, intentamos paliar 
esa falta de visión estratéxica de 
futuro para o sector primario e 
para o rural, dentro das nosas 
posibilidades e cos recursos dos 
que dispoñemos” e que nese 
sentido a institución provincial 
faino “coa fórmula máis axeitada: 
da man dos sectores produtivos e 
incorporando o coñecemento da 
Universidade”.

Un millón de euros para a granxa de porco celta

 Cunha 
 capacidade 
 máxima de 

 24 porcas de 
 cría e 5 porcos 

 reprodutores, as 
 instalacións 
 terán unha 

 superficie de 
 máis de 1.000

 metros cadrados 
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rábade

O Concello de Rábade vén de ha-
bilitar un dispositi vo TVP de pa-
gamento con tarxeta na casa do 
concello para que as persoas que 
o desexen poidan aboar alí os seus 
recibos, sen a necesidade de ter 
que trasladarse a unha ofi cina ban-
caria.
É válido para o pagamento de taxas 
do Concello, agás os recibos emiti -
dos pola Deputación de Lugo (IBI e 
IVTM).

Pódense pagar, por exemplo os 
certi fi cados de empadroamen-
to, as liquidacións de ICIO, as 
taxas por inicio ou transmisión 
de acti vidade, unha certi fi cación 
catastral, a primeira expedición 
dunha pasaxe de vehículos, os 
bonos das piscinas no verán, e 
outros varios.
O servizo xa está dispoñible no 
Rexistro do Concello de Rábade 
para quen queira facer uso del.

Implantan un sistema de 
pagamento TPV de taxas

O centro de saúde conta cun novo 
aspecto exterior que permiti rá me-
llorar a efi ciencia enerxéti ca do edi-
fi cio. A Consellería de Sanidade fi -
nalizou nestes días unhas obras moi 
demandadas polos veciños.
As actuacións, que deron comezo no 
verán, incluíron a instalación dunha 
nova corti na vexetal e corti nas inte-
riores que reducen a incidencia do 
sol e as inclemencias meteorolóxi-
cas nos grandes ventanais que dan 
acceso á sala de espera. Durante o 

verán esta situación provocaba que 
aumentara considerablemente a 
temperatura no interior e tampouco 
ofrecían sufi ciente protección contra 
o frío.
Para mellorar estes problemas de 
humidade e frío, tamén se renovou a 
cuberta do edifi cio. Así mesmo, pin-
táronse as paredes da sala de espera 
e renovouse o mobiliario desta área, 
entre outras intervencións.
O custo total das obras foi asumido 
pola Consellería de Sanidade.

Finalizan no centro de 
saúde a obra de reforma

O ex alcalde e agora representante 
do parti do Independente, Francisco 
Fernández Montes, criti cou a deci-
sión da alcaldesa da localidade, do 
Parti do Popular, Remedios González, 
de cambiar o proxecto dunha roton-
da para que non afecte a uns terreos 
propiedade privada da alcaldesa.
Segundo explica, existí a un acordo 
con Adif para facer unha rotonda ao 
fi nal da rúa Xeneral Arce cando esta 
pase a quedar cortada ao eliminar 
o paso a nivel que conecta esta vía 
coa que vai ao cemiterio. Este acor-
do fí xose ao mesmo tempo que se 
negociou a construción do paso ele-
vado.
O obxecti vo desta obra era facilitar 
aos usuarios da vía dar a volta xa que 
se trata dunha rúa moi estreita. Nun 
principio a intención era ampliar o 
ancho da estrada e facer unha ro-
tonda no medio ao fi nal, o que impli-
caba coller algo de terreo das fi ncas 
que estaban a ámbolos dous lados, 
unha delas, da alcaldesa.
“Cando negociamos sendo eu al-
calde, ela negouse a facer a cesión, 
mentres que os outros veciños si 
apoiaron a iniciati va e agora o que 
fi xo foi mover a rotonda para o ou-

tro lado de forma que non afecte 
aos seus terreos e si o faga en maior 
medida aos veciños do outro lado”, 
explica Montes.
Ao fi nal, engade que se pretende 
facer unha expropiación nos outros 
terreos pero só para facer a rotonda.
Aínda así, non faltan as voces críti -
cas que negan a necesidades de fa-
cer unha rotonda para unha rúa na 
que viven unicamente tres persoas. 
“Sería moito máis barato colocar un 
sinal de vía sen saída”, din.
De todos os xeitos, esta non é a única 
polémica xurdida nos últi mos tem-
pos sobre a xesti ón municipal.

No pleno desta semana foi moi cri-
ti cada a proposta de establecer un 
salario de 14 pagas de 1.461 euros 
para o terceiro tenente de alcalde 
por media xornada de traballo. A 
coincidencia é que é irmán da al-
caldesa e que a oposición considera 
totalmente desproporcionado este 
salario.
Así mesmo, os parti dos da oposición 
acusaron tamén á alcaldesa de asfal-
tar a avenida dos Remedios só na-
quelas zonas das leiras propiedade 
de Remedios González e do tenente 
de alcalde, mentres no resto da vía 
só se amañaron algunhas fochancas.

A oposición acusa á alcaldesa 
de favorecer intereses privados

Rábade arrancou a súa programa-
ción de Nadal cunha excursión e un 
encontro de corais, pero deixou para 
acender o alumeado o vindeiro día 
13 de decembro.
Ademais, o día 14, José Manuel Ro-
dríguez vai presentar Poesía de mar 
y amar no Centro Sociocultural, pero 
as verdadeiras festas iniciaranse o  
21 de decembro co tradicional re-
cheo de Nadal coa proba da fortuna 
con sorteo de agasallos e chocolate 
con churros.
O 22 haberá un concerto a cargo da 
Banda da Escola Municipal de Mú-
sica e o 23 dará comezo o campa-

mento para nenos e nenas de 4 a 12 
anos. Pasada a xornada de Nadal, o 
25, haberá un espectáculo de maxia 
a cargo do Mago Roberto Lolo e o 28 
será a vez do baile prefi nde con mú-
sica en directo.
Outra das citas que non podían faltar 
é a Don Silvestre, unha carreira para 
nenos e nenas e maiores, que se vai 
celebrar o día 31 con premios para 
os mellores disfraces.
O día 2 de xaneiro estará en Rábade 
a foodtruck de Galicia Sabe Amar, 
coincidindo coa feira local e o día 4 
farase o recheo de Reis cunha nova 
proba fortuna. Finalmente, o día 5 

remata a programación coa chegada 
dos Reis Magos a Rábade con agasa-
llos para todos os nenos e nenas.
Por outra banda, os premiados no 
concurso de postais de nadal foron, 
entre os menores de 5 anos, para 
Leire Beciero Quijada, Naia Beciero 
Bouso e Gabriel Fernández Sanmar-
tí n. Na categoría de 7 a 9 anos gañou 
Yanira Casanova Rábade, seguida de 
Antón Devesa Lage e Area Barreiro 
Barja. No grupo de 10 a 13 anos o 
primeiro premio foi para Iván Jesús 
Río Pernas, seguido de Ariadna Fer-
nández Méndez e Marcos Vanelus 
Ciocan.

Arranca o programa de Nadal
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A Deputación aprobou no Pleno os 
Orzamentos do 2025 que, con máis 
de 130 millóns de euros, “reforzarán 
o proxecto de progreso social e eco-
nómico”. Así o manifestou a depu-
tada de Economía, Recadación, Fa-
cenda e Especial de Contas, Carmela 
López Moreno, na sesión celebrada 
no Pazo de San Marcos, e na que 
subliñou que o presuposto sube un 
12%, grazas aos fondos do Estado.
O presidente da Deputación, José 
Tomé Roca, valoraba antes da sesión 
provincial ante os medios de co-
municación que “é un bo día para a 
provincia de Lugo”. “Un documento 
que nos permiti rá seguir mellorando 
a provincia neses catro piares que 
sustentan a acción deste Goberno”, 
citando á mobilidade, a cooperación 
cos concellos, as políti cas sociais e o 
apoio aos sectores produti vos.
Incidiu a deputada en que o proxec-
to está “centrado en achegar os 
servizos públicos e en promover a 
acti vidade económica” e destacou 
que a Deputación de Lugo é unha 
Administración que cumpre, cunha 
execución do gasto que o ano pasa-
do superou o 87%.
López Moreno valorou os orzamen-
tos como “investi dores, sociais e cla-
ramente expansivos”, porque sobe o 
capítulo desti nado a investi mentos 
reais en practi camente un 16%, ata 
os 19,14 millóns de euros; as transfe-
rencias correntes en preto dun 14%, 
ata os 17,8 millóns; e os fondos des-
ti nados ás políti cas sociais volven su-
poñer preto dun terzo do Orzamen-
to, subindo un 8% máis ata acadar os 
41,2 millóns.
A Deputación dedica nos Orzamen-

tos do 2025 preto de 11 millóns de 
euros para os 9 centros de atención 
a maiores que hai en servizo - Tra-
bada, Pol, Ribadeo, A Fonsagrada, 
Castroverde, Pedrafi ta do Cebreiro, 
Meira, Navia de Suarna e Ribas de Sil 
- e conti nuar cos proxectos compro-
meti dos noutros 9 concellos da pro-
vincia. Co compromiso do Presiden-
te, José Tomé Roca, de abrir neste 
mandato as residencias de Becerreá, 
Guiti riz e A Pontenova.
O Servizo de Axuda no Fogar seguirá 
contando co fi nanciamento da De-
putación, que investi rá 3,4 millóns 
para a súa prestación. Ademais a ins-
ti tución provincial manterá o servizo 
de teleasistencia domiciliaria. Así 
mesmo, o Goberno provincial inclúe 
1,4 millóns a colaborar con diferen-
tes asociacións que traballan contra 
a pobreza e a exclusión social para 
reforzar a rede de apoio que estes 
colecti vos ofrecen ás persoas que 
máis o necesitan.
Polo que respecta ás políti cas de em-
prego contarán con 4 millóns para 
favorecer a contratación e mellorar 
a empregabilidade a través da for-
mación; educación, con preto de 3 

millóns, tanto para o Centro de For-
mación Audiovisual da Deputación 
–o único público desta rama na pro-
vincia-, como para o apoio da Uni-
versidade pública os recursos para 
as políti cas vinculadas coa igualda-
de; Deportes; Cultura e Artesanía e 
Deseño.

ESTRADAS. A mellora da mobilida-
de “é outro dos grandes piares dos 
Orzamentos”, explicou e por iso, de-
tallou, a Deputación desti nará ás es-
tradas máis do 21% do total dos seus 
fondos, incrementando por riba dos 
27 millóns de euros, tanto para obra 
nova, como para conservación, des-
broce e actuacións do Parque Móbil, 
en estradas provinciais e municipais. 
Un incremento que supón un 42% 
máis respecto ao 2024, cando a insti -
tución provincial desti nou a estradas 
19,4 millóns.
Carmela López explicou que no 2019 
as parti das da Deputación sumaban 
algo máis de 14 millóns, polo que en 
seis anos case se duplicaron os fon-
dos. O Goberno da Deputación sube 
o Plan Deputación de cooperación 
cos Concellos ata os 22 millóns.

O Pleno aproba uns orzamentos 
que ascenden a 130 millóns

A Xunta de Goberno da Deputa-
ción de Lugo aprobou un conxun-
to de investi mentos por un total 
de 2,25 millóns euros para rea-
lizar novas obras e actuacións 
que benefi ciarán directamente 
aos veciños e veciñas da provin-
cia. Así o anunciou o deputado 
de Promoción Económica e So-
cial, Pablo Rivera Capón, que 
recalcou que son “proxectos que 
mellorarán a rede de estradas 
provinciais, así como os servizos, 
as infraestruturas e diversas do-
tacións de oito concellos da pro-
vincia”.
Rivera Capón fi xo referencia a 
que “un dos nosos obxecti vos 
prioritarios como Goberno Pro-
vincial é a mellora da mobilidade 
do conxunto da provincia. Por 
iso, na sesión desta mañá apro-
bamos licitar por un importe de 
algo máis de 1,8 millóns de euros 
as obras de acondicionamento 
de 7 estradas provinciais ao seu 
paso polas comarcas da Terra 
Chá, Lugo, A Mariña e a Monta-
ña”.
Na comarca da Mariña acon-
dicionarase en Trabada a LU-P-
6101, a estrada que une Traba-
dela ata a Ría por Sante con case 
150.000 euros. O tramo que se 
vai arranxar vai do punto 1,3 ata 
o 3,5 e os traballos consisti rán na 
pavimentación e no repintado da 
sinalización e o balizamento.
O prazo de execución de todos 
estes traballos é de 2 meses des-

de que se inicien as obras.
Na comarca da Terra Chá, apro-
báronse os proxectos de mellora 
de catro estradas. Na LU-P-2301, 
que une Guiti riz con Vilares, a 
insti tución provincial desti na case 
247.000 euros para acondicionar 
o tramo que vai dende o punto 
quilométrico 6,7 ata o 9,2.
Con preto de 206.000 euros 
arranxaranse outras dúas vías. 
Por unha banda, en Xermade 
acondicionarase un treito da LU-
P-2206, a vía que une Roupar ata 
Vilapedre por Lousada. En con-
creto é o tramo que vai desde o 
punto quilométrico 1,8 ata o 5,5; 
e por outra banda, en Vilalba re-
novarase a LU-P-6509, a estrada 
limítrofe que vai de Carrizo ata 
Lousada. O proxecto inclúe a re-
posición das marcas viais desde o 
principio da vía e ata o punto 9.
Por últi mo nesta comarca, a De-
putación desti na máis de 422.140 
euros para acondicionar dous 
tramos do cinto comarcal, a LU-P-
1611, ao seu paso polo concello 
de Begonte. Mellorarase o treito 
que vai do punto 71,7 ao 73,1; e 
do 78,6 ata o 81,8.
As obras que se van realizar nes-
tes tres proxectos consisten na 
reapertura de cunetas, a repavi-
mentación do fi rme e a reposi-
ción da sinalización.
Na comarca de Lugo, realizaranse 
actuacións no Corgo e Castro-
verde e na Montaña a actuación 
máis relevante será nas Nogais.

A Deputación aproba o 
primeiro paquete obras 
do Plan de Estradas
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COLABORACIÓNS

Nesta columna temos 
aludido a iniciativas 
literarias levadas a 
cabo por escritores 
da Terra, homes e 

mulleres que non teñen as letras 
como o seu medio de vida, senón 
que a súa vida laboral descorre 
por outros eidos. Exemplos como 
o de Pastora Veres, dos Vilares, 
ou Xosé Manuel Felpeto, de Ca-
breiros, ou Manuel Iglesias Tur-
nes, de algo máis lonxe, da bisba-
rra A Barcala, preto de Santiago, 
tiveron merecido artigo por parte 
dun servidor, quen tamén, sen 

pecar de vanidoso e con toda hu-
mildade, se atreveu a sacar á luz 
algunha que outra publicación. 
Os traballos das persoas aludidas 
son de obrigada lectura para co-
ñecer a realidade galega, como 
era a vida da xente nas aldeas, 
como se evolucionou co paso dos 
anos e entender fenómenos tan 
diversos que irían desde a emi-
gración, a axuda mutua, o caci-
quismo e o abuso de poder,  ata 
a modernización, o machismo 
e o empoderamento da muller. 
Porque todas esas complexidades 
son analizadas por estes crea-
dores que tiveron a afouteza de 
sentar diante dunha pantalla e 
teclear horas, días e semanas ata 
rematar a historia que sería des-
frutada polos lectores.

O último destes valentes –si, este 
é o cualificativo que un lles quere 
outorgar- é Manuel Vázquez coa 
súa novela O pracer da chuvia. 
Manuel, quen naceu en Valon-
ga, no concello de Pol, traballa 
como celador no Hula, amosa ao 
longo do seu libro a súa propia 
vida, realizando un percorrido 
desde a infancia na aldea e o 
salto á cidade coas consecuen-
cias que derivaron dese trasla-
do, ata a súa época universitaria 
e a iniciación e consolidación no 
mundo laboral. O prologuista, 
Xesús Trashorras, de Castrover-
de introduce á perfección o que 
agardaremos na lectura da obra. 
E efectivamente, a definición de 
autobiográfica, pero ao mesmo 
tempo xeracional, non pode ser 

máis acertada. Estamos ante al-
guén que se encadraría no grupo 
dos ‘babyboom’, os que naceron 
na década dos sesenta ata me-
diados dos setenta, que viviron 
nesa época de desenvolvemen-
to económico, onde paseniño 
se desenvolvía unha moderniza-
ción xeneralizada. No caso ga-
lego, asistimos  unha nova vaga 
de fuxidas cara destinos onde 
ofrecían mellores expectativas. 
A Galicia interior comezaría a 
baleirarse, mentres aqueles que 
quedaban, ían mecanizándose 
pasando da mera produción de 
subsistencia a modernas explo-
tacións gandeiras.
Manuel Vázquez conta en pri-
meira persoa o que supuxo para 
el sendo un neno deixar o berce 

para morar na capital. O choque 
idiomático, a cuestión da identi-
dade, o auto odio son debullados 
ao longo das páxinas con magní-
fica precisión, ditando sentenza 
coa súa testemuña. Novamente, 
ao igual que noutros casos sina-
lados, estamos ante unha autén-
tica acta notarial do que é o noso 
País. O pracer da chuvia, está 
escrito coas entrañas e dá cobixo 
a personaxes reais, sabios e refe-
rentes para quen estaba a carón 
deles. E tamén, sobre todo, o que 
atopamos é unha reivindicación 
en voz alta e un recoñecemento 
sen fisuras do mundo rural, da al-
dea e das súas xentes.
E todo elo, escrito por un celador 
de hospital quen naceu nas terras 
de Pol.

Pablo Veiga

O pracer da chuvia
COA NOSA VOZ

Fejoó, Rueda e o bilingüismo harmónico-cordial

No libro “Sempre en 
Galiza”, aseguraba 
Daniel Alfonso Ro-
dríguez Castelao, re-
centemente recoñe-

cido por unanimidade de todos os 
membros do Parlamento Galego 
como primeiro presidente da Ga-
liza, que si somos galegos é por 
obra e gracia do idioma, e pregun-
tábase: “¿Que diriamos se o Esta-
do mandase derrubar o Pórtico da 
Gloria?” Pois, segundo el, o noso 
idioma “é unha obra de arte mil 
veces superior á obra do mestre 
Mateo. Creouna o xenio inviolable 
do noso pobo e labrouna o amor, a 
dor e a ledicia de moitísimas xera-
cións. Unha lingua é máis que unha 
obra de arte; é matriz inesgotable 
de obras de arte”. 
Pero quen lle ía dicir a Castelao que 
íamos poñer uns Neróns gardan-
do esa preciosa obra, que pouco a 
pouco van queimando, até facela 

desaparecer do colorido mosaico 
universal que conforman as lin-
guas dos diferentes pobos, pois o 
pasado 11 de outubro o Instituto 
Galego de Estatística (IGE) fixo pú-
blicos uns datos sobre a saúde do 
noso querido idioma en 2023. Nel 
sinalan que por primeira vez na 
historia a porcentaxe de falantes 
habituais de español supera aos 
que utilizan maiormente o galego, 
pois o 29,6% de residentes na Gali-
za falan sempre español, cando du-
rante o bipartito, no 2008, era do 
20,2%, subindo ao 26,2% no 2013 
e baixando o 24,4% no 2018, debi-
do á activación do Decreto do PP 
de 2010. Malia á recuperación de 
galegofalantes, entre 2013 e 2018, 
o incremento de persoas que o fai 
en español subiu máis de nove pun-
tos en tan só 15 anos e xa o 53,6% 
da poboación entre 5 e 14 anos 
e o 43% entre os 15 e os 29 anos 
afirman expresarse sempre en es-
pañol, 24,1 e 17,6 puntos máis, res-
pectivamente, que no 2008.
Os populares, nin entre eles se po-
ñen de acordo nos motivos que nos 
levaron a esta dramática situación 

e cada un quere xustificala á súa 
maneira; o partido dixo que  “nun-
ca o galego tivo máis falantes”, 
pero o presidente Rueda recoñe-
ce a caída de galegofalantes e o 
avance de uso do español, pero por 
outra banda di que “ve o galego 
nun bo momento”, polo que rexeita 
asumir responsabilidades e asegu-
ra que non é necesario buscar solu-
cións. Ou sexa, que imos de vitoria 
en vitoria até a derrota final. 
Sen embargo, Valentín García, se-
cretario xeral de Política Lingüís-
tica, sae pola tanxente e di que “a 
poboación procedente do exterior 
chegada á Galiza nos últimos anos 
é un dato moi  importante que in-
flúe directamente no incremento 
de castelanfalantes”, que é un xeito 
de tirar peso pola borda para ali-
xeirar o barco, votándolle a culpa 
aos emigrantes, na vez de analizar 
o maltrato e desprezo que lle dan 
na escola ao idioma de Pondal, de 
Curros e Rosalía co Decreto de 2010, 
prohibindo o ensino íntegro en ga-
lego e impartilo na etapa de Educa-
ción Primaria, mais de Física, Quí-
mica, Matemáticas e Tecnoloxía, na 

Educación Secundaria. Isto é o que 
fai que só un 7% de nenos e nenas, 
entre 5 e 14 anos, aseguran falar 
sempre en galego, a non ser que o 
señor conselleiro pense que o outro 
93% de nenos e nenas son emigran-
tes. Eles, que teñen a obriga de ve-
lar pola súa vitalidade, poñen todos 
os medios ao seu alcance para a súa 
desaparición. 
Non é de estrañar que a oposición, 
BNG e PSdeG, culpen o PP de pro-
piciar estes datos negativos para o 
noso idioma, debido a súa política 
lingüística. Ana Pontón, asegurou 
que “a política de acoso e derribo 
do Partido Popular contra o gale-
go está sendo eficaz, levándonos á 
unha situación na que está en risco 
a propia supervivencia do idioma”. 
Pola súa parte, o PSdeG dixo que “a 
lingua propia do país está nunha 
situación límite”, e tamén Marcos 
Maceira, presidente da Mesa pola 
Normalización Lingüística, asegu-
rou que “estamos a falar da pri-
meira xeración completa que pa-
dece as consecuencias do Decreto 
de 2010 contra o galego”.
Dicía o crego e ilusionista valuro, 

Xosé Manuel Carballo, que renegar 
do idioma é como cuspirlle á cara 
a nosa nai o leite que mamamos, 
pero eles son capaces diso e moito 
mais, pois estes datos son produ-
to dese “bilingüismo harmónico-
cordial”, que potencia outros idio-
mas na escola e nas institucións 
en detrimento do galego, porque 
eles tamén rematan coa nosa eco-
nomía e saben que os nosos fillos e 
netos terán que emigrar e din que 
o galego non sirve para andar polo 
mundo, cando co galego, pai do 
portugués, sírvenos para entender-
nos perfectamente con 265 millóns 
de persoas repartidas por todos os 
continentes, sendo o idioma mais 
falado no hemisferio sur. 
Detrás virá quen bo te fará, di o 
refrán, e tanto Feijoó como Rueda 
superaron a Fraga no seu odio ao 
idioma, pero non podemos deixar 
que estes lingüicidas esfarelen esa 
obra de arte colectiva, que empe-
zaron fai centos de anos os nosos 
antepasados, porque nós quere-
mos galego, e seguirémolo coidan-
do para deixarllo vivo ás futuras 
xeracións.

Raul Río

FAíSCAS QUE ESPALLA O VENTO
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TERRA CHÁ

O Clúster da Lousa de Galicia ce-
lebrou a súa primeira edición do 
Premio Pioneiros da Lousa, un re-
coñecemento que, segundo o seu 
presidente, Víctor Cobo, busca 
“preservar na memoria das xera-
cións actuais e futuras o esforzo de 
todas aquelas persoas que iniciaron 
a súa acti vidade con medios rudi-
mentarios, logrando converter este 
sector nun dos motores económi-
cos de Galicia”.
O acto ti vo lugar nas instalacións 

do Complexo Hostaleiro Paladium 
de Vilamartí n de Valdeorras, con-
tando con máis de 180 asistentes. 
Nesta ocasión inaugural, o galardón 
foi concedido a once concellos con 
maior tradición louseira, en recoñe-
cemento á súa contribución esen-
cial para o desenvolvemento do 
sector. Na provincia os galardoados 
foron os concellos da Fonsagrada, 
Mondoñedo, A Pastoriza, Lourenzá, 
Samos, Pol, Quiroga e Folgoso do 
Courel.

O Clúster da lousa premia 
dous concellos chairegos

As familias afectadas pola falta con-
ti nuada de atención pediátrica nos 
concellos de Castro de Rei, Outeiro 
de Rei e Cospeito solicitaron unha 
xuntanza co delegado Territorial da 
Xunta en Lugo e co xerente da Área 
Sanitaria de Lugo.
O colecti vo cre necesario expo-
ñerlles “a nosa situación para que 
sexan partí cipes de como nos sen-
ti mos ante o deterioro constante 
deste servizo público, e esixirlles 
que tomen as medidas oportunas 
para solucionar un problema que 
afecta a máis de 1200 crianzas dos 

tres concellos afectados”.
“Levamos preto dun mes agardan-
do pola resposta a esta solicitude, 
esperemos non tarden en darnos 
unha reposta para recibirnos e así 
poder expoñerlles a nosa situa-
ción” dixo, Lucía Madarro, nai afec-
tada pola falta de pediatra.
“Non estamos a pedir nada excep-
cional; simplemente queremos 
que se garantan os nosos dereitos, 
os dereitos das nosas crianzas a 
ter unha atención pediátrica digna 
dentro da sanidade pública”, con-
clúen.

Afectados pola falta 
de pediatras reclaman 
unha xuntanza co Sergas

A conselleira do Medio Rural, María 
José Gómez, defi niu os gandeiros 
galegos como “garantes dunha par-
te moi importante da identi dade de 
Galicia” e cualifi cou o sector leiteiro 
como “indispensable no económico, 
pero tamén na variable demográfi ca 
e social, para vertebrar e manter po-
boación no rural”.  Foi a encargada 
de pehcar o acto de entrega dos VIII 
Premios á Excelencia Hixiénico-Sa-
nitaria das Explotacións Leiteiras de 
Leite Cru de Vaca (Exceleite 2024).
A gandaría de Friol Casa Codesal 
recibiu dous dos 20 premios que se 
outorgaron en dez categorías.  Na 
de Gandaría Ecolóxica fí xose co ouro 
mentres que na de Gandaría exten-
siva de mediano tamaño gañou a 
prata. Ademais houbo premios para 
outras gandarías da provincia en 
Vilalba, Monforte, Sarria, Cospeito, 
Xermade e O Páramo.

Gandarías da zona 
triunfan nos premios 
Exceleite

A Xunta entregou os diplomas ás 
20 persoas que completaron a súa 
formación no obradoiro de empre-
go Santa Isabel V, promovido polo 
Concello de Outeiro de Rei asocia-
do cos de Castro de Rei e Cospeito. 
Na clausura parti cipou a directora 
territorial da Consellería de Empre-
go, Comercio e Emigración, Carmen 
José López.
Os mesmos municipios comparti rán 
un novo taller -Camiño da Chaira 
VIII– que comezará este ano e pro-
porcionará oportunidades laborais 
a outras 20 persoas desemprega-
das. Ambas iniciati vas suman un 
investi mento de 943.000 euros do 
Goberno galego, a través das últi mas 
convocatorias de axudas a enti dades 
locais para desenvolver obradoiros 
de emprego nos seus territorios.
As especialidades imparti das no 
taller centráronse nos ámbitos da 
construción e a urbanización. No 
caso de Outeiro de Rei, o alumnado 
traballou no pintado e nos revesti -
mentos exteriores e interiores do 
recinto do campo de fútbol e dos 
centros socioculturais de Robra, 
Sobrada e Bonxe. En Castro de Rei, 
programouse a construción de 96 
nichos distribuídos en 24 panteóns 
do cemiterio de Duarría; así como a 
rehabilitación parcial da anti ga esco-
la unitaria de Mondriz.
Polo que respecta a Cospeito, as 
actuacións consisti ron na pavimen-
tación da rúa Daniel Castelao e do 

Camiño á Lagoa, ambos en Feira do 
Monte; e na humanización da rúa 
Billerma en Muimenta.

PIE. A Casa da Cultura de Outeiro de 
Rei acolleu a clausura do Programa 
Integrado de Emprego que se iniciou 
o 13 de novembro de 2023 e nel 
parti ciparon 100 mulleres dos con-
cellos de Abadín, Begonte, Castro 
de Rei, Cospeito, Friol, Mondoñedo, 
Outeiro de Rei e Rábade. Durante o 
programa integrado de emprego, 40 
mulleres do mesmo acadaron unha 
oportunidade para incorporarse ao 
mercado laboral. Agora xa se está 
poñendo en marcha o seguinte pro-
grama integrado 2024/2025.

O CASTRO. A Xunta clausurou o 
obradoiro de emprego O Castro IX, 
promovido polo Concello de Ribeira 
de Piquín asociado cos de Castro-
verde, Pol, A Pastoriza e Riotorto. A 
iniciati va terá conti nuidade cun novo 
taller comparti do polos mesmos mu-
nicipios que comeza en decembro e 
terá unha duración de nove meses.
Durante o últi mo ano, os parti ci-
pantes recibiron formación teórica 
e prácti ca, desempeñando traballos 
de interese público nos concellos 
promotores. No que respecta a Rio-
torto, Ribeira de Piquín e A Pasto-
riza levaron a cabo o mantemento 
e acondicionamento de múlti ples 
zonas verdes, rutas fl uviais, rutas de 
sendeirismo e áreas recreati vas.

Rematan tres obradoiros 
de emprego da comarca

A Vicepresidencia da Deputación 
promove un ano máis a presenza de 
tradición propias nas datas de Nadal 
co espectáculo A Apalpadora, que se 
representará en 40 localidades.
O alumnado do colexio de Rábade 
acolleu unha das primeiras repre-
sentacións deste espectáculo de 
narración oral e música en directo 
de Antí a Vázquez (a fi lla do Apalpa-
dor) e o músico André Espiñeira.A 
Apalpadora visitará tamén  o xoves 
19 decembro no Lagostelle de Guiti -
riz ás 12:30 horas. O domingo 22 de 
decembro será a vez do local Veciñal 
Amuraxe, en Xermade, ás 11.30 ho-
ras e ás 13.00 en Moncelos, Abadín.
O venres 27 estarán na casa da cul-
tura de Vilalba, ás 17:00 horas e o sá-
bado 28 será no Centro Sociocultural 
Friol ás 12:00 horas. Rematarán o 
domingo 29 no local veciñal de Gaio-
so, en Outeiro de Rei ás 12.30 horas.

A Apalpadora fará 
varios espectáculos
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Por Daniel Rodríguez Saavedra
O día ventoso non amedrentou os 
bravos palanadores que deron o 
mellor de si en cada golpe da billar-
da esta fi n de semana no Aberto 
do Minho no campo de Nadela. E 
mentres todos agardábamos o des-
enlace do “grupo da morte”, noutros 
campos decidíanse os gañadores da 
xornada. Así Milio con 23 puntos foi 
o gañador e Félix, con 22, segundo. 

O terceiro posto saíu dun desempa-
te entre Albino, Chousa e Sachas. O 
mellor foi Chousa. En donas domi-
nio de Casti ñeiro con Vanesa e Cris 
por diante de Alba. Diego e Mateu 
comparti ron o primeiro chanzo dos 
infantí s e Antí a e Mateo tamén com-
parti ron o segundo posto.
En canto a equipos, estréanse no po-
dio os Carabullo por diante de Billar-
deiros Musicais e Troitas Bravas.

Milio gaña o Aberto de 
billarda do Minho

DEPORTES

O Trail das Bestas, a proba de mon-
taña do Xistral creada en 2017, foi 
disti nguido nos XV Premios Galicia 
á Xesti ón Deporti va, na categoría de 
Xesti ón sosti ble. Este recoñecemen-
to, outorgado pola Asociación Gale-
ga de Xesti ón Deporti va (Agaxede), 
destaca o labor colecti vo na organi-
zación deste evento que xa se con-
solidou como unha das citas máis 
importantes. O galardón foi decidi-
do por un xurado composto por 12 
membros e a entrega terá lugar nun-
ha gala no Pazo da Cultura de Carba-
llo (A Coruña) o 13 de decembro.
Desde o Concello expresaron o seu 
agradecemento a todas as persoas 
que o fi xeron posible, destacando o 
esforzo colecti vo que permiti u con-
solidar esta proba como unha refe-
rencia no deporte sosti ble. En par-
ti cular, mencionaron a contribución 
dos anteriores tenentes de alcalde, 
Belén Chao e Mario Rouco, así como 
de todos os integrantes da organiza-
ción que, ano tras ano, traballan para 
garanti r o éxito do evento.

O Trail das Bestas 
recibe un dos Premios 
Galicia do Deporte 
pola xesti ón sosti ble

NOVO MARCADOR

O Concello de Rábade estreou o novo marcador instalado no pavillón muni-
cipal. Este avariouse e ti vo que ser substi tuído polo que se aproveitou para 
incorpora un con máis servizos.

Vilalba acollerá o I Campus de Por-
teiros Álex Santomé - R.C. Villalbés, 
os días 26, 27 e 28 de decembro. 
A acti vidade, dirixida a deporti stas 
nados entre os anos 2006 e 2019, 
desenvolverase en horario de 9:30 
a 13:30 horas, no Anexo da Mada-
lena.
As inscricións estarán abertas ata o 
15 de decembro e contan con pra-
zas limitadas. Os parti cipantes que 
formen parte do RC Villalbés debe-
rán abonar unha cota de 60 euros, 

mentres que para os non integran-
tes do club o custo será de 80 eu-
ros. A matrícula inclúe un suadoiro 
e unha camiseta. Ademais, haberá 
importantes descontos na com-
pra de luvas de marca. Para máis 
información e inscricións, pódese 
contactar a través dos teléfonos 
646 361 273 (Juan) ou 601 344 
210 (Santomé). Este campus conta 
co apoio da Deputación de Lugo, a 
Xunta de Galicia e diversas enti da-
des colaboradoras.

Vilalba acolle no Nadal 
o I Campus de Porteiros

A Vicepresidencia da Deputación de 
Lugo patrocina un ano máis a Copa 
Deputación de Fútbol, na que parti -
ciparán 86 equipos de 2 e 3 División 
Feminina, Preferente Autonómica 
Masculina, Primeira, Segunda e 
Terceira Autonómica Masculina.
A competi ción, que comezará a pri-
meira semana de xaneiro, ofrece 
aos equipos de fútbol afeccionado a 
posibilidade de parti ciparen nunha 
competi ción de ámbito provincial, 
con alicientes competi ti vos diferen-
tes aos das ligas, ao tempo que su-

pón unha inxección económica para 
os clubs, xa que a Vicepresidencia da 
Deputación de Lugo premia os equi-
pos parti cipantes por cada elimina-
toria xogada, con diferentes contí as 
en función da categoría e da condi-
ción de local ou visitante (entre 250 
e 400 euros). En suma, distribuíranse 
preto de 24.950 euros entre os equi-
pos parti cipantes.
Na Liga Galega Feminina Segunda e 
Terceira parti ciparán 9 equipos. Rea-
lizarase unha fase previa o 2 de mar-
zo e conti nuará cos cuartos de fi nal o 

18 de maio. As semifi nais serán o 1 
de xuño e a fi nal o 15 de xuño.
A Preferente Autonómica e Primeira 
Autonómica Masculina contará con 
23 equipos. A Fase Previa será o 5 de 
xaneiro, oitavos o 18 de maio, cuar-
tos o 8 de xuño deixando as semifi -
nais e fi nal para o 15 e 22 de xuño.
54 equipos parti ciparán en Segun-
da e Terceira Autonómica Masculi-
na desde o 5 de xaneiro seguindo a 
mesma liña que a anterior pero re-
matando o 15 de xuño. O acceso aos 
encontros será libre.

A Copa Deputación de fútbol 
comeza en xaneiro con 86 equipos

Membros do Club Loitas Olímpi-
cas Vilalba viaxaron a terras vascas 
para parti cipar nun dos torneos de 
maior nivel nacional para as cate-
gorías base.
Ate Barakaldo, e convocados pola 
Selección Galega, desprazáronse 
algunhas das promesas da catego-
ría U13. Trátase de Jimena García, 
que acadou o ouro; Héctor Somo-
za, que regresou coa prata, e Kike 
Seoane, que rematou nun merito-

rio 4º posto en menos de 70 kg.
Todos eles xa parti ciparon esta 
tempada nos Campionatos de 
España e este torneo supuxo 
unha magnífi ca oportunidade de 
preparación para a próxima tem-
pada 2025, na que xa loitarán na 
categoría U15. Tamén ti veron oca-
sión de coñecer á bronce olímpica 
Maider Unda, sen dúbida unha 
experiencia moti vadora para os 
deporti stas.

A loita vilalbesa logra en 
Barakaldo dous metais e 
un cuarto posto
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A ximnasia rítmica iniciou xa unha 
nova tempada na comarca, prepa-
rando ás ximnastas para unha nova 
competición e facéndoas desfrutar 
dun deporte que é un clásico entre 
as rapazas da comarca, aínda que 
xa hai algún rapaz que se apuntan a 
este deporte.
Falar de ximnasia rítmica na comarca 
da Terra Chá é falar do Club Violeta, 
con sede en Begonte, pero que xa 
está a traballar en numerosos conce-
llos da contorna.
Falamos coa súa fundadora, que 
tamén é a primeira adestradora do 
club, Ana Iglesias Ares.
Cando nace e como xurdiu a idea?
Hai 39 anos comecei a impartir cla-
ses de ximnasia rítmica na zona de 
Terra Chá e aos poucos foi xurdindo 
a necesidade de darlle saída ás com-
peticións a nenas que destacaban e 
íaselles quedando escasa unha soa 
exhibición en fin de curso. No ano 
1993 co apoio da miña familia, fun-
dei o Club Violeta. Comecei en Vilal-
ba pero, pouco a pouco, os concellos 
da zona foron demandando esta ac-

tividade ata expandirnos por toda a 
comarca.
Cuantos deportistas e categorías 
teñen?
Na competición do club actualmen-
te temos ao redor de 150 ximnastas 
que competición de todas as cate-
gorías e niveis. Ademais, nas escolas 
municipais coas que temos convenio 
sumamos 250. Despois, somos 4 
adestradoras e 4 axudantes.
Como se presenta a tempada?
Afrontamos a nova etapa cheas de 

ilusión e con moitas ganas de mello-
rar e gozar dun novo curso.
Cales son os proxectos máis inme-
diatos de futuro?
Non temos metas concretas para 
nós, o fundamental é manternos 
onde estamos e seguir creando afec-
ción por este fermoso deporte na 
nosa comarca.
E necesidades?
Supoño que as mesmas de toda a 
xente que adestra en calquera de-
porte, mellorar as condicións dos 

adestramentos, instalacións e recur-
sos en xeral.
Contando con axuda para manter 
ou club activo?
Si, a parte das típicas institucións 
como a Deputación, que adoita ou-
torgar algunha subvención aos clubs 
deportivos, contamos co apoio do 
concello de Begonte, que tamén co-
labora connosco.
Que nos pode dicir da afección?
Pois que é unha afección incondicio-
nal e chea de paixón e entrega, pen-
so que valoran moito o noso traballo 
e sobre todo están moi contentos 
coa ilusión que ven nos seus fillos 
pola rítmica.
Ademais da competición progra-
man máis actividades?
Si, a parte das distintas competicións 
oficiais, organizamos torneos amiga-
bles para as escolas municipais en 
distintos concellos e un festival de 
ximnasia que adóitase organizar en 
Vilalba a final de cada tempada.
A ximnasia rítmica está considerado 
un deporte feminino. A que idade é 
apropiado comezar?

O mellor para comezar a practicar 
a ximnasia rítmica é facelo ao redor 
dos 5 anos. É certo que a inmensa 
maioría son mozas, aínda que aos 
poucos cada vez máis mozos van 
collendo gusto... de feito, hai algúns 
a nivel galego e nacional realmente 
bos.
Que beneficios achega?
Fisicamente é un deporte moi com-
pleto, achega sobor de todo coor-
dinación, equilibrio, flexibilidade, 
forza, resistencia e harmonía no 
movemento, por citar algún... A nivel 
mental destacaría a disciplina, o tra-
ballo en equipo e o vínculo tan forte 
que se crea entre as ximnastas e que 
perdura a través do tempo, aínda 
despois de moitos anos retiradas da 
competición.
De que logros senten máis orgullo-
sos?
Malia contar con varios títulos ofi-
ciais a nivel galego tanto en conxun-
to como individual, agora mesmo 
diría que do que máis nos sentimos 
orgullosas é da gran actuación do 
conxunto sénior de base o pasado 
sábado 23 no campionato nacio-
nal que tivo lugar en Zaragoza. Para 
tres das ximnastas máis veteranas 
(Judith Dobao, Tania Gayoso e Ana 
Vilela) era a súa última actuación e 
foi un fermoso broche final a unha 
entregada vida deportiva de máis de 
20 anos neste club.... foi moi emo-
cionante.

“Afrontamos esta etapa cheas de ilusión 
e con ganas de gozar dun novo curso”
Ana Iglesias Ares é a primeira adestradora e fundadora do club Violeta de ximnasia rítmica

O domingo 13 de abril os amantes 
do ciclismo de montaña terán unha 
nova cita en Friol coa celebración da 
cuarta proba da Transgalaica - Mara-
tón MTB Series. Esta chega despois 
do seu paso por Cercedo-Cotobade, 
Ames e Silleda, e Terá o seu fin en 
Manzaneda o 27 de abril.
Será o segundo ano que esta proba 
pasará pola localidade luguesa.
Os participantes desta proba ciclista 
de montaña poderán gozar desde 
primeira hora da mañá dunha com-
petición que se desenvolverá nun 
circuíto de preto de 70 quilómetros 
con moitas esixencias físicas, que 
transcorrerán por distintos puntos 
da localidade.

A cuarta proba da 
Transgalaica de MTB 
regresa a Friol

A UNED de Lugo, en colaboración 
coa Fundación Breogán e a empresa 
Ecoballution, levou o proxecto Nin-
gún Aro Sen Rede aos colexios CEIP 
Plurilingüe de Xermade e CEIP Pluri-
lingüe Lagostelle de Guitiriz.
Esta iniciativa, que une deporte, 
reciclaxe e educación ambiental, 
ten como obxectivo principal con-
tribuír ao desenvolvemento sosti-
ble a través da economía circular, a 
promoción e consumo responsables 
e a práctica do deporte como ferra-
menta para a saúde e o benestar da 
cidadanía.
O alumnado de Educación Infantil 
e Primaria participou activamente 

na xornada, guiada polo director 
da Fundación Breogán, Luis Abel, 
e o biólogo da UNED, Alejandro 
Rodríguez. A actividade contou coa 

presenza da mascota do Club Ba-
loncesto Breogán, Maximus, que 
achegou diversión e entusiasmo 
ao evento. 

O proxecto Ningún Aro Sen Rede 
visita centros de Xermade e Guitiriz

Xa está aberto para participar na IX 
San Silvestre Vilalbesa que se cele-
brará o domingo 29 de decembro, a 
partir das 16:30 horas, coa saída e a 
chegada na praza da Constitución.
Os interesados e interesadas en par-
ticipar poderán inscribirse ata o 23 
de decembro, a través da web www.
championchipnorte.com. É gratuíta 
para as once categorías diferentes en 
función da idade e a distancia a reco-
rrer, ademais de agasallos e medalla 
para todos os participantes.
As carreiras de menores arrancarán 
en tramos de 10 minutos dende as 
16:30 horas. Mentres que todas as 
categorías da carreira absoluta e a 
andaina darán comezo ás 17:30.

Abre o prazo de 
inscrición para a San 
Silvestre vilalbesa
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Dentro do Camiño de 
Santiago polo Norte, Ba-
amonde é unha das pa-
radas reguladas para pa-
sar noite. O camiñante 

vén desde Vilalba nunha etapa moi 
divertida, para nada monótona, 
que penetrará nun mundo de con-
trastes, camiños, pistas e contornas 
rurais de extraordinaria beleza ata 
atopar o final de etapa nesta vila 
agarimosa.
O correcto é despedirse de Vilalba 
saíndo desde a praza de Santa Ma-
ría en dirección a Baamonde. Neste 
primeiro tramo pasaremos a sinal 
que indica os 120 quilómetros que 
faltan ata Santiago. Cruzaremos 
dúas pontes, a primeira sobre o río 
Madalena e a segunda sobre o río 
Trimaz, a Ponte Rodríguez. Neste 
tramo está a única subida que ten 
percorrido e que nos permite che-
gar logo duns quilómetros a San 
Xoán de Alba, ao pé da N-634.
Unha vez superamos San Xoán de 
Alba, unha mouteira indícanos un 
cruzamento sobre a estrada nacio-
nal que dá un pequeno rodeo por 
unha capela. A recomendación é 
omitir este rodeo, e continuar recto 
pola beiravía da estrada ata inter-
narnos nun camiño de terra que 

nos levará ata Pedrouzos.
Desde aí, continuaremos camiñan-
do, pasando por un bonito carreiro 
arborizado. O noso primeiro punto 
de referencia neste tramo, será a 
Ponte de Saa, unha bonita ponte 
medieval que cruza o río Labrada 
e que está situada no vello camiño 
que unía Vilalba con Parga e Sobra-
do dos Monxes. 
Volveremos topar coa autovía, que 
haberá que superar polo túnel. Cru-
zaremos de novo a N-634 e por pis-
tas asfaltadas chegaremos ao indi-
cador da parroquia de Pígara, onde 
está situada a mouteira que indica 
108,458 quilómetros a Santiago. 
Seguiremos en dirección Ferreira e 
pasada esta localidade sairemos de 
novo á nacional, no punto quilóme-
tro 638 e á altura dunha gasolineira.
Pola beiravía da estrada e 50 metros 
antes de chegar ao quilómetro 639 
desviámonos por un camiño a man 
esquerda que nos volve a sacar á 

nacional. Tras pasar baixo a ponte 
da A-6 entraremos en Baamonde, 
localidade do concello de Begonte 
e fin da viaxe.
Durante o camiño, superaremos os 
lugares de Lamela, As Penas, Ca-
sasnovas, Casa Muiño e Castiñeira, 
para pouco despois chegar a Baa-
monde.
Nos 18 quilómetros que transco-
rren desde que saímos de Vilalba, 
penetrámonos progresivamente 
nun tramo do camiño tranquilo, na-
tural e rural, sen apenas poboacións 
nin servizos ata Baamonde. 
É esta unha localidade moi ben si-
tuada. Xusto á entrada desemboca 
a N-634 coa N-6 e pasa a autovía 
que une Madrid e A Coruña, á A-6. É 
unha pequena poboación duns 300 
habitantes que celebra as súas fes-
tas o 11 de setembro, día da Virxe 
do Rosario de Baamonde.
A igrexa parroquial de Santiago é o 
monumento máis famoso do con-

cello. É de estilo románico de tran-
sición, do século XIII, e consta de 
nave e ábsida rectangular e oxival 
do século XIV. Fronte á igrexa hai un 
cruceiro triplo do século XVIII e un 
castiñeiro esculpido no seu interior 
cunha escultura de Víctor Corral. 
Preto da igrexa están os restos da 

antiga fortaleza de Amarante des-
truída polos Irmandiños.
A Casa museo de Víctor Corral é 
outra visita obrigada. Do coñecido 
escultor nado en Baamonde, onde 
poderemos admirar obras realiza-
das con diversos materiais como o 
granito, o bronce e a madeira.

DE RUTA EN RUTA

DATOS

4 h. 45 min.

18,5 quilómetros

Dificultade
media

O Camiño de Santiago de Vilalba a Baamonde
Unha etapa que penetra nun mundo de contrastes, camiños, pistas e contornas rurais de extraordinaria beleza




